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اقتصاد آمریکا در بحـران

»تدبیر تازه « از پیامد های سنگین تعطیلی دولت
 در آمریکا گزارش می دهد

  در روزهای گذشته، جار و جنجال های زیادی در آمریکا با محوریت عدم تصویب 
لایحه بودجه این کشــور در کنگره آمریکا، به راه افتاده اســت. در این راســتا، از یک 
سو دولت بایدن و دموکرات ها خواهان تصویب لایحه بودجه ارائه شده به نهادهای 
قانونگذاری آمریکا هستند و در نقطه مقابل، جمهوریخواهان و به طور خاص شخصیت 
ها و طیف های تندروی این جریان سیاســی)نزدیکانِ ترامپ(، با برخی مســائل در 

لایحه بودجه پیشنهادی موافقت ندارند و قائل به اجرای برخی اصلاحات و...

همسان سازی یا ناهمسان سازی؟

 صادقی: در برنامه هفتم نه تنها همسان سازی حقوق 
نمی بینیم، بلکه ناهمسان سازی را مشاهده می کنیم

گروه اقتصادی: در حالی این روزها لایحه برنامه توسعه، زیر دست نمایندگان 
مجلس در حال بررســی اســت که به باور کارشناسان، در حال حاضر منطق 
برنامه مشــخص نیســت. با ایــن وجود، یکی از بندهایــی که امروز محل 
مناقشــه قرار گرفته، حذف همسان ســازی از برنامه هفتم اســت؛ آن جا که 
محمدرضــا صباغیــان، نماینده مهریز در مجلس خبر داد؛ همسان ســازی 

حقوق بازنشســتگان که در برنامه ششم وجود داشت، در...

چرا آزادی اقتصادی
 مهم است؟

آزادی اقتصادی ایران در محاق
گروه اقتصادی: گزارشــات موسســه فریزر و هریتیج، هردو بیانگر وضعیت 
وخیم آزادی اقتصادی در ایران هســتند؛ اما آزادی اقتصادی چیســت، چه 
اهمیتی دارد، و ارتباط آن با ســایر شــاخص های اقتصادی جامعه چیست. 
چــرا جایــگاه ایران این قدر پایین اســت؟ وضعیت آزادی اقتصادی ایران 
در طی زمان چگونه بوده اســت؟در این  مطلب، به بررســی گزارش آزادی 

اقتصادی که از ســوی موسسه هریتیج منتشر شده می پردازیم...

گزارشگپگزارش
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گروه اجتماعی: »بیست هزار مدیر )مدرسه( تغییر کردند.« این 
جمله کوتاه برای رضا مراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش 
است، او در فاصله چند روز مانده به شروع سال تحصیلی جدید 
این جمله را گفت و سؤال بزرگی در اذهان ایجاد کرد، چرا باید 
بیســت هزار مدیر تغییر کنند؟ جواب وزیر آموزش و پرورش 
کوتــاه بود، برای این که »در مدارس تحول ایجاد کنند.« اما 
این تحول چه سمت وســویی دارد در پاســخ های آقای وزیر 
مشــخص نیســت، اما برخی معتقدند تغییر بیست هزار مدیر 
مدرسه اقدامی از سلسله اقدامات خالص سازی است، مدیرکل 
سابق آموزش و پرورش استان البرز در این باره به خبرآنلاین 
می گوید: »وقتی می خواهند خالص سازی انجام دهند اعتماد 
از مجموعه آموزش و پرورش کنار گذاشــته می شود.«سالار 
قاسمی بیان می کند: »برداشت از اتفاق اخیر این است که افراد 

جدید مجری منویات آموزش و پرورش و حتی ...

خالص سازی در بین
 مدیران مدارس

4

جابه جایی بی سابقه نزدیک 
به ۲۰ هزار مدیر مدرسه

گزارش

طــی هفتــه های اخیر اخبار ضد و نقیض پیرامون حذف یا 
ماندگاری سامانه یکپارچه خودرو به صورت مرتب به گوش 
می رسد و گویا مسئولین هنوز به یک تصمیم واحد در رابطه 
با این ســامانه نرســیده اند.سامانه یکپارچه خودرو از همان 
مرحله نخســت عرضه محصولات خودروسازان با حواشی 
همراه بود. از اختلال در ســایت تا تأخیر در اعلام نتایج. یا 
عدم عرضه محصولات برخی خودروسازان بزرگ و موعد 
طولانــی تحویل برخی خودروها. این روزها اما موجودیت 
آن زیر سؤال رفته است و ابهاماتی در مورد تداوم این روش 
عرضــه خودرو وجود دارد.دولت تا کنون دو مرحله فروش 
را در ســامانه یکپارچه خودرو برگزار کرده است. این روزها 

اخبار متفاوتی در مورد ادامه عرضه خودرو...

 سامانه 
چند پارچه  خودرو!

8

»تدبیر تازه « از ابهامات سامانه 
یکپارچه خودرو گزارش می دهد

گزارش

به دنبال کاهش عرضه از ســوی برخی تولیدکنندگان نفت 
خام سنگین در بازار، بهای نفت خام به 100 دلار به ازای هر 
بشــکه رسیده اســت. این رویداد موجب شده است که برخی 
کارشناســان تضعیف تقاضا در آینده را کاملًا محتمل بدانند. 
طیق باور این کارشناسان کاملًا محتمل است که منافع و عواید 
ناشی از جهش بهای نفت عمری کوتاه داشته باشد.»سوشانت 
گوپتا« مدیر پژوهش بخش پالایش آسیا در وودمکنزی معتقد 
است که تداوم قیمت 100 دلاری برای نفت خام طی سه ماه 
پایانی سال جاری میلادی دور از انتظار نیست. اما او در عین 
حال هشدار می دهد که شکنندگی وضعیت اقتصادی جهان 
و در پیــش بودن فصل کاهش تقاضا در ابتدای ســال جدید 

میلادی موجب خواهد شد که بهای فعلی...

دست بسته آمریکا برای 
افزایش عرضه نفت در بازار
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»تدبیر تازه«گزارش می دهد

گزارش

شرکت سعودی آرامکو پیشتاز صنعت نفت و گاز در جهان به تازگی 
با اعلام خبر خرید ســهام اقلیتی در شــرکت آمریکایی میداوشن 
انرژی به حوزه سرمایه گذاری خود وسعت بخشیده است. میداوشن 
انرژی به شــرکت EIG تعلق دارد که از ســرمایه گذاران مهم در 
بخش زیرساخت و انرژی است. با توجه به این که آرامکو از لحاظ 
تاریخی همواره روی نفت خام متمرکز بوده است اقدام اخیر موجب 
شگفت زده شدن بسیاری از کارشناسان شده است. این در حالی 
است که آرامکو ذخایر قابل توجهی از گاز طبیعی در خود عربستان 
دارد. آرامکو همیشــه تلاش داشــته است که خود را یک شرکت 
نفــت ملــی در مقیاس جهانی معرفی کند و حوزه فعالیت خود را 

در بخش بالادستی و پایین دستی بخش نفت گسترش دهد...

آرامکو به دنبال تقویت حضور 
در بخش ال ان جی
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»تدبیر تازه«گزارش می دهد

گزارش

9

7

دخالت های 
دستوری 
عامل عدم 
ثبات نرخ ارز

 دکتر جعفرزاده در گفت و گو با
» تدبیر تازه  « مطرح کرد:

 بـرد مافیا  از ممنوعیت ها
چه کسانی از ممنوعیت رجیستر آیفون ۱۴ و ۱۵ نفع می برند؟
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 موضــوع مذاکره مســتقیم ایــران و آمریکا از مدت ها پیش 
مطرح شده و خیلی ها در ایران و هم در جاهای دیگر گفتند 
که مذاکرات مســتقیم می تواند گره گشا باشد؛ اما مسأله این 
اســت که موضوع اصلی اختلافاتی است که ایران و آمریکا 

در مورد توافق دارند.
قبل از آن بحث بر سر این بود که ایران و آمریکا با میانجی گری 
عمان مذاکره کنند که به یک توافق موقت دســت یابند تا 
تعهــد الــزام آوری برای دو طرف ایجاد نکند و قابل دفاع در 
سیاست داخلی هر دو کشور باشد. یعنی بایدن بتواند در برابر 
جمهوریخواهان از آن دفاع کند و آقای رئیسی هم بتواند در 
مقابل رقبای سیاسی شان دفاع کند. اما اظهارات اخیر آقای 
امیرعبداللهیــان و برخی مقامات نشــان می دهد که ایران 
توافــق موقــت را به نفع خودش نمی داند. البته آمریکایی ها 
هم قبلًا گفته بودند که عجله ای برای توافق ندارند. بنابراین 
عرضم این اســت که فعلًا مســأله اصلی تلاش بیشتر برای 

بازگشت به برجام است.
 در خصــوص اطلاعیــه اخیر دولت چیــن که اعلام کرد، 
همان طــور کــه بین ایران و عربســتان نقش میانجی گر را 
ایفــا کردیم، حاضریم در زمینه های دیگر از جمله مذاکرات 
هســته ای ایران تلاش خودمان را انجام دهیم، از این نظر 
می تواند مهم باشــد که شــاید نشــانه ای از تغییر رویکرد 
چین باشــد. چین از گذشــته در مذاکرات ۵+1 همواره نقش 
حاشــیه ای داشت، یعنی همیشــه می گفت که اگر ایران با 
آمریکا به توافق برســند، مانع توافق نخواهد شــد و معمولًا 
در مذاکرات ما ندیدیم که نقش فعال زیادی داشــته باشــد. 
حالا باید ببینیم این بیانیه ای که چینی ها دادند آیا در ادامه 
سیاســت قبلی خود چین اســت یا واقعاً می خواهند رویکرد 
جدیدی را در مذاکرات در پیش بگیرند. اما حتی اگر فرض 
دوم درســت باشد یعنی چینی ها واقعاً سیاست شان را تغییر 
داده باشــند، واقعیت این است که میزان نفوذ و تأثیرگذاری 
چین در مذاکرات محدود است. الان فرم یا شکل مذاکرات 
مانند مذاکرات ۵+1 نیست بلکه مذاکرات غیرمستقیم ایران 
و آمریــکا اســت و چین زمانــی می تواند در مذاکرات نقش 
داشــته باشــد که مذاکرات ایران با ۵+1 شروع شود. با توجه 
به اختلافی که بین اروپا و روســیه، آمریکا و روســیه و حتی 
آمریکا و چین وجود دارد، قدری دور از ذهن اســت که این 
۵ کشــور عضو دائم شــورای امنیت به علاوه آلمان با ایران 
وارد این مذاکرات شوند چون اختلاف داخل آنها است. قبل 
از جنــگ اوکراین، روســیه و چیــن آنقدر تعارضی با اروپا و 
آمریکا نداشتند، اما بعد از جنگ اوکراین این تعارض خیلی 
علنی تر شــده و نه تنها بین روســیه و اروپا، بلکه بین چین و 
آمریکا هم ما شاهد تشدید اختلافات هستیم. بنابراین تشدید 
اختلافــات عیناً امــکان احیای مذاکرات ایران با ۵+1 را در 
ســایه ای از ابهام فرو برد و به خاطر همین اســت که ایران 
به مذاکرات غیرمســتقیم با آمریکا رو آورده اســت. آمریکا 
خیلی مسأله ای ندارد با اینکه مذاکره غیرمستقیم کند. البته 
که مذاکرات مســتقیم برای ایران و آمریکا بهتر، ســرعت 
مذاکرات بیشــتر و امکان رفع ســوءتفاهم بیشتر می شود. 
امــا بــا تکذیبیه ای که وزارت خارجه ایران صادر کرد معلوم 
می شود ایران نمی خواهد چنین امتیازی را به راحتی به آمریکا 
بدهد و در مقابل برای مذاکره مســتقیم خواهان این اســت 
که آمریکا هم امتیاز بزرگ بدهد. تکذیبیه وزارت خارجه به 
معنای این است که آمریکا خودش را خیلی مایل به توافق 
نشان نمی دهد.من فکر می کنم همین مذاکرات فعلی یعنی 
همان فرمت غیرمستقیم میان ایران و آمریکا ادامه پیدا کند 
و بعید می دانم که مذاکرات ایران با ۵+1 شــروع شــود. از 
طرف دیگر امکان توافق جامع را هم کم می بینم که ایران 
به آن تن نمی دهد. از طرف دیگر امکان بازگشت به برجام 
به شــکل قبلی هم منتفی اســت چون آمریکا آن را قبول 
ندارد. بنابراین فعلًا همین وضعیت ادامه پیدا می کند یعنی 
منظورم این اســت که ایران و آمریکا غیرمســتقیم در مورد 
موارد اختلافی مذاکره می کنند. در حین مذاکره تنش را بالا 
نمی برند و ممکن اســت دو، ســه ماه مذاکره کنند و به این 
جمع بندی برسند که آیا مذاکرات را ادامه بدهند یا نه؟ یعنی 
هنوز مســأله را توافق موقت نانوشته می دانم. درست است 
که این قرارداد به نفع ایران نیست، اما از طرفی فعلًا گزینه 
دیگری هم در دســترس نیســت. این توافق موقت باید به 
یک جمع بندی و دورنمای مشخص برسد و بعد براساس آن 
ممکن است ایران و آمریکا برنامه و دستور کار طراحی کنند 
که ممکن اســت مذاکرات غیرمستقیم دوطرفه یا مذاکرات 
ایران با گروه ۵+1 باشد. تنش بین ایران و آمریکا هیچ وقت 
رفع نخواهد شد. به نظر می رسد ارزیابی مقامات آمریکایی 
این اســت که ایران در شــرایط فعلی به دنبال تشدید تنش 
با آمریکا نیســت. شما وقتی گزارش آژانس را می خوانید به 
وضوح می گوید ایران سرعت غنی سازی ۶0 درصد را پایین 
آورده و همکاری های خود را با آژانس بیشــتر کرده و این 
نشان می دهد که ایران بیشتر از اینکه مایل به افزایش تنش 
باشــد، بیشــتر به دنبال توافق است. بر این اساس است که 
آمریکایی ها فکر می کنند ایران تنش را افزایش نمی دهد.

تنشِ ابدی

یکی از نکاتی 
که ناظران و 
تحلیلگران 
اقتصادی تاکید 
و اشارات زیادی 
به آن دارند 
و معتقدند 
که تعطیلی 
دولت آمریکا 
از مجرای آن 
برای این کشور 
و اقتصاد آن 
ایجاد چالش و 
 بحران 
می کند، 
کاهش رتبه 
اعتباری اقتصاد 
آمریکا است. 
فراموش نکنیم 
که چند ماه 
قبل، موسسه 
اعتبار سنجی 
"فیچ"، رتبه 
اعتباری اقتصاد 
آمریکا را تنزل 
داد.

ت
س

سیا

گزارش

پایگاه خبری "العربی جدید" در گزارشی با اشاره به اقدام "گیلعاد آردان" نماینده 
رژیم اســرائیل در ســازمان ملل متحد که در جریان نشست سالانه اخیر مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد، پلاکاردی را با ادعای حمایت از حقوق زنان در ایران 
به دســت داشــت، به طور خاص این حرکتِ وی را اوج ریاکاری صهیونیست ها 
در مســاله دفاع از حقوق زنان توصیف می کند و تاکید دارد که اســرائیل در مقامِ 
رژیمی که بیش از هفت دهه است اراضی فلسطینی را اشغال کرده و پرونده ای 
قطور در انجام قتل و تجاوز علیه زنان فلســطینی دارد، در جایگاهی نیســت که 

بخواهد از حقوق زنان در ایران دفاع کند.
به گزارش »تدبیرتازه«؛ العربی جدید در گزارش خود می نویســد: هفته گذشــته، 
گیلعاد آردان، نماینده رژیم اســرائیل در ســازمان ملل متحد در جریان هفتاد و 
هشتمین نشست سالیانه مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک، اعتراضی 
یک نفره را با محوریت به اصطلاح حمایت از حقوق زنان در ایران انجام داد. نکته 
متناقض و عجیب این اعتراض این بود که گیلعاد آردان، نماینده رژیمی اســت 
که بیش از هفت دهه است سرزمینِ فلسطین را اشغال کرده و مثلًا زنان باردار 
فلسطینی را مجبور می کند که در ایست بازرسی ها، بدون توجه به شرایط اورژانسی 
آن ها، زایمان کنند. البته که رژیم اسرائیل در زندان های خود، زنان فلسطینی را 
شکنجه می کند و یا پرستاران و روزنامه نگاران و فعالان زن فلسطینی را نیز گاه 
و بیگاه به شهادت می رساند. آردان در جریان نشست اخیر مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد، پلاکاردی را به دســت داشــت که روی آن نوشــته بود: "زنان ایرانی 
مستحق آزادی هستند". او این کار را در شرایطی که "ابراهیم رئیسی"، رئیس 
جمهور ایران در حال سخنرانی در نشست مجمع عمومی سازمان ملل بود انجام 
داد. با این حال، نیروهای امنیتی مســتقر در ســازمان ملل، مانع از نزدیک شدن 
آردان به رئیس جمهور ایران شــدند و وی را به خارج از محل برگزاری نشســت 
راهنمایی کردند. جالب اینکه او بلافاصله پس از اخراج از ســالن نشســت مجمع 
عمومی سازمان ملل، سراغ شبکه های اجتماعی رفت و خود را مدافع سرسخت 
حقوق زنان ایرانی معرفی کرد. با این حال، اساساً منطقی نیست که گیلعاد آردان 
و یا رژیم اسرائیل را مدافع حقوق زنان ایرانی بدانیم. رژیم اسرائیل همان رژیمی 

است که به طور مرتب به خانه های فلسطینی ها هجوم می برد و زنان فلسطینی را 
مجبور به برهنگی می کند. دو هفته قبل، یکی از نهادهای حقوق بشری گزارشی 
را در مورد ماجرایی شوکه کننده از حمله نیروهای اسرائیلی به یک خانه فلسطینی 
منتشر کرد. در این راستا، ظاهراً بیش از 10 نفر از نیروهای امنیتی و کاملًا مسلح 
اسرائیلی به یک خانه فلسطینی در ساعت 1 بامداد یورش برده اند و اعضای مؤنث 
خانواده فلســطینی ســاکن در این خانه را مجبور کرده اند تا در برابر کودکان خود 
برهنه شوند و بدتر از همه اینکه سربازان اسرائیل تهدید کرده اند که سگ های 
خود را آزاد می گذارند تا به آن ها حمله کنند. استانداردهای دوگانه عجیب و غریب 
اســرائیل در مقام رژیم سیاســی که بیش از 77 قطعنامه سازمان ملل متحد را به 
صراحت نقض کرده، اساســاً آن را از موقعیت کنشــگری که بخواهد اقدامات و 
سیاست های ایران و یا هر کشور دیگری در جهان را به دلیل اتهام ادعاییِ نقض 
بشــر محکوم کند، خارج می ســازد. گیلعاد آردان نماینده رژیم سیاسی است که 
چندین دهه بی وقفه، حقوق زنان و دختران فلسطینی را به بدترین شکل ممکن 
نقض می کند. بر اساس گزارش های مختلف، در فاصله میان سال های 2000 تا 
200۵، ۶7 زن فلسطینی مجبور شده اند تا در ایست بازرسی های رژیم اسرائیل، 
زایمان انجام دهند. مساله ای که در 3۶ مورد سبب مرگ نوزادان شده است. در 
سال 2020، وزارت بهداشت فلسطین، وضعیت فوق العاده بهداشتی را به دلیل 
افزایش هشدار دهنده شمار مرگ و میر مادران و نوزادان در ایست بازرسی های 
رژیم اســرائیل، اعلام کرد. از این منظر، اساســاً رژیم اســرائیل را باید به معنای 
واقعی کلمه یک رژیم زن ستیز دانست. یکی دیگر از جلوه هایی عینی زن ستیزی 
رژیم اســرائیل را می توان در نحوه برخورد آن با زندانیان زنِ فلســطینی مشاهده 
کرد. زنانی که متحمل شکنجه های مختلف می شوند و از نظر جسمی، روانی و 
جنسی با آسیب های قابل توجهی مواجه می شوند. متاسفانه گزارش های مختلفی 
توســط نهادهای حقوق بشــری منتشر شده اند که نشان می دهد، اسرائیلی ها در 
تحقیر زنان فلســطینی در زندان های خود عمدتاً بر مســائل جنسی تمرکز دارند. 
در این رابطه حتی از تجاوزهای دســته جمعی به زنان زندانی فلســطینی جهت 
اخذ اعترافات اجباری نیز صحبت شده است. اسرائیل سعی دارد با تهدید ارتکاب 

به جرائم جنســی علیه زنان فلســطینی، آن ها را وادار به انجام اعتراف در مورد 
جرایمی کند که این افراد هیچگاه مرتکب آن ها نشده اند. در این رابطه، یک زن 
فلســطینی به نام "آییش" که به دلیل عضویت در یک گروه فلســطینی توسط 
نیروهای اسرائیل بازداشت شده می گوید که به قدری در دوران بازداشت خود با 
شکنجه رو به رو شده که در نهایت در شرایطی که باردار بوده، سقط جنین کرده 
است. عجیب اینکه وی تاکید می کند که وقتی با خونریزی شدید به دلیل سقط 
جنین خود رو به رو شده، نیروهای اسرائیلی به وی پیشنهاد داده اند که در ازای 
اعترافات ساختگی، می تواند کمک های درمانی و پزشکی دریافت کند. یک زن 
فلســطینی دیگر با نام "عوده" که او هم به اتهام عضویت در گروه جبهه خلق 
برای آزادی فلســطین بازداشــت شده می گوید که در زندان های اسرائیل هدف 
ضرب و شتم، شکنجه و تجاوز قرار گرفته است. نیروهای اسرائیلی حتی پدرِ وی 
را در برابر او هدفِ شکنجه قرار داده اند. عوده می گوید که مجبور شده اعترافی که 
اسرائیلی ها از وی طلب کرده اند را انجام دهد زیرا از این مساله هراس داشته که 
مبادا پدرش زیر شکنجه نیروهای اسرائیلی جان خود را از دست بدهد. اسرائیل 
سال هاست که با تحمیل انواع شکنجه ها به زنان فلسطینی، سعی در استفاده از 
آن ها جهت تحقق اهداف و منافع خود دارد و در این مسیر انواع سواستفاده ها را 
نیز انجام می دهد. تمامی این مســائل و البته بســیاری از موضوعاتی که تاکنون 
مورد اشاره قرار نگرفته اند، حاکی از این واقعیت هستند که آنچه گیلعاد آردان در 
نشست اخیر مجمع عمومی سازمان ملل متحد انجام داد و خود را حامی حقوق 
زنان ایرانی معرفی کرد، فرســنگ ها با واقعیت های عینی رژیم اســرائیل فاصله 
دارد. جالب است که اسرائیلی ها هیچ توضیحی در مورد جنایات خود علیه زنان 
فلسطینی و مثلًا قتل "شیرین ابوعاقله" خبرنگار شبکه الجزیره ارائه نمی کنند. 
اسرائیل به عنوان رژیم سیاسی که بیش از 70 سال است که حقوق زنان فلسطینی 
را نقض می کند، در جایگاهی نیست که خود را حامی حقوق زنان ایرانی معرفی 
کند. رژیم سیاســی که زنان فلســطینی را شکنجه می کند، آن ها را هدف تجاوز 

جنسی قرار می دهد و زنان فلسطینی را در نهایت مصونیت به قتل می رساند.
منبع: پایگاه خبری-تحلیلی "العربی جدید" ��
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اقتصاد آمریکا 
در بحـران

»تدبیر تازه « از پیامد های سنگین 
تعطیلی دولت در آمریکا 
گزارش می دهد

  در روزهــای گذشــته، جار و جنجــال های زیادی در 
آمریکا با محوریت عدم تصویب لایحه بودجه این کشور 
در کنگره آمریکا، به راه افتاده اســت. در این راســتا، از 
یک ســو دولت بایدن و دموکرات ها خواهان تصویب 
لایحه بودجه ارائه شده به نهادهای قانونگذاری آمریکا 
هســتند و در نقطه مقابــل، جمهوریخواهان و به طور 
خاص شــخصیت ها و طیف های تندروی این جریان 
سیاســی)نزدیکانِ ترامپ(، با برخی مســائل در لایحه 
بودجه پیشنهادی موافقت ندارند و قائل به اجرای برخی 
اصلاحات و تغییرات در قالب آن هســتند. روند تنش و 
درگیری ها میان قانونگذاران دموکرات و جمهوریخواه 
در مجالس سنا و نمایندگان آمریکا نیز در این رابطه به 
قدری بالا گرفته بود که برخی از احتمال تعطیلی قریب 

الوقوع دولت خبر می دادند. 
به گزارش تدبیرتازه؛با این حال، به تازگی مجلس سنای 
آمریــکا طرحی را تصویب کرده که به صورت موقت و 
برای 4۵ روز، از تعطیلی دولت در آمریکا جلوگیری می 
کند)با این حال، صورت مساله بحران در آمریکا همچنان 
سرِ جای خود است(. در این راستا، به طور خاص بسیاری 
از ناظران و تحلیلگران اقتصادی، نســبت به پیامدهای 
مخــرب و منفی تعطیلی دولت در آمریکا برای اقتصاد 
این کشور هشدار می دهند و البته که به این نکته اشاره 
دارند که تحقق گزاره مذکور، جدای از اینکه آسیب های 

جدی را متوجه مردم آمریکا می کند، در عین حال، برای 
احزاب جمهوریخواه و دموکرات نیز حامل خسارت هایی 
جدی است. در این چهارچوب، به طور خاص به 3 پیامد 
ســنگین و منفی تعطیلی دولت در آمریکا برای اقتصاد 

این کشور اشاره می شود. 
1- تنزل رتبه اعتباریِ اقتصاد آمریکا ��

یکــی از نکاتی کــه ناظران و تحلیلگــران اقتصادی 
تاکیــد و اشــارات زیــادی بــه آن دارنــد و معتقدند 
کــه تعطیلــی دولــت آمریــکا از مجــرای آن برای 
 ایــن کشــور و اقتصــاد آن ایجــاد چالــش و بحران 
مــی کند، کاهش رتبه اعتباری اقتصاد آمریکا اســت. 
فراموش نکنیم که چند ماه قبل، موسسه اعتبار سنجی 
"فیچ"، رتبه اعتباری اقتصاد آمریکا را تنزل داد و البته که 
برخی موسسات معتبر اعتبارسنجی دیگر هم نسبت به 
تعطیلی دولت آمریکا و متعاقبا تنزل یافتن رتبه اقتصادی 
آمریکا هشدار داده اند. معادله ای که می تواند به ویژه 
در قالب مراودات تجاری و اقتصادی بین المللی، حامل 
هزینه های منفی قابل توجهی برای آمریکا باشد. باید 
توجه داشــت که اگر رتبه اعتباری آمریکا آسیب ببیند، 
نرخ بهره وام های دولتی در این کشور افزایش خواهد 
یافت و این مســاله خود می تواند چالش های عدیده و 

جدی را برای آمریکا و اقتصاد این کشور ایجاد کند. 
2- تضعیف روند رشد اقتصادی آمریکا ��

در مدت اخیر و همزمان با افزایش نگرانی ها در مورد 
تعطیلی قریب الوقوع دولت آمریکا، بسیاری از ناظران 
و تحلیلگران اقتصادی و همچنین اندیشکده های فعال 
در این حوزه، نسبت به تبعات منفی این موضوع بر روند 
رشد اقتصادی آمریکا و آمارهای مرتبط در این رابطه 
اعلام هشدار کرده اند. در این راستا، با توجه به اینکه 
برخی از کارشناســان عنوان داشــته اند که اگر دولت 
آمریکا تعطیل شــود، احتمالا بازه زمانی این تعطیلی 
چیــزی بین دو تا چهار هفته خواهد بود، بســیاری به 
این نکته اشــاره داشــته اند که هر هفته تعطیلی دولت 
در آمریکا می تواند خسارت 0.1 تا 0.2 درصدی را به 
رشــد اقتصادی آمریکا وارد کند. در این رابطه، برخی 
نیز به این مساله اشاره کرده اند که در صورت تعطیلی 
چهار هفته ای دولت در آمریکا، کاهش 0.4 درصدی 
تولید ناخالص داخلی آمریکا پیش بینی می شود. در این 
میان، موسسه اعتبار سنجی مودیز، بدترین سناریو در 
باب اثرگذاری منفی تعطیلی دولت در آمریکا بر اقتصاد 
این کشور را کاهش 2 درصدی در رشد تولید ناخالص 
داخلی آمریکا ارزیابی کرده اســت. از این منظر، ارائه 
آمار و ارقام مختلف در رابطه با مساله مذکور حاکی از 
این اســت که واقعیت های میدانی، تنها و تنها پس از 
تعطیلی دولت آمریکا جلوه های عینی خود را به نمایش 
خواهند گذاشــت و حتی می توانند ماهیت به مراتب 

وخیم تری را نیز داشته باشند. 
3- شــوک به بخش های "ســرمایه گذاری" و  ��

"مصرف" در آمریکا
در نهایت باید گفت که تعطیلی دولت در آمریکا از آنجایی 
که تا حد زیادی منابع مالی تخصیص داده شده از سوی 
دولت فدرال این کشور به مردم آمریکا را در قالب هایی 
نظیر پرداخت حقوق به کارمندان آمریکایی از دسترس 
خارج می سازد و در عین حال، طیف متنوعی از خدمات 
عمومی که توسط دولت ارائه می شوند را نیز فلج کرده 
و متوقف می سازد، به طور خاص بخش های سرمایه 
گــذاری و مصــرف در آمریکا را با بحران جدی رو به رو 
می کند. به بیان ساده تر، بخش مصرف با نوعی وضعیت 
ناگهانیِ ریاضتی از منظر اقتصادی رو به رو می شود و 
صاحبان کسب و کارهای خرد و کلان نیز به دلیل مواجهه 
با کمبود منابع مالی و ایجاد شــدنِ اختلال در زنجیره 
اقتصــاد آمریــکا، بخش زیادی از تمرکز خود را به جای 
سرمایه گذاری و تامین مالی کارمندان و توسعه کسب 
 و کار خود، صرفا معطوف به حراست از کسب و کارشان 
می کنند. در این فضا، هیچ عجیب نیســت که شــاهد 
بودیم به تازگی خبرگزاری "ســی ان ان" در گزارشی، 
تعطیلی دولت در آمریکا را آخرین ضربه ای دانست که 
اقتصاد آمریکا در شرایط کنونی می تواند شاهد آن باشد 

و با تبعات مخربش مواجه شود.  

»تدبیر تازه «  از ریاکاری رژیم صهیونیستی در مجمع سازمان ملل گزارش می دهد؛

 متیو میلر، سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک نشست خبری در پاسخ به 
این که چه نظری درباره پرتاب موفقیت آمیز ماهواره نور 3 با ماهواره بر »قاصد« 
و توســط نیروی هوافضای ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران دارد، گفت: ما 
گزارش ها درباره پرتاب یک ماهواره توسط ایران را دیده ایم. ما مدت هاست که 
نگرانی هایمان را درباره برنامه ایران برای آزمایش پرتابگرها به روشــنی اعلام 
کرده ایم؛ این برنامه راهی برای توسعه سامانه موشک های دوربردتر آن هاست. 
فناروی های به کار رفته در ماهواره برها شــبیه و جایگزین فناوری ای اســت که 
در موشــک های بالســتیک اسفتاده می شود.میلر در ادامه درباره برنامه موشکی 
ایران مدعی شد: تداوم توسعه برنامه موشکی ایران، تهدیدی جدی برای امنیت 

منطقــه ای و بین المللــی ایجاد می کند و یک نگرانــی قابل توجه در زمینه منع 
اشــاعه تســلیحات اتمی است.او گفت: همان طور که پیشتر گفته ام، ما در زمینه 
منع اشاعه تسلیحات اتمی برخی ابزارها، از جمله تحریم ها را در اختیار داریم تا 
مانع توسعه بیشتر برنامه موشکی ایران و توانمندی آن برای اشاعه موشک ها و 
فناوری مرتبط با آن به دیگران شویم.ادعای میلر درباره برنامه موشکی ایران در 
حالی مطرح می شود که توانمندی های ایران در زمینه دفاع موشکی ایران با وجود 
تحریم های گسترده علیه آن، با تکیه بر ظرفیت های داخلی، از جمله دانش نخبگان 
پیشرفته تر از گذشته و نشان دهنده خودکفایی ایران در این زمینه است.مقامات 
ایران بارها تاکید کرده اند که توان دفاعی ایران، از جمله برنامه موشکی آن قابل 

مذاکره نیست.سردار حسین سلامی، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
درباره پرتاب ماهواره نور 3 گفت: طبیعتاً ما از مجموعه دریافت ها و محصولاتی 
که این ماهواره از ســطح زمین برداشــت می کند و برای تکمیل نیازمندی های 
اطلاعاتی سپاه منتشر می کند بهره مند خواهیم شد.فرمانده کل سپاه همچنین 
گفت: این ماهواره و پرتاب آن در امتداد نقشه راه پرتاب ماهواره سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی اســت که به شکل زنجیره ای در هر مرحله پدیده های جدیدتر 
و مدرن تری دســت پیدا می کنیم. این ماهواره نســبت به نور 2 تقریباً 7 کیلوگرم 
سنگین تر است و تجهیزات تصویربرداری که روی آن تعبیه شده از کیفیت و دقت 
مناسب تری برخوردار است و یکی از حلقه های زنجیره ماهواره ما را کامل می کند.

واکنش آمریکا به پرتاب ماهواره »نور ۳« توسط سپاه پاسداران
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شنبه
15مهرماه 1402 

سال هفتم
شماره 331

رییس سازمان 
برنامه و 

بودجه درباره 
احکام برنامه 
هفتم درباره 

همسان سازی 
حقوق 

بازنشستگان 
و صندوق های 
بازنشستگی 

اعلام کرد: 
در ارتباط با 

همسان سازی، 
بخش عمده ای 

از آنچه که 
تکلیف بود، در 
2 سال گذشته 

به ویژه سال ۹۹ 
و 1400 انجام 

گرفته است

خبرآنلاین: علیرضا پیمان پاک در پاســخ به این ســؤال که آیا واردات 
گوشت قرمز می تواند بازار داخل را تنظیم کند؟ گفت: تأمین گوشت 
قرمز به عنوان یکی از محورهای فعالیت وزارت جهاد کشــاورزی 
در چند مســیر دنبال می شــود. یکی از این مســیرها که بر روی آن 
نیز تمرکز داریم بحث تقویت تولید داخل و تأمین به موقع نهاده ها 
است که در این راستا در تأمین ذرت، کنجاله سویا و همچنین ترمیم 
زنجیره هــای تولید یعنــی واردات دام پایه پرواری اقدامات خوبی از 

هفته های گذشته انجام شده و همچنان ادامه دارد.
وی با بیان اینکه سال گذشته به واسطه تغییرات نرخ ارز و حذف ارز 
ترجیحی زنجیره حوزه دام و طیور کمی آسیب دید، اظهار کرد: تولید 
قراردادی و افزایش ظرفیت تولید گوشت قرمز به عنوان محورهای 
اصلی در حوزه کاری وزارت جهاد دنبال می شــود که تقریباً ســه الی 

چهار هفته آینده هم اولین نتایج این فرآیند مشخص می شود.
قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی اضافه کرد: در کنار این موضوع به 
عنــوان یــک راهکار موقت، برای اینکــه بتوانیم تنظیم بازار را هم 
دنبال کنیم واردات مقداری گوشت گرم و منجمد نیز انجام می شود.
به گفته وی ســالانه به طور میانگین 100 هزار تن گوشــت منجمد 
وارد کشور می کردیم، اما طی ماه های پایانی سال گذشته و ماه های 
ابتدایی امسال به علت مشکلات و چالش های ارزی که بین وزارت 
جهاد و بانک مرکزی به وجود آمد این واردات کند و متوقف شد. اما 

این فرآیند مجدداً به جریان افتاده است.
پیمان پاک که در یک برنامه رادیویی صحبت می کرد، تصریح کرد: 
کمبود عرضه گوشت منجمد برای حوزه صنف و صنعت منجر به این 
شد که تقاضای صنایع به سمت گوشت گرم حرکت کند و بازار از تعادل 
خارج شود. اما در حال حاضر این تقاضا با واردات تأمین شده است.

وی عنوان کرد: واردات نهاده های دامی را افزایش دادیم. طی ســه 
چهار ماه گذشته حجم واردات ذرت، هم کنجاله سویا و هم در حوزه 
واردات گوشت گرم افزایش یافت و تا چندماه آینده تا زمانی که در 
تولید گوشت قرمز داخلی به پایداری برسیم این روند ادامه دارد. به 
محض اینکه زنجیره های تولید داخل ترمیم شــود واردات را کند یا 

متوقف می کنیم.
وی افزود: هدف این است که بتوانیم یک توازنی میان تولید و تنظیم 
بازار ایجاد کنیم تا هم معیشت مردم به نوعی آسیب نبیند و هم کالا 

به وفور در دسترس باشد. همچنین تولید نیز تقویت شود.
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی در ادامه گفت: سال های گذشته این 
مشــکل را داشتیم که برخی از کشتی هایمان ماه ها معطل پرداخت 
ارز بودند که هم کیفیت نهاده ها کاهش می یافت و هم دموراژهای 
سنگین می خورد. اما با هماهنگی که بین بانک مرکزی و وزارت جهاد 
به وجود آمده این زمان بســیار کوتاه شــده است. همچنین مطالبات 
واردکننده ها نیز پرداخت شــد. منابع جدیدی که آزاد شــده هم در 
حوزه کالاهای اساسی خواهد بود. این موضوع به ما امید می دهد که 
پایداری در تأمین ارز طی ماه های آتی خواهیم داشت و این پایداری 
در تأمین ارز یعنی استمرار واردات نهاده ها و واردات کالای با کیفیت 
و مهم تر از همه ترخیص به موقع و عدم ماندگاری و رسوب کالاها 

در گمرکات و لنگرگاه ها.

راند دوم بازی دلار و قیمت شروع شد؟

تجارت نیوز: قیمت دلار طی هفته گذشــته در بیشــتر روزها کاهشی 
بود. این افت قیمت را معامله گران متأثر از سیگنال های سیاسی که 
روانه بازار شــد می دانســتند. اما افزایش 400 تومانی روز پنج شنبه 
بازدهی دلار را مثبت کرد. با شروع دومین هفته مهر وضوح قیمت 

اسکناس دلار بیشتر می شود؟
در هفته اخیر دلار همواره در روند کاهشــی قیمت، نوســان داشت. 
این اسکناس در پله های ابتدایی کانال 4۹ هزار تومانی معامله شد. 
ســیگنال های سیاســی معامله گران بازار ارز را دست به عصا کرد و 
بزرگان این بازار ترجیح دادند تا حصول نتیجه مذاکرات رئیس سازمان 
انرژی اتمی، منتظر بمانند. فرســتاده ایران به وین برای شــرکت در 
کنفرانس عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی ســفر کرد و این 
موضوع طی هفته اخیر در صدر توجه معامله گران بازار ارز بود. وی 
روز دوشنبه در حاشیه برگزاری این اجلاس، با رافائل گروسی مدیر 
کل آژانس بین المللی انرژی اتمی دیدار کرد.با اینکه دستاورهای این 
سفر به طور مشخص رسانه ای نشده است اما تحلیلگران اقتصادی 
معتقدند برخی ســیگنال های سیاســی و اخبار تأیید نشده حکایت از 
توافق موقت میان ایران و آمریکا دارد. علاوه بر آن در هفته نخست 
مهر صحبت های سخنگوی وزیر خارجه قطر که گفته بود احتمال 
رسیدن به تفاهم جدید بین ایران و آمریکا افزایش یافته و همچنین 
سفر فرزین، رئیس کل بانک مرکزی به دوحه در کاهش قیمت دلار 
بی تأثیر نبود.در هفته ای که گذشت بازارها درگیر سیگنال های منفی 
نیز بودند. روز گذشــته اخبار مربوط به تحریم های جدید آمریکا در 
ارتباط با ایران، روند بازار ارز را به نفع افزایشی های این بازار چرخاند. 
وزارت خزانه داری آمریکا روز چهارشــنبه تحریم های جدیدی را به 
بهانه های حمایت از برنامه پهپادی ایران وضع کرد.بر اساس اعلام 
وبــگاه وزارت خزانــه. داری آمریکا، دفتر کنترل دارایی های وزارت 
خزانــه داری آمریکا )OFAC( با صدور بیانیه ای اعلام کرد: آمریکا 
 ،)PRC( پنج نهاد و دو شخص مستقر در ایران، جمهوری خلق چین
هنگ کنــگ، ترکیــه و امارات متحده عربی را تحریم کرد.به اعتقاد 
کارشناســان اقتصادی در هفته دوم مهر، این ســیگنال ها می تواند 
افزایشــی های بــازار را در موقعیت خرید قــرار دهد. آن ها معتقدند 
در ۶ ماهه دوم ســال روند قیمت دلار وضوح بیشــتری می گیرد و 
معامله گرانی که در هفته های گذشــته قصد خرید داشــتند وارد گود 
می شــوند.به این ترتیب قیمت دلار در نخســتین هفته مهر میان 
سیگنال های مثبت و منفی سرگردان بود؛ با این وجود به نظر می رسد 
فعــلًا زور اخبــار مثبت بر عملکرد منفی دولــت چربیده و هنوز اثر 

تصمیم های خطرناک ارزی به بازار نرسیده است.

مقام وزارت جهاد کشاورزی: 
سه هفته گوشت نخرید

بازتاب

گــروه اقتصــادی: رییس اتــاق بازرگانی ایــران از احتمال تصویب 
اف ای تــی اف خبــر داد.رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: در ســال 
میلادی گذشته حجم تولید ناخالص داخلی ایران حدود چهل درصد 
تولیــد ناخالــص داخلی عربســتان و ترکیه بوده که این امر اهمیت 
نکات اقتصادی به سیاست ها را نشان می دهد.حسین سلاح ورزی 
که در اجلاس هیات نمایندگان اتاق بازرگانی سراســر کشــور در 
مشــهد ســخن می گفت، اضافه کرد: ما در سال 2022 حدود 3۸۹ 
میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی داشتیم در حالی که این ارقام برای 
عربستان و ترکیه به به 1100 و ۹0۶ میلیارد دلار می رسد.وی گفت: 
همهٔ بررسی ها نشان می دهد راه نجات ایران افزایش تولید رقابت 
پذیر است اما می بینید که این هدف در سیاست ها گم شده است.

وی با اشاره به اینکه اهمیت کسری بودجه دولت از سوی اعضای 
اتاق درک می شود، گفت: برای تحقق این هدف دولت لازم است به 
اجرای سیاست تنش زدایی سرعت بخشیده و با افزایش درآمدهای 

نفتی، عایدات را در بخش تولید رقابت پذیر سرمایه گذاری کند.
خبر مهم درباره اف ای تی اف ��

رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: ما اخبار غیررسمی درباره پذیرفته 
شــدن اف ای تی اف شــنیده ایم، همزمان امکان مذاکرات جدی تر 
در اقتصــاد وجــود دارد اما باز هم سیاســتگذاران ســعی می کنند 
محدودیت های واقعی بر ســر راه فعالیت های اقتصادی ایجاد کنند 

که نسبت به آن هشدار می دهم.

حمله به نهادهای بازارساز ��
وی با اشــاره به اینکه در روزهای اخیر به اســم کنترل تورم شــامل 
حمله به نهادهای بازارســاز هســتیم، گفت: تعطیلی بپرس کالا و 
بورس و خروج کالاها از بورس کالا متضمن کاهش تورم نیســت. 
تورم در شــرایطی کنترل می شــود که ماشین تولید تورم خاموش 
شود.ســلاح ورزی اضافه کرد: در حقیقت با حذف ســاختار بورس 
شــاهد بازگشــت نظام قیمت دستوری هســتیم که در میان مدت 
انگیــزه تولیــد را از میان می برد.وی به تدوین چراغ خاموش بودجه 
1403 اشــاره کرد و گفت: در تدوین بودجه ســال آینده هیچ نظری 
از بخش خصوصی اخذ نشــده اســت.رییس اتاق بازرگانی ایران 
تاکیدکرد: در نهایت بگویم اگر تحریم های ظالمانه به فروپاشــی 

اقتصاد ایران منجر نشــد؛ این دســت اقدامات اقتصاد را زمین گیر 
خواهد کرد.حســین ســلاح ورزی در ادامه گفت: در هفته های اخیر 
به کرات در خصوص مضرات پیمان ســپاری ارزی صحبت شــده 
است. اما بازهم ضروری می بینیم به این موضوع اشاره کنیم. یکی 
از هدفگذاری های خوب در برنامه هفتم رشــد 23 درصد در بخش 
صادرات اســت.وی افزود: این هدف جز با ارائه بســته دقیق ارزی 
میســر نخواهد شــد. احکامی که در برنامه هفتم تدوین شده است، 
کشــور را در دســتیابی به این هدف موفق نخواهد کرد.رییس اتاق 
بازرگانی ایران اظهار کرد: جهش نرخ ارز، هزینه های تولید را افزایش 
داده و اگر بر سیاست های ارزی اصرار کنیم، قطعاً صادرات کاهش 
می یابــد. ما فعالان بخش خصوصی، طرفدار افزایش و جهش نرخ 
ارز نیستیم؛ اما خواسته ما این است که سیاستهای ارزی دولت جای 
تاکید بر نرخ ارز، بر این باشــد که اثر سیاســت بر تولید چه خواهد 
بود. مهار تورم در صورتی ممکن اســت که این سیاســت ها اصلاح 
شــوند.وی گفت: پیمان سپاری یک سیاست موقت یک یا دو ساله 
است نه چهل ساله.رییس اتاق بازرگانی ایران در پایان اظهار کرد: 
در تابســتان برای مدیریت کمبود برق، در بخش صنعت عرضه را 
کم کردند. عملًا نتیجه این موضوع در گزارش شامخ هم مشاهده 
شــد. لذا لازم میدانیم به دولت محترم برای مدیریت کســری گاز 
در زمستان هشدار دهیم و بگوییم در زمستان برای جبران کسری 

گاز، روشی جز قطعی گاز صنایع پیدا کنند.

 FATF تصویب می شود؟

مریم فکری
روزنامه نگار

رییس اتاق ایران: تولید ناخالص داخلی ایران ۴۰ درصد  عربستان است

قیمت ارزی واردات کالاهای اساســی و نهاده های بخش کشــاورزی منتهی به 
ابتدای مهر ماه 1402 تعیین شد.سرپرست دفتر خدمات بازرگانی و تجارت خارجی 
معاونت توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشــاورزی از تعیین قیمت ارزی واردات 
کالاهای اساسی و نهاده های بخش کشاورزی منتهی به ابتدای مهر ماه 1402 
خبر داد )اینجا ببینید( و گفت: مطابق روال اعلامی دفتر خدمات بازرگانی )تجارت 
خارجی( و به جهت ایجاد شــفافیت و مشــارکت بخش خصوصی و دستگاه های 
نظارتی و مرتبط، از ابتدای سال 1402 جلسات بررسی و تعیین قیمت های ارزی 
واردات کالاهای اساســی و نهاده های بخش کشــاورزی با حضور دستگاه های 
نظارتی، نمایندگان بخش خصوصی و مدیران معاونت توســعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشاورزی و گمرک جمهوری اسلامی ایران تشکیل شده است.میثم جاهدی 

افزود: نظر به برگزاری نشست هم اندیشی بررسی مشکلات واردکنندگان و بررسی 
قیمت های ارزی واردات کالاهای اساسی و نهاده ها با حضور نمایندگان بخش 
خصوصی )انجمن غلات، اتحادیه وارد کنندگان نهاده های دام و طیور، انجمن 
صنفی صنایع روغن نباتی ایران، انجمن صنفی کارخانجات صنایع روغن کشی، 
انجمــن صنفــی کارفرمایی تولید و تأمین روغــن و چربی های خوراکی ایران(، 
دستگاه های نظارتی )سازمان بازرسی کل کشور، سازمان حراست، دفتر بازرسی 
و نظارت بر کالاهای اساسی و محصولات کشاورزی و …( و مدیران معاونت 
توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی و گمرک جمهوری اسلامی ایران پس از 
استماع نظرات و دریافت پیشنهادات، با نظر معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی مبنی بر تداوم روال قیمت گذاری مطابق نظر بخش خصوصی فعال 

در زمینه تأمین کالاهای اساســی و نهاده ها ضمن موافقت با نظر آن بخش ها 
جهت تســهیل ورود کالا به کشــور، قیمت های مصوب جهت درج در سیســتم 
ثبت سفارشــات به شــرح زیر اعلام شد.وی اظهار کرد: با توجه به اینکه بررسی 
قیمت های جهانی و تعیین سقف قیمتی در طول هر ماه در دفتر خدمات بازرگانی 
به صورت مســتمر انجام می پذیرد، قیمت های اعلامی که بالاتر از نرُم جهانی 
بوده اند که در صورت رصد بازار و بررســی شــرایط امکان تعدیل خواهند داشت، 
انتظار وزارت جهاد کشــاورزی و معاونت توســعه بازرگانی به عنوان متولی سفره 
مردم، حُســن اســتفاده و همکاری مناسب بخش خصوصی از فضای تعاملی با 
بخش دولتی و بهره گیری از فضای اقتصادی جهت تأمین به موقع و مناســب 

کالا برای کشور است.

سقف قیمت ارزی واردات کالاهای اساسی تعیین شد

همسان سازی
 یـا 
ناهمسان سازی؟

 صادقی: در برنامه هفتم نه تنها 
همسان سازی حقوق نمی بینیم، بلکه 
ناهمسان سازی را مشاهده می کنیم

گــروه اقتصادی: در حالــی این روزها لایحه برنامه 
توســعه، زیر دســت نمایندگان مجلس در حال 
بررسی است که به باور کارشناسان، در حال حاضر 
منطق برنامه مشخص نیست. با این وجود، یکی 
از بندهایــی که امروز محل مناقشــه قرار گرفته، 
حذف همسان ســازی از برنامه هفتم است؛ آن جا 
که محمدرضا صباغیان، نماینده مهریز در مجلس 
خبر داد؛ همسان ســازی حقوق بازنشستگان که 
در برنامه ششــم وجود داشــت، در برنامه هفتم 

حذف شده است.
به گفته او، همه انتظار داشتیم دولت عدالت محور 
آقای رییسی برنامه ای را ارائه کند که عدالت از آن 
تراوش کند، اما همسان سازی حقوق بازنشستگان 
که در برنامه ششــم وجود داشــت در برنامه هفتم 
حذف شد.وی یادآورشد: انتظار جامعه، شعار دولت 
و همچنین مبانی اسلامی و وضعیت بازنشستگان 
را در نظر بگیرید، چرا این موضوع در برنامه هفتم 
دیده نشده است؟ یا موضوع تجمیع و شفاف سازی 
حقوق دریافتی مســوولین و مقامات که در برنامه 
هفتم نیامده اســت؛ به همیــن دلیل معاون یک 
مجموعه بالغ بر 400 میلیون تومان اضافه کاری 
در یک سال دریافت می کند.صباغیان تاکید کرد: 
حداقــل انتظــار ما این بود که اگر این قوانین اجرا 
نمی شود، در برنامه هفتم وجود داشته باشد. دولت 
دائماً دم از مردمی ســازی اقتصاد و کشور می زند، 
اما مدیریت واحد شهری که الفبای مردمی سازی 

اســت هم در برنامه هفتم دیده نشده است.
سکوت دولت ��

در حال حاضر نمایندگان بخش بازنشستگی تاکید 
دارند که مهم ترین خواســته کنونی بازنشستگان، 
دیده شدن موضوع همسان سازی بازنشستگان در 
برنامه هفتم توسعه است؛ این در شرایطی است که 
دولت در برنامه هفتم درخصوص همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان برنامه مشخصی ارائه نکرده 
اســت.در همین رابطه حتی علی بابایی کارنامی، 
نماینــده ســازی در مجلس هم گفــت: تاکنون 
دولت درباره همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
در برنامه هفتم ســکوت کرده اســت.وی با بیان 
اینکــه بازنشســتگان دغدغه دارند، تصریح کرد: 
این موضوع باید تعیین تکلیف شــود؛ دولت قبلی 
در این حوزه سیاســی کاری کرده، دولت فعلی نیز 
سکوت کرده است.بابایی تاکید کرد: بازنشستگان 
لشــکری و کشوری و تامین اجتماعی به نوعی از 
مجلس توقع دارند و ما باید بر اســاس آیین نامه 
در برنامه هفتم احکام مربوطه را مشــخص کنیم.

منظور: منتظر باشید ��
اما در مقابل داود منظور، رییس ســازمان برنامه 
و بودجــه دربــاره احــکام برنامه هفتــم درباره 
همسان سازی حقوق بازنشستگان و صندوق های 
بازنشستگی اعلام کرد: در ارتباط با همسان سازی، 
بخش عمده ای از آنچه که تکلیف بود، در 2 سال 
گذشــته به ویژه ســال ۹۹ و 1400 انجام گرفته 
اســت.وی متذکر شد: اگر بنا باشد همسان سازی 
مجددی انجام گیرد، باید منتظر باشــیم و ببینیم 
چه حکمی در برنامه هفتم تصویب خواهد شد.در 
همیــن رابطه، حســن صادقی، معــاون دبیرکل 

خانه کارگر و رییس اتحادیه پیشکســوتان جامعه 
کارگــری در گفت وگو بــا خبرگزاری خبرآنلاین 
درباره حذف همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
در برنامه هفتم توســعه گفت: در برنامه توســعه 
نه تنهــا چیــزی را تحت عنوان همسان ســازی 
حقوق نمی بینیم، بلکه ناهمسان سازی را مشاهده 
می کنیم.وی افزود: این که صندوق های بیمه ای 
و بــه خصوص تامین اجتماعی را محروم می کنند 
از مطالباتــی کــه از دولــت دارند. دیون دولت در 
قالب ســهام تاکنون پرداخت می شــده که این را 
برداشته اند. یعنی عملًا چیزی تحت عنوان این که 
همسان سازی اتفاق بیفتد، تا این لحظه در برنامه 
هفتم توسعه ندیده ایم.معاون دبیرکل خانه کارگر 
تصریح کرد: در حال حاضر برنامه ششم توسعه دو 
سال است که پشت سر هم تمدید می شود و یکی 
از بندهای آن، همسان ســازی حقوق بوده است. 
چرا همسان ســازی را متوقف کردند؟ نمی شــود 
کــه یک بند یــک برنامه جامع را اجرا کرد و یک 
بنــد را اجرا نکرد.صادقی متذکر شــد: اگر دولت 
عملًا دنبال اجرای متناسب ســازی حقوق بود، در 
برنامه ششــم که دو ســال است تمدید شده، باید 
در این دو ســال همسان سازی را اجرا می کردند، 
ولی شاهد بودیم که اجرای همسان سازی متوقف 
شده بود.وی عنوان کرد: زمانی که برنامه در حال 
اجرا متوقف می شــود، انتظــار دارید بیایند برای 
آینده همسان سازی را اجرا کنند؟ اگر می خواستند 
همسان ســازی را اجرا کننــد، خب حقوق را هم 

منطبق با تورم افزایش می دادند.

رییــس اتحادیــه پیشکســوتان جامعه کارگری 
تصریــح کرد: عامل عقب ماندن حقوق نســبت 
به تورم، دولت اســت، بنابراین شــما از دولت و 
مجلــس انتظار دارید کــه عقب افتادگی حقوق را 
در برنامــه هفتــم جبران کند؟ چشــم من در این 
قضایا آب نمی خورد. نه مجلس و نه دولت به دلیل 
هم فکری ای که با هم دارند، چیزی را تحت عنوان 

همسان سازی حقوق رقم بزنند.
سهم کارگران؛ همسان سازی پر از ایراد ��

مروتی، بازنشسته کارگری نیز با اشاره به مناقشه 
اخیر همسان سازی، گفت: حتی اگر همسان سازی 
را در برنامه هفتم بگنجانند، چون برنامه توســعه 
راهبــرد اســت نــه تکلیف، هیچ اتفــاق خاصی 
نمی افتــد؛ باید اعتبار همسان ســازی برای همه 
صندوق ها و به طور مشخص تأمین اجتماعی در 
بودجه های ســنواتی منظور شود وگرنه قراردادن 
همسان ســازی در برنامهٔ هفتم هیچ تفاوتی ایجاد 
نمی کنــد.وی افزود: تــا پیش از این نیز دولت به 
تکالیف برنامه های توســعه در مورد بازنشستگان 
عمل نکرده اســت؛ بعد از بحث های زیاد در سال 
۹۹ حاضر به اجرای همسان سازی شدند اما آنچه 
نصیب کارگران بازنشسته شد، یک متناسب سازی 
پــر از ایــراد بود.مروتی تاکیــد می کند: به جای 
همسان ســازی، بدهی دولت به تأمین اجتماعی 
را بپردازند؛ به جای آن، به قانون و به طور مشخص 
مواد ۹۶ و 111 قانون تأمین اجتماعی عمل کنند؛ 
قانون رعایت شــود، نیازی به همسان ســازی و 

جنجال بر سر آن نیست.



۴ هـفـتـهنــامـه
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گروه اجتماعی: آیا تا به حال یکی از نزدیکان شما )مثلًا والدین، معلم 
یا مدیر مدرسه( از شما خواسته است که سعی کنید اعتمادبه نفس 
بیشــتری داشــته باشید؟ آن ها حتماً نیت خوبی دارند و معتقدند 
اعتمادبه نفس بیشتر به شما کمک می کند تا در زندگی موفق تر 
باشید. اما آیا تا به حال متوجه شده اید که در واقع باعث ناامیدی 
و درماندگی شــما شــده است؟ در کل اینطور نیست که بتوانید 
اعتمادبه نفس خود را جعل کنید. اگر چنین است، شما چیزی را 
تجربه کرده اید که به آن »تله اعتمادبه نفس« می گویند؛ باور رایج 
اما نادرستی که صرفِ گفتن به مردم که اعتمادبه نفس بیشتری 

داشته باشند باعث بهبود زندگی آنها می شود.
کتاب های خودیاری که این روزها بســیار هم محبوب هستند، 
تقریباً همین کار را انجام می دهند. کارهایی مثل فهرست کردن 
دســتاوردهایتان تا گفتن به خودتان که عالی هســتید. ظاهراً 
با انجام این کارها دیگر بهانه ای برای اعتمادبه نفس نداشــتن 

وجود ندارد.
هرچــه بیشــتر از والدین خــود تعریف دریافــت می کردند، 

اعتمادبه نفس آنها به مرور کاهش می یافت.
روانشناسانی که رشد شخصیت در کودکان را مطالعه می کنند، 
اعتقادشــان بر این است که این تمرینات اعتمادبه نفس اشتباه 
هســتند. مسئله این نیســت که اعتمادبه نفس مفید نیست. در 
واقع بســیاری از تحقیقات علمی نشــان می دهد که افرادی که 
اعتمادبه نفس بالایی دارند؛ شــادتر، سالم تر و موفق تر هستند. 
بلکه مسئله این است که روشی که مردم معمولًا برای تقویت 
اعتمادبه نفــس دنبال می کنند نتیجه معکوس می دهد و برای 

آنها مضر است.
یکی از راهبردهای رایج اما اشــتباه که بســیاری از والدین از 
آن اســتفاده می کنند، تحســین و تمجیدهای بیش از حد است، 
مانند: »تو فوق العاده هســتی! بی نظیــر بود!«. وقتی محققان 
مشــاهداتی در درون خانــه از تعامــلات والدین و فرزند انجام 
دادند، متوجه شــدند که والدین تمایل دارند که از کودکانی که 
اعتمادبه نفس پایینی دارند، تعریف و تمجید کنند. این تحقیق 
در ســال 2017 و با انتظار نتایج مثبت انجام شــد اما یافته های 
پژوهش نشان داد که تعریف های بیش از حد و متورم می تواند 
بر کودکان با اعتمادبه نفس پایین نتیجه معکوس داشته باشد و 
باعث می شــود کودکان با اعتمادبه نفس پایین نگران شوند که 
نتوانند استاندارهای ذکر شده به وسیله تحسین را رعایت کنند.
در تحقیق مشــخص شد که کودکان با اعتمادبه نفس پایین به 
خاطر تلاش هایشان تحسین و تمجید شدیدی دریافت کردند، 
در ادامــه از انجام کارهــای چالش برانگیز اجتناب می کردند و 

محتاط تر می شدند تا از احتمال شکست دوری کنند.
متاســفانه، مشابه وضعیت تمجیدهای متورم، خودگویی های 
مثبت است که ممکن است به طور طعنه آمیزی به افراد دارای 
اعتمادبه نفس پایین، تفاوت دردناکی را بین اینکه چه کســی 

هستند و چه کسی دوست دارند باشند، یادآوری کند.
فقدان اعتمادبه نفس یک نقص شخصی نیست، بلکه بازتابی از 

ایده ها و ساختارهای اجتماعی گسترده تر است.
درست است که تفاوت های فردی در اعتمادبه نفس وجود دارد: 
برخی افراد از نظر ژنتیکی مستعد اعتمادبه نفس بالاتر هستند، 
برخــی دیگــر از مزیت بزرگ شــدن در محیط های خانوادگی 
مناســب تر برخوردارند. با این حــال، آنچه اغلب نادیده گرفته 
می شــود، این واقعیت اســت که ایده ها و ســاختارهای مضر 
اجتماعی، که به برخی امتیاز می دهد و برخی دیگر را سرکوب 
می کنــد، اعتمادبه نفس گروه های اجتماعی خاصی را تضعیف 
می کند. خیلی از اوقات، کمبود اعتمادبه نفس یک نقص شخصی 
نیست، بلکه بازتابی از ایده ها و ساختارهای اجتماعی گسترده تر 
اســت. بدون ایجاد محیط هایی که این ایده ها و ســاختارها را از 

بین ببرد نمی توانیم شکاف های موجود در جامعه را پر کنیم.
بــه عــلاوه، شــانی ارگاد و روزالیند گیــل در کتاب »فرهنگ 
اعتمادبه نفس« که در سال 2021 منتشر شده است بیان می کنند 
اغلب افراد متعلق به گروه های اجتماعی محروم یا به حاشــیه 
رانده شده )کسانی که تصور می شود اعتمادبه نفس پایینی دارند( 

این پیام را به آنها می رساند که مقصر مشکلات خود هستند.
کسانی که به ارزش و توانایی های خود اطمینان دارند، زندگی 
شادتر، سالم تر و موفق تری دارند. با این حال، ایجاد اعتمادبه نفس 
بیشــتر چندان ســاده نیست. ضمناً ذکر این نکته مهم است که 
اعتمادبه نفس بالا غالباً نتیجه موفقیت است نه عامل آن. در واقع 
اگر روند زندگی فرد به خوبی پیش برود و موفقیت هایی کسب 
کند اعتمادبه نفس بالایی خواهد داشــت نه اینکه برای کســب 
موفقیت باید اعتماد به نفس بالا داشــته باشــد. یعنی اعتماد به 
نفس از طریق موفقیت های کوچک و ذره ذره به دست می آید نه 
با خودگویی های مثبت.چالش مهمی که در پیش است، از بین 
بردن ایده ها و ساختارهای آسیب رسان است اجتماعی است که 
اعتمادبه نفس گروه های محروم را خنثی می کند. مثلًا معلمان 
و والدیــن می توانند محیط های یادگیری محور ایجاد کنند که 
پتانسیل های هر کودک را در بر گیرد و پرورش دهد. وقتی کودکی 
فاقد اعتمادبه نفس اســت، وظیفه بالا بردن اعتمادبه نفس خود 
را از طریــق تمرینــات ذهنی بر دوش او قرار ندهید. در عوض، 
بــه آنها کمک کنید تــا چالش هایی را بپذیرند که به آنها اجازه 
می دهــد اعتمادبه نفــس خود را به طور طبیعی افزایش دهند. با 
این کار، خاک حاصلخیزی ایجاد می کنید که بذر اعتمادبه نفس 

در آن رشد کند.
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مدارس

جابه جایی بی سابقه نزدیک 
به ۲۰ هزار مدیر مدرسه

گروه اجتماعی: »بیست هزار مدیر )مدرسه( تغییر کردند.« 
این جمله کوتاه برای رضا مراد صحرایی، وزیر آموزش 
و پرورش اســت، او در فاصله چند روز مانده به شــروع 
سال تحصیلی جدید این جمله را گفت و سؤال بزرگی 
در اذهان ایجاد کرد، چرا باید بیســت هزار مدیر تغییر 
کننــد؟ جــواب وزیر آموزش و پرورش کوتاه بود، برای 
این که »در مدارس تحول ایجاد کنند.« اما این تحول 
چه سمت وسویی دارد در پاسخ های آقای وزیر مشخص 
نیست، اما برخی معتقدند تغییر بیست هزار مدیر مدرسه 
اقدامی از سلسله اقدامات خالص سازی است، مدیرکل 
ســابق آموزش و پرورش اســتان البرز در این باره به 
خبرآنلاین می گوید: »وقتی می خواهند خالص سازی 
انجام دهند اعتماد از مجموعه آموزش و پرورش کنار 

گذاشته می شود.«
سالار قاسمی بیان می کند: »برداشت از اتفاق اخیر این 
اســت که افراد جدید مجری منویات آموزش و پرورش 
و حتی شــاید مجری منویات خارج از آموزش و پرورش 
باشند وگرنه مدیر مستقل نه تنها صرفاً مجری بخشنامه ها 
نیســت بلکه می تواند در سیاست گذاری های آموزش و 

پرورش منطقه، استان و وزارتخانه مؤثر باشد.«
متن کامل گفت وگو در ادامه آمده است.

با توجه به ســابقه شــما در آموزش و پرورش چه  ��
چیــزی را برای این وزارتخانه و ســازمان های آن 

ضروری می دانید؟
آموزش و پرورش دســتگاه گسترده و حاکمیتی است اما 
موفقیت آن صرفاً متکی به وزارتخانه و وزیر نیست، اگر قرار 
است آموزش و پرورش کشور موفق شود باید تمام ارکان 
حاکمیتی اقدامات موثری داشته باشند؛ با این وجود رفتار 
مدیران آموزش و پرورش باید به گونه ای باشد کهشان و 
جایگاه آموزش و پرورش حفظ شود، انتظار ما از مسئولان 
آموزش و پرورش در تمام سطوح این است که باید تلاش 
کنند استقلال، اقتدار و نگاه کارشناسی در آموزش و پرورش 
حفظ شــده و تضعیف نشــود. اگرچه آموزش و پرورش در 
همه دوران مشــکلاتی داشــته است و شاید برخی از این 
مشــکلات هنوز هم حل نشــده باشــد اما مهم است که 
مســئولان آن در تمامی سطوح استقلال و اقتدار آموزش 

و پرورش را حفظ کنند.
دربــاره جابجایی گســترده مدیران مدارس چه  ��

نظری دارید؟
یکی از ارکان آموزش و پرورش مدیران مدارس هستند، 
زحمات اصلی آموزش و پرورش به دوش این مدیران و 
معلم ها است اما پز موفقیت ها را مسئولین امر می دهند، لذا 
زحمات این گروه باید دیده شود و مورد توجه قرار بگیرد. 

نــه اینکــه در روزهای اخیر با این توجیه که دنبال تحول 
هستند دست به جابه جایی های بی سابقه نزدیک به 20 
هزار مدیر مدرسه در یک فرآیند کوتاه مدت زده و جالب 
این که تغییرات شــامل معاونین مدارس هم شده است، 
حتی الان که ســال تحصیلی شــروع شده این تغییرات 
همچنــان ادامه دارد، این درحالی ســت که در تمام دنیا 
مدیــران مدارس از ثبات برخوردار هســتند، ما مواردی 
داریم که مدیران مدارس تا بازنشستگی تغییر نمی کنند و 
برای جابه جایی ها و انتخاب مدیران مکانیزم و معیارهای 

سختی وجود دارد.
شما خودتان چند دوره مدیرکل آموزش و پرورش  ��

بودید، تغییر مدیران مدرســه در دوره شما چه طور 
بود که اقدام اخیر را بی سابقه می دانید؟

در دوره اصلاحات بحثی داشــتیم تحت عنوان انتخاب 
مدیران توســط معلم ها، حتی یک دستورالعملی داشتیم 
که معلم ها سه نفر را به عنوان مدیر معرفی می کردند بعد 
آموزش و پرورش از میان آن ها یک نفر را انتخاب می کرد، 
چراکه قرار بود مدیر مدرســه از مشــروعیت و محبوبیت 
در میان همکاران برخوردار باشــد، برای این که آموزش 
و پرورش عرصه دستور نیست، برعکس عرصه اقناع و 
گفت وگو اســت، عرصه ای اســت که باید پذیرش ایجاد 
شــود. در دولت اعتــدال و زمان وزارت آقای دکتر فانی 
یکی از سیاست های وزارتخانه تحت عنوان ارتقاء مدیران 
آموزشــگاهی بود، اما نه با تغییر مدیران، ارتقاء مدیریت 
آموزشگاهی یعنی این که به مدیران مدرسه اختیار بدهیم، 
دانش افزایی کنیم و بخشنامه محوری را کنار بگذاریم.

ما آیین نامه عزل و نصب مدیران را داریم، در این آیین نامه 
پیش بینی شــده برای عزل مدیــران باید فرایندی طی 
شــود و در صورت ضعف و تخلف مدیر باید مطابق این 
آیین نامه عمل شود، یعنی به همین راحتی امکان عزل 
و برکناری مدیر مدرسه وجود ندارد، یک فرآیندی وجود 
دارد که حتماً باید طی شود، اما در مورد اخیر اطلاعاتی که 
ما داریم این است که در بسیاری از موارد متاسفانه فرآیند 
انتخاب مدیران رعایت نشده است، مثلًا درباره مدارس 
خاص فرد حداقل باید دو سال سابقه مدیریت در همان 
دوره یا دو سال معاونت در همان مدرسه داشته باشد، اما 
به این شرایط توجه نشده اما در دوران مدیرکلی بنده در 
استان های قزوین و البرز اولًا جابه جایی مدیران مطابق 
آیین نامه و ظوابط بوده ثانیاً تعداد بسیار کمی از مدیران 
جابه جا شدند که بیشتر آن ها هم به دلیل بازنشستگی بوده 
به طوری که مدیران مدارس خاص مثل تیزهوشان نمونه 
مردمی و شاهد تقریباً اگر بازنشستگی نبوده نود درصد از 

آنها ادامه مدیریت داده اند.

وزیر آموزش و پرورش گفته که برای ایجاد تحول  ��
این تغییرات انجام شده است، نظرتان چیست؟

باید پرسید منظور از تحول چیست، بسیاری از این مدیران 
بیش از یک دهه، حتی دو دهه سابقه مدیریتی دارند، یعنی 
کســانی بودند که حتی قبل از دولت آقای روحانی مدیر 
شــدند، پیشنهادم این است که سوابق مدیریتی مدیران 
قبلی و فعلی را اعلام کنند تا متوجه شــویم جابه جایی 
این بیســت هزار مدیر با نــگاه تحولی بوده یا نه تلاش 
این بوده که متاســفانه شــان مدیران مدارس را از مدیر 
مدســه تحول گرا، خلاق، مبتکر، مشــارکت جو به مدیر 
مدرســه ای که صرفاً مجری منویات اداره باشــد تقلیل 
دهند تا فقط دستورات را اجرا کند، در عرصه فرهنگ ما 
باید امنیت فرهنگی ایجاد کنیم نه فرهنگ امنیتی، وقتی 
می خواهند خالص سازی انجام دهند اعتماد از مجموعه 
آموزش و پرورش کنار گذاشته می شود. برداشت از اتفاق 
اخیر این اســت که افراد جدید مجری منویات آموزش و 
پرورش و حتی شــاید مجری منویات خارج از آموزش و 
پرورش باشــند وگرنه مدیر مستقل نه تنها صرفاً مجری 
بخشنامه ها نیست بلکه می تواند در سیاست گذاری های 
آموزش و پرورش منطقه، استان و وزارتخانه مؤثر باشد.
برخی دارند تلاش می کنند که جایگاه مدیر مدرسه را در 
حد یک کارمند زیر دست تغییر دهند، این برای آموزش و 
پرورش کشور زنگ خطر است، ممکن است امروز خیلی ها 
در مواجه با تصمیمات اخیر سکوت کنند اما این اقدام آثار 
زیان باری در آموزش و پرورش خواهد داشت. آموزش و 
پرورش عرصه دستور نیست، اما متاسفانه امروز گزارش 
جابه جایی مدیران مدارس تبدیل به کارنامه مثبت برای 
مســئولین امر شــده است، مدیرکل گزارش می دهد که 
فلان تعداد جابه جایی مدیر مدرسه داشته است، اما از او 
سؤال نمی شود که ملاک این جابه جایی ها چه بوده است، 
طوری که به نظر می رسد هدف شان صرفاً جابه جایی است 
نه کیفیت بخشیدن به عرصه مدیریت مدارس، آیا صرف 
جابه جایی مدیران یک دستاورد است که به آن پرداخته 

می شود؟
یعنــی اقدام اخیر آموزش و پرورش به جای ایده  ��

کارشناسی تصمیمی سیاسی است؟
بله، در آموزش و پرورش نباید کار سیاسی کرد، امروز شما 
یک صدای مخالف علیه مدیرکل آموزش و پرورش در 
استان ها نمی شنوید، حتی اگر قرار است جابه جایی مدیران 
انجام شود این جابه جایی باید برای مصلحت آموزش و 
پرورش باشــد نه مصلحت کســان دیگر، زمانی که من 
خودم مدیرکل بودم همیشه می گفتم در جلسات سیاسی 
درباره کارنامه آموزش و پرورش حرفی نمی زنم، من فقط 

پشت میز آموزش و پرورش و برای مصلحت آموزش و 
پرورش حرف می زنم. مدیر مدرســه باید مستقل باشد و 
تصمیمات را براســاس مصلحت مدرسه بگیرد. آیا نباید 
با توجه به جایگاه خطیر مدیر مدرسه ملاک و معیار این 
حجم تغییرات برای افکار عمومی و شــرکای آموزش و 

پرورش بیان شود؟
پیشنهاد شما برای تصمیمی که وزارت آموزش و  ��

پروش گرفته چیست؟
به نظرم دیوان عدالت اداری کشــور که معتقدم تا امروز در 
دفاع از حقوق مردم عادلانه رفتار کرده، اگر به این موضوع 
بپردازد بســیاری از این مدیران باید از طریق دیوان عدالت 
اداری به کار خودشــان بازگردند چراکه این اقدام ناصواب 

و عجولانه است.
یکی دیگر از مسائل مربوط به آموزش و پرورش که  ��

خیلی مورد توجه قرار گرفت رتبه بندی معلم ها بود، 
نظرتان درباره اجرای این قانون چیست؟

بــرای رتبه بنــدی در زمان آقای فانی و بطحایی حدود 3 
هــزار 400 میلیــارد تومان تحت عنوان ترمیم حقوق ها 
پیش بینی و انجام شد، در سال 13۹۸-13۹۹ حدود ۹ هزار 
میلیارد تومان در زمان آقای حاجی میرزایی برای همین 
موضوع در نظر گرفته و انجام شد، اما این دولت دوست 
دارد که دستاوردها و اقدامات قبلی ها را کوچک شمرده و 
به نام خودش بزند که این خلاف انصاف است، در این باره 
می تــوان گفــت که این دولت رتبه بندی را تمام کرد، اما 
رتبه بندی از زمان دولت آقای روحانی شروع شد، دولت 
فعلی درباره رتبه بندی معلم ها در عمل انجام شــده قرار 
گرفته بود. مسئولانِ امروز می گویند قبلی ها شعار دادند 
و ما عمل کردیم، درصورتی که عمل واقعی را دولت قبلی 
انجام داد و دولت فعلی در عمل انجام شده قرار گرفت، اگر 
این دولت و مجلس می خواست رتبه بندی را به درستی 
انجام دهد حقوق معلم ها باید ۸0 درصد حقوق عضو هیات 
علمی دانشگاه باشد نه اینکه امروز فلان نماینده مجلس با 
افتخار منت بر معلمان گذاشته و می گوید حقوق یک معلم 
از فرماندار بیشــتر است و نمی گوید که قانون رتبه بندی 
که مجلس ناظر به اجرای آن باید باشد به درستی انجام 
نشــده و هنوز حکم رتبه بندی بازنشستگان صادر نشده 
است، سؤال مهم این است اگر نماینگان مجلس و دولت 
مردان به دنبال معیشــت و منزلت فرهنگیان هستند چرا 
لایحه همسان ســازی حقوق بازنشســتگان را که تعداد 
قابل توجه آن فرهنگیان هستند پس گرفته و در قانون 
برنامه توسعه هفتم حذف شده است؟ به نظرم اگر لایحه 
رتبه بندی هم تا این مرحله پیش نرفته بود به سرنوشت 
همین همسان سازی حقوق بازنشستگان مبتلا می شد.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

علی سلیمی
روزنامه نگار

گزارش

آغاز چاپ کتاب های درسی سال آینده

وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه آینده هرکشوری در مدارس آن شکل می گیرد گفت: باید بپذیریم کمبودهایی وجود 
دارد اما باید راهی هم پیدا کنیم تا به نتیجه برسیم و مسائل را حل کنیم.رضامراد صحرائی تصریح کرد: هنرجویان زودتر از 
بقیه وارد بازار کار می شوند و در حال حاضر اقبال بیشتری به سمت هنرستان ها وجود دارد.صحرایی تاکید کرد: به عنوان 
یک معلم به شما دانش آموزان می گویم؛ بین پیشرفت و امکانات رابطه مطلق وجود ندارد و با مطالعه سرگذشت انسان های 
موفق بیشتر متوجه این موضوع می شوید. هرچه بیشتر پشتکار داشته باشید، موفق تر خواهید بود.وی اذعان کرد: امروز به 
قله ها نزدیک هستیم، بر روی واقعیت ها و هدفمند برنامه ریزی کنید تا به پیشرفت و موفقیت دست پیدا کنید.وزیر آموزش 
و پرورش با بیان اینکه در تلاش هستیم تا هنرستان ها با دانشگاه شهیدرجایی ارتباط داشته باشند، گفت: ویژگی تحصیل 
در هنرستان ها این است که هنرجویان در راستای بازارکاری که می خواهند وارد شوند، تحصیل می کنند و آموزش می بینند.
در ادامه این بازدید، وزیر آموزش و پرورش درجمع هنرآموزان هنرستان با اشاره به ضرورت اینکه کتاب های درسی باید به 
موقع به دست دانش آموزان برسد، خاطرنشان کرد: در حال حاضر چاپ کتاب های درسی سال آینده شروع شده و در وزارت 

آموزش و پرورش تمام تلاش ما این است که کتاب ها به موقع چاپ و توزیع شود.

ضرایب دروس برای کنکور ۱۴۰۳ اعلام شد

ضرایب دروس ســوابق تحصیلی برای کنکور ســال 1403 اعلام شــد.با رد مصوبه مجلس درباره کنکور توســط شورای 
نگهبان طبق اعلام سازمان سنجش، کنکور 1403 طبق مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی در دو نوبت برگزار می شود. 
نوبت نخســت در روزهای پنجشــنبه و جمعه ۶ و 7 اردیبهشــت ماه 1403 و نوبت دوم در روزهای پنجشــنبه و جمعه 7 و ۸ 
تیر ماه 1403 برگزار خواهد شــد.)مصوبه مجلس تأکید داشــت: کنکور ســال های 1403، 1404 و 140۵ به روال سال های 
قبل از کنکور 1402 برگزار شــود و براین اســاس ســهم قطعی معدل در کنکور لغو شــود و وزارت آموزش و پرورش مکلف 
است تمام زیرساخت های لازم جهت اعمال تأثیر قطعی معدل در تعیین تراز و رتبه شرکت کنندگان در کنکور سال 140۶ 
و بعد از آن را فراهم کند.(در آزمون سراســری ســال 1403، ســهم نمره کل ســابقه تحصیلی پایه دوازدهم نظام ۶.3.3 در 
گروه های آزمایشــی اصلی شــامل ریاضی، تجربی و انســانی به میزان ۵0 درصد با تأثیر قطعی است و میزان تأثیر نمره کل 
سابقه تحصیلی دیپلم نظام سالی ـ واحدی و ترمی ـ واحدی در این گروه ها، 37.۵ درصد با تأثیر قطعی و میزان تأثیر سوابق 
تحصیلی پیش دانشــگاهی نظام ســالی ـ واحدی و ترمی ـ واحدی 12.۵ درصد با تأثیر قطعی در نمره کل ســابقه تحصیلی 
در مجموع دیپلم و پیش دانشگاهی ۵0 درصد است و همچنین سهم نمره کل آزمون اختصاصی )کنکور( ۵0 درصد است.

گروه اجتماعی: مقاله جدیدی در مورد تکامل ســریع ایمنی و ژن های مرتبط با 
سرطان در خفاش ها، در ژنوم زیست شناسی و تکامل نشان می دهد که تکامل 
سریع در خفاش ها ممکن است به دلیل توانایی فوق العاده حیوانات برای میزبانی 
و در امان ماندن از عفونت ها و همچنین زنده ماندن و جلوگیری از سرطان باشد. 
خفاش هــا نــه تنهــا به دلیل توانایی پرواز، بلکه به دلیل عمر طولانی، نرخ پایین 
سرطان و سیستم ایمنی قوی، در بین پستانداران استثنایی هستند. همچنین تصور 
می شود که خفاش ها در پیدایش SARS-CoV-2 »کروناویروس سندرم حاد 
تنفسی 2« نقش داشته اند. توانایی خفاش ها برای تحمل عفونت های ویروسی 
ممکن است از ویژگی های غیرمعمول آنها در برابر پاسخ ایمنی ذاتی ناشی شود.
ایــن ویژگی هــا خفاش ها را به حیوانی جالب برای بررســی تبدیل می کند، زیرا 
ممکن است پیامدهایی برای سلامت انسان داشته باشد. برای مثال، با درک بهتر 

مکانیسم های سیستم ایمنی خفاش ها که به خفاش ها اجازه می دهد تا عفونت های 
ویروســی را تحمل کنند، ممکن اســت محققان بهتر بتوانند از شیوع بیماری از 
حیوانات به انسان جلوگیری کنند.تجزیه و تحلیل های ژنومی مقایسه ای خفاش ها 
و پستانداران حساس به سرطان ممکن است در نهایت اطلاعات جدیدی در مورد 
علل سرطان و ارتباط بین سرطان و ایمنی ارائه دهد. مطالعات خفاش ها و سایر 
موجودات، مکمل مطالعاتی است که روی موش ها انجام می شود. موش ها نسبت 
به خفاش ها بیشتر مستعد دستکاری های ژنتیکی هستند با این حال ویژگی های 
کمتری را با پیامدهایی برای بیماری های انســانی نشــان می دهند.محققان با 
استفاده از پلت فرم طولانی مدت فناوری های نانوپور آکسفورد و نمونه های خفاش 
جمع آوری شده از موزه تاریخ طبیعی آمریکا در بلیز، ژنوم دو گونه خفاش، خفاش 
میوه جامائیکا و خفاش سبیل دار را توالی سنجی کردند. تجزیه و تحلیل ژنومی 

جامعی با مجموعه متنوعی از خفاش ها و سایر پستانداران، انجام دادند.محققان 
سازگاری های ژنتیکی را در شش پروتئین مرتبط با ترمیم DNA و 4۶ پروتئین 
مرتبط با سرطان، در خفاش ها پیدا کردند، به این معنی که محققان قبلًا دریافته 
بودند که چنین پروتئین هایی سرطان را سرکوب می کنند. این مطالعه نشان داد 
که این ژن های مرتبط با ســرطان تغییر یافته در گروه خفاش ها در مقایســه با 
سایر پستانداران بیش از دو برابر غنی شده اند.آرمین شیبن، نویسنده اصلی این 
مقاله گفت: »با تولید ژنوم های جدید این خفاش ها و مقایسه آن ها با پستانداران 
دیگر، ما به یافتن ســازگاری های جدید خارق العاده در ژن های ضد ویروســی و 
ضد سرطانی ادامه می دهیم.« این تحقیقات اولین گام برای تبدیل تحقیقات در 
مــورد بیولــوژی منحصر به فرد خفاش ها به بینش های مرتبط با درک و درمان 

پیری و بیماری هایی مانند سرطان در انسان است.

رابطه عجیب متهم ردیف اول کرونا با سرطان
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تهران - ایرنا - 44 نفر از بیماران مبتلا به کووید 1۹ در یک هفته اخیر 
جان خود را از دست دادند؛ آماری که در مقایسه با هفته دوم مهرماه که 
درگذشت 2۶ بیمار کرونایی ثبت شده بود، حاکی از روند افزایشی ابتلا و 

فوتی های کرونا در کشور است.
به گزارش ایرنا و بر اساس جدیدترین آمار وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، در بازه زمانی 1۶ تا 22 مهرماه، 44 نفر از بیماران کووید1۹ در 
کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به 
14۶ هزار و 4۸0 نفر رسید که نسبت به هفته مشابه )فوت 2۶ نفر( روند 

افزایشی داشته است.
در مدت یاد شده و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، یک هزار و 244 
بیمار جدید مبتلا به کووید 1۹ در کشور شناسایی و 7۸7 نفر آنها بستری 
شــدند و مجموع بیماران کووید1۹ در کشــور به 7 میلیون و ۶1۹ هزار و 
۹۸1 نفر رسید که تاکنون 7 میلیون 3۸0 هزار و 241 نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.اکنون، ۶3 نفر از بیماران مبتلا به 
کووید1۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند.تاکنون ۵7 میلیون و ۶2۸ هزار و 31۶ آزمایش تشخیص کووید 
1۹ در کشور انجام شده است.همچنین تا به امروز، ۶۵ میلیون و 242 هزار 
و ۵27 نفر دُز اول، ۵۸ میلیون و ۶34 هزار و ۶12 نفر دُز دوم و 31 میلیون 
و 73۵ هزار و ۹۵2 نفر، دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند 
و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 1۵۵ میلیون و ۶13 هزار 
و ۹1 دُز رسیده است.به گزارش ایرنا، متخصصان بیماری های عفونی با 
توجه به آغاز ماههای سرد سال و شیوع بیماری آنفلوآنزا در کنار کرونا، 
به افراد دارای بیماری های خاص، سالمندان و مبتلایان به بیماری های 
قلبی و تنفسی توصیه می کنند به طور سالانه واکسن کرونا را تزریق کنند.

یافته محققان استرالیایی؛
عصاره گیاهی نویدبخش 

در درمان اختلال شناختی خفیف

محققان دریافتند یک عصاره گیاهی به نام SaiLuoTong )SLT( ممکن 
است به بهبود حافظه و عملکرد اجرایی در افرادی که دچار اختلال شناختی 

خفیف هستند کمک کند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیکال نیوز، در یک مطالعه کوچک، 
این مکمل در حمایت از عملکرد شــناختی مؤثر گزارش شــد.محققان 
استرالیایی گزارش دادند که SLT ممکن است در بهبود حافظه و همچنین 
عملکرد اجرایی مفید باشد.»ژنو اشتاینر-لیم«، نویسنده اصلی این مطالعه 
از مؤسســه تحقیقات بهداشــتی NICM در استرالیا، گفت: »افرادی که 
دارای اختلال شــناختی خفیف هســتند، در معرض خطر ابتلاء به زوال 
عقل- در برخی موارد بیش از پنج برابر- هســتند. یافته های ما بســیار 
امیدوارکننده است زیرا نشان می دهند که حتی پس از یک دوره درمانی 
نسبتاً کوتاه فقط 12 هفته، SLT می تواند از جنبه های مهم حافظه و تفکر 
در افراد دارای اختلال شناختی خفیف پشتیبانی کند.«اختلال شناختی 
خفیف می تواند باعث مشکلاتی در تفکر و حافظه شود.علائم به شدت 
بیماری آلزایمر یا ســایر اشــکال زوال عقل نیست و افراد دارای اختلال 
شناختی خفیف اغلب می توانند زندگی عادی داشته باشند و از خود مراقبت 
کنند.در مطالعه اســترالیایی، محققان ایمنی و کارایی مکمل گیاهی به 
نام SaiLuoTong را بررســی کردند. این مکمل حاوی عصاره هایی از 
جمله جینســینگ پاناکس، جینکو بیلوبا و کروکوس ســاتیوس L است.
این مکمل، ضد التهاب و همچنین آنتی اکســیدان اســت.برای آزمایش 
اثربخشی این مکمل، محققان 7۸ شرکت کننده را که ۶0 سال و بالاتر و 
دارای اختلال شناختی خفیف بودند، انتخاب کردند. به شرکت کنندگان 
هر روز 1۸0 میلی گرم SLT یا دارونما داده شــد.محققان گزارش دادند 
که پس از 12 هفته، افرادی که SLT دریافت کردند بهبود قابل توجهی 
در حافظه منطقی خود در مقایســه با افرادی که دارونما دریافت کردند، 
داشتند.همچنین مشخص شد که SLT باعث بهبود در عملکرد اجرایی 
می شود.نویســندگان مطالعه نوشتند: »در مجموع، نتایج نشان می دهد 
که SLT ممکن است در حمایت از بازیابی حافظه و عملکرد اجرایی در 
افراد مبتلا به اختلال شناختی خفیف مفید باشد.«با این حال، محققان 
می گویند تحقیقات بیشتری با گروه بزرگ تری از شرکت کنندگان برای 

تعیین اثربخشی SLT مورد نیاز است.

گزارش محققان بریتانیایی؛
مشکل در راه رفتن نشانه اولیه بیماری آلزایمر است

محققان می گویند افراد مسن با مشکلات راه رفتن ممکن است علائم 
اولیه آلزایمر را نشان دهند.به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیکال نیوز، 
محققان دانشــگاه کالج لندن گزارش می دهند که افراد مبتلا به آلزایمر 
اولیه ممکن اســت هنگام راه رفتن دچار مشــکل شوند.این مشکلات در 
مورد شرکت کنندگان سالم و مسن تر مطالعه با اختلال شناختی خفیف 
رخ نداد و محققان را متقاعد کرد که این موضوع مختص آلزایمر است.

یافته ها می تواند به روش ســاده تری برای تشــخیص زودهنگام آلزایمر 
منجر شود که به آزمایش های خون، مایع نخاعی یا گفتار متکی نیست.

دانشمندان دانشگاه کالج لندن از یک فرآیند واقعیت مجازی و یک مدل 
محاسباتی برای کشف پیچیدگی های خطاهای حرکتی که قبلًا در افراد 
مبتلا به آلزایمر مشاهده شده بود، استفاده کردند.پروفسور »نیل بورگس« و 
همکارانش شرکت کنندگان را به سه دسته گروه بندی کردند: 31 شرکت 
کننده جوان ســالم، 3۶ شــرکت کننده ســالم قدیمی و 43 نفر با اختلال 
شناختی خفیف.گروه با اختلال شناختی خفیف بر اساس وضعیت نشانگر 
مایع مغزی نخاعی )CSF( به سه زیرگروه تقسیم شد.محققان سپس از 
افراد خواسته اند تا ضمن پوشیدن عینک واقعیت مجازی، یک کار را انجام 
دهند.شرکت کنندگان یک مسیر برون مرزی را که توسط مخروط های 
شماره دار هدایت می شدند، طی کردند و سپس مجبور شدند به موقعیت 
شروع خود بدون هدایت برگردند.افراد این آزمایش را تحت سه شرایط 
مختلف محیطی به معنای تأکید بر مهارتهای جهت یابی خود انجام دادند.

ابتلا و مرگ  ناشی از کرونا افزایش یافت
 ۴۴ بیمار جان باختند

تمامی فرآیندهای 
بدن توسط 
هورمون ها 

کنترل می شود 
که سیستم غدد 

و متابولیسم 
مسئول تولید و 

آزادسازی این 
هورمون هاست؛ 
هورمون ها مواد 

شیمیایی هستند 
که عملکرد بدن 

را هماهنگ 
می کنند. عملکرد 

بدن شامل 
متابولیسم، 

رشد و تکامل، 
احساسات، 

خلق وخو و حتی 
خواب است

کافهسلامت شنبه
15مهرماه 1402 

سال هفتم
شماره 331

گزارش

تهــران - ایرنــا - طــرح عرضــه 
شیرخشــک عادی )رگــولاری( با 
ارایه کدملی بــا هدف جلوگیری از 
قاچــاق در حالی از بیســتم مهر در 
داروخانه ها آغاز شده است که انجمن 
داروســازان ایــران می گوید فراهم 
شدن زیرســاخت های الکترونیکی 
اجــرای کامل آن حــدود یک ماه 

زمان می برد.
به گزارش ایرنا، شیرخشــک یکی 
از محصولات مشــمول دریافت ارز 
یارانه ای )4200 تومانی( در کشــور 
است که تفاوت قیمت آن در داخلی 
با کشورهای همجوار زمینه را برای 
قاچاق این محصول فراهم کرده بود 
و همین امر مشــکلاتی را در عرضه 
آن در برخــی اســتان هــا به دنبال 

داشت.
در این راســتا ســازمان غذا و دارو از 
ماههای گذشته عرضه شیرخشک 
متابولیــک برای نوزادان خاص را به 
ارایــه کدملی متقاضی محدود کرد 
و داروخانــه ها ملزم شــدند پس از 
دریافــت کدملی متقاضی، آن را در 
ســامانه مربوطه ثبت و محصول را 

به خریداران عرضه کنند.
در گام دوم ســاماندهی شیرخشک 
در کشــور، از بیســتم مهــر عرضه 
شیرخشک عادی )رگولاری( نیز در 
داروخانه هــا منوط به ارایه کدملی 

از ســوی خریداران است و داروخانه 
ها ملزم هســتند پس از ثبت کدملی 
در ســامانه تیتک، شیرخشک را به 

خریدار بفروشند.
در ایــن ارتباط مدیر روابط عمومی 
انجمن داروسازان ایران از نامه نگاری 
این انجمن با وزارت بهداشــت برای 
اجرای این طرح خبر داد و گفت:  برای 
عرضه شیرخشک عادی )رگولاری( 
بــا ارایه کد ملی در داروخانه ها باید 
زیرساخت های الکترونیکی فراهم 
شــود تا این مراکز در خدمت رسانی 
به هموطنان دچار اختلال نشــوند.

هــادی احمــدی روز یکشــنبه در 
گفت وگو با خبرنگار حوزه ســلامت 
ایرنا افزود: بر اســاس اعلام سازمان 
غذا و دارو از 20 مهرماه قرار بود که 
شیرخشــک عادی از طریق ثبت در 
ســامانه تیتک به متقاضیان عرضه 
شــود که هنوز داروخانه ها آمادگی 
ایــن کار را ندارند زیرا زیرســاخت 

الکترونیکی هنوز فراهم نیست.
وی بــا بیــان اینکه مشــکل قطع 
اینترنت نیز در داروخانه ها وجود دارد 
که می تواند خدمت رسانی به مردم را 
دچار وقفه کند، اظهار داشت: عرضه 
شیرخشــک عادی با ارایه کدملی از 
طریق ثبت در سامانه تیتک مستلزم 

وقت و زمان مناسب است.
احمدی تاکید کرد: انجمن داروسازان 

ایران نامه ای در این زمینه به سازمان 
غذا و دارو ارایه داده و خواسته است 
که تا 20 آبان امســال صبر کنند تا 
زیرســاخت های لازم برای عرضه 
شیرخشــک از طریق ثبت در سامانه 

تیتک فراهم شود.
به گفته وی، البته این تصمیم سازمان 
غذا و دارو با هدف مقابله و جلوگیری 
از قاچاق شیرخشــک بوده اما نکته 
قابل توجه آن اســت که این قاچاق 
از داروخانــه ها اتفاق نمی افتد زیرا 
ســهمیه هر داروخانه حدود 2 کارتن 
شیرخشک بوده و معمولا بیشتر از 2 
عدد نیز به متقاضی داده نمی شود.

به گــزارش ایرنا، محمــد آل بویه 
مدیــرکل نظارت بر مــواد غذایی، 
آشــامیدنی و آرایشــی و بهداشتی 
ســازمان غذا و دارو نیز پیش تر در 
این زمینــه گفته بود، از 20 مهرماه 
مســوولان داروخانه هــا موظفند 
کدملــی متقاضــی را در ســامانه 
سازمان غذا و دارو ثبت کرده و سپس 
شیرخشک را عرضه کنند، این کار با 
هدف جلوگیری از قاچاق شیرخشک 
عادی )رگولاری( انجام شده است.

در ایــن ارتباط منوچهــر دادگرنژاد 
مدیــرکل فرآورده هــای طبیعی، 
ســنتی و مکمل سازمان غذا و دارو 
نیز توضیح داده بود: ثبت ســامانه ای 
شیرخشــک ها کمک می کند تا این 

محصول از زنجیره تامین خارج نشود 
و به دســت مصــرف کننده واقعی 
برســد.وی تاکید کرد: یکی دیگر از 
دستاورهای عرضه ساماندهی شده 
شیرخشــک در کشور این است که 
نیاز واقعی کشور به این محصول به 
صورت واقعی مشــخص و بر اساس 
آن سیاستگذاری می شود.دادگرنژاد 
با یادآوری اینکه تامین شیرخشــک 
مورد نیاز نوزادان کشــور از دو مسیر 
تولید داخلی و واردات انجام می شود 
و در هفته های آتی با رفع مشکلات 
پیش آمده شاهد وفور آن در داروخانه 
های سراسر کشور خواهیم بود، اظهار 
داشــت: به دلیل ثبت نشدن فروش 
شیرخشک در سامانه سازمان غذا و 
دارو، شیرخشــک توزیعی از زنجیره 
تامین خارج می شــدند و به دســت 

مصرف کننده واقعی نمی رسید.
این مســئول در سازمان غذا و دارو 
یادآور شد: برای واردات شیرخشک از 
ارز دولتی 4200 تومانی استفاده می 
شود بنابراین اگر عرضه شیرخشک 
ســاماندهی شود، می توان از ارز آن 
نیز برای تامیــن دیگر محصولات 
دارویی بهــره برد.وی با بیان اینکه 
ســقفی برای عرضه شیرخشک به 
خریداران تعیین نشده و داروخانه ها 
ملزم هستند پس از دریافت کد ملی، 
آن را به متقاضیان عرضه کنند، گفت: 
برای اتباع و افراد فاقد شناسنامه نیز 
از دســتگاههای ذی ربط خواســته 
ایم کدمجازی تهیه شود و در اختیار 
ســازمان غذا و دارو قرار گیرد تا شیر 
خشک مورد نیاز این گروه نیز تامین 

باشد.

انجمن داروسازان: زیرساخت عرضه شیرخشک در سامانه تیتک فراهم شود

 ایرنا - رییس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: تنها ۹.7 درصد 
شهروندان تهرانی نمک معتدل و مناسب مصرف می کنند و نزدیک به ۹0 

درصد مردم تهران بیش از اندازه نمک مصرف می کنند.
به گزارش ایرنا از دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی، علیرضا زالی روز 
یکشنبه با اشاره به نتایج یک پیمایش ملی اظهار داشت: اگر مبنا بر قند خون 
ناشتا باشد، میزان ابتلا به دیابت 1۶.2 درصد در تهران گزارش می شود که 
در کل کشور 14 درصد است.وی افزود: در سال 13۹۵ این عدد در تهران 
11.1 درصد بود. در پیمایش استانی دیابت، 73 درصد شهروندان تهرانی 
از ابتلای خود به دیابت مطلع هستند که از این تعداد ۶۵ درصد افراد مورد 

مطالعه تحت درمان قرار داشتند.زالی با بیان اینکه در تهران آمار پرفشاری 
خون 2۶.7 درصد گزارش می شود، افزود: این عدد در سال ۹۵، 22.۵ درصد 
بوده است.به گفته وی، در استان تهران ۶2 درصد افراد از بیماری فشارخون 
مطلع هستند و از این تعداد فقط 42 درصد درمان منظم فشارخون دارند.
زالی به ابعاد دیگر این پیمایش ملی اشاره کرد و گفت: در مطالعه افزایش 
وزن دانش آموزان استان تهران رقم 22 درصدی به چشم می خورد.به گفته 
وی، همچنین 11 درصد دانش آموزان تهرانی چاق هستند. از طرفی 1.۵3 
درصد دانش آموزان تهرانی بســیار لاغر هســتند.زالی اظهار کرد: کمتر از 
30 درصد شهروندان تهرانی سه بار در هفته سبزیجات مصرف می کنند.

وی سندرم متابولیک را چالش بزرگ وزارت بهداشت خواند و گفت: پیش 
بینــی می شــود در دوران کرونــا 40 درصد بیماریابی دیابتی دچار اختلال 
شــده اســت.رییس دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی افزود: به دلیل 
مشــکلات درمان و غربالگری در بحران کرونا تا مدت ها شــاهد آثار منفی 

این پیامد خواهیم بود.
دکتر زالی در پایان این طرح را ذخیره و گنجینه ناب مطالعاتی دانســت و 
گفت: امیدوارم این طرح مداخله ای، به ویژه در مطالعاتی پنلی مورد حمایت 
قرار گیرد. این مطالعه می تواند سنگ بنای خوبی برای سایر مطالعات باشد 

و بستر انسانی خوبی را برای پزشکی فرادقیق فراهم می کند.

۹۰ درصد تهرانی ها بیش از اندازه نمک مصرف می کنند/ مصرف سبزیجات کمتر از ۳۰ درصد

دیابت 
عامل  پنجم 
مرگ ومیر 
انسان ها

معاون وزیر بهداشت
 خبر داد؛

تهــران - ایرنا - معــاون تحقیقات و فناوری وزیر 
بهداشت با بیان اینکه ایران در زمینه پژوهش های 
غدد و متابولیســم رتبه 10 جهانی و رتبه نخســت 
منطقــه را دارد، گفــت: نتایج یک تحقیق در زمینه 
ســرطان تیروئید نشــان می دهد این ســرطان در 
خانم ها به طرز قابل توجهی بیشتر از مردان افزایش 

داشته و در مناطق مرکزی کشور متمرکز است.
بــه گزارش ایرنا، تمامی فرآیندهای بدن توســط 
هورمون هــا کنتــرل می شــود که سیســتم غدد 
و متابولیســم مســئول تولیــد و آزادســازی این 
هورمون هاست؛ هورمون ها مواد شیمیایی هستند 
کــه عملکرد بدن را هماهنــگ می کنند. عملکرد 
بدن شــامل متابولیسم، رشد و تکامل، احساسات، 
خلق وخو و حتی خواب است. در پاسخ به آسیب ها، 
اســترس و عوامل محیطی این هورمون ها هستند 
که رفتار شــخص را تعیین می کنند بنابراین تمامی 
فرایندهای شــیمیایی که در بدن انجام می شــود تا 
شــخص را زنده نگه دارد و اندام های بدن به طور 

طبیعی کار کنند، جز سیستم متابولیسم هستند.
در ایــن ارتباط، یونس پناهــی معاون تحقیقات و 
فناوری وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 

در آیین گرامیداشت بیست و پنجمین سال اجرای 
مطالعه قند و لیپید شــهر تهران با اشــاره به اهمیت 
بیماری هــای قلبی و عروقی در دوران حاضر، این 
نکته را یادآور شد که فشارخون، چاقی، عدم تحرک 
و دیابت امروزه مساله مهم جامعه بشری محسوب 

می شود.
وی با بیان اینکه ایران در حوزه پژوهش های غدد 
و متابولیسم رتبه 10 جهانی را در اختیار دارد، افزود: 
یک چهارم علم خاورمیانه در حوزه غدد و متابولیسم 
در ایران تولید می شــود به طوری که ایران در این 
حوزه رتبه نخست منطقه را در اختیار دارد و ترکیه 
نیــز با فاصله بســیار از ایــران، در جایگاه دوم قرار 
گرفته اســت.پناهی با یــادآوری اینکه چاقی یکی 
از جدی ترین مســائلی اســت که ارتباط مستقیم با 
بیماری های متابولیک به ویژه دیابت دارد، افزود: در 
سال 200۹ میلادی دیابت در جایگاه یازدهم علل 
مرگ و میر قرار داشت که در سال 201۹ میلادی 

این جایگاه به رتبه پنجم رسید.
معاون تحقیقات و فناوری وزیر بهداشــت کاهش 
عوامل خطر با توســعه تحقیقات پیشگیرانه را یکی 
از سیاســت های جدی این وزارتخانه برشــمرد و از 

تغییــر الگوی ابتــلا در بیماری های غدد خبر داد و 
گفت: افزایش در میزان بروز ســرطان تیروئید طی 
مطالعه 1۵ ســاله گزارش شــده است. این مطالعه 
نشــان می دهــد این ســرطان در خانم ها به طرز 
قابل توجهی بیشــتر از مردان افزایش داشــته و در 

مناطق مرکزی کشور متمرکز است.
پناهی بحران کووید 1۹ و قرار گرفتن بیشتر ناحیه 
ســر و گردن در معرض اشــعه ســی تی اسکن، به 
عنوان یکی از عوامل خطر ســرطان تیروئید را در 
این آمار موثر دانســت و افزود: التهاب حاد تیروئید 
به دنبال ابتلا به کرونا نیز از دیگر موضوعاتی است 

که باید بررسی شود.
وی بــا بیــان اینکه تغییر ســبک زندگی و افزایش 
اســترس نیز در ابتلا به این نوع و برخی انواع دیگر 
ســرطان نقش دارد، ادامه داد: کنترل چاقی امروزه 
می تواند برای پیشگیری از بیماری های مرتبط با 
غدد موثر واقع شود.پناهی افزود: میزان بروز جهانی 
دیابت نوع یک از سال 201۹ میلادی حدود 1۹.73 
در صــد هــزار بوده که در ســال 2020 میلادی به 
32.32 در صد هزار رســیده اســت؛ این موضوع نیز 
نشان می دهد بحران کرونا در بروز دیابت نوع یک 

نیز می تواند نقش داشته باشد.
به گفته وی، مقایســه داده ها نشــان می دهد بروز 
دیابت نوع یک در اطفال در دوران کرونا ۹.۵ درصد 

افزایش داشته است.
معاون تحقیقات و فناوری وزیر بهداشــت از رابطه 
مســتقیم عوامل محیطی و بروز اختلال غدد درون 
ریــز خبــر داد و گفت: تغییــرات اقلیمی و آب و هوا 
می توانــد در بروز بیماری های غدد درون ریز موثر 
باشــد، همچنین نتایج یک مطالعه جدید کشوری 
رابطه میان دیابت و ناباروری را نشان می دهد که 
این موضوع در اجرای طرح جوانی جمعیت اهمیت 

ویژه ای دارد.
وی بــا بیان نقش پررنگ داده های بایوبانک ها در 
انجام مطالعات بزرگ در وزارت بهداشت، گفت: در 
همین راســتا نگرانی هایی وجود دارد؛ یکی از این 
دغدغه ها این است که داده های مطالعات بزرگ باید 
در اختیار همه مردم، متولیان و مسئولان قرار گیرد 
که این امکان در بستر ترجمان دانش فراهم می شود. 
همچنین داده ها باید در اختیار روســای دانشگاه ها 
نیز قرار گیرد، چراکه درصد قابل توجهی از هزینه ها 
صرف جمع آوری داده در وزارت بهداشت می شود.
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گروه اقتصادی: کاهش قیمت ها در بازار طلا هفته گذشــته نیز ادامه 
داشت، روندی که از چند هفته پیش آغاز شده با حرکت ملایم تداوم 
داشــت در همین رابطه نادر بذرافشان، رییس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران در گفت وگو با اقتصاد آنلاین اظهار داشت: در طول یک هفته 
اخیــر قیمت انــس جهانی 32 دلار کاهش یافت این تغییر همراه با 
کاهش نرخ ارز و اخبار مثبت سیاسی و اقتصادی و ادامه رکود تقاضا 

در بازار باعث شد قیمت طلا کاهش یابد.
به گفته رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران بهبود تقاضا در بازار طلا 
و کاهش رکود با شــروع ماه ربیع الاول در بازار رخ نداد و شــرایط 

رکودی همچنان ادامه دارد.
وی افزود: هر گرم طلای 1۸ عیار 2۸ هزار تومان، سکه تمام طرح 
جدید و قدیم میانگین 300 و 400 هزار تومان، نیم سکه و ربع سکه 
1۵0 هــزار تومان و ســکه یک گرمی بانــک مرکزی هم ۵0 هزار 
تومان در هفته کاهش قیمت داشــتند. حباب ســکه هم 2۵0 هزار 
تومان کم شد.بذرافشــان در پاســخ به این سؤال که چرا تقاضا پس 
از مــاه صفــر بهبود پیدا نکرد نیز گفت: مردم انتظار دارند بازار باثبات 
باشــد، در طول امســال قیمت طلا و سکه بین ۶ تا ۸ درصد کاهش 
یافته است و مردم هنوز نگران هستند کاهش قیمت ها بیشتر شود 
اما باید توجه داشت که باتوجه به شرایط انس جهانی، تغییرات نرخ 
ارز و تقاضا نوسان یک تا ۵ درصدی در بازار طبیعی است به اعتقاد 
من قیمت طلا و ســکه به ثبات رســیده است و مردم منتظر کاهش 
یا افزایش خاصی نباشند و هر زمان که تصمیم می گیرند مبادلات 
خود را در بازار طلا و سکه انجام دهند.وی در پاسخ به این سؤال که 
چرا با توجه به کاهش تقاضای بازار در ماه های گذشته حباب سکه 
همچنان در نرخ بالایی قرار دارد، گفت: حباب سکه از ابتدای سال 
میانگین ۹00 هزار تومان کاهش پیدا کرده است اما این حباب زیاد 
اســت و توجیه اقتصادی ندارد ســکه ای که نهایتاً 1۵0 هزار تومان 
هزینه ضرب دارد باید 4 میلیون 700 هزار تومان حباب داشته باشد 
دولت باید راهکاری در رابطه با کاهش حباب داشــته باشــد و این به 
رویکردهای بانک مرکزی باز می گردد که عرضه ســکه را در بازار 
زیــاد کند.رییس اتحادیه طــلا و جواهر تهران اضافه کرد: در رکود 
معاملات شــخص نه فروشــنده می شود و نه سرمایه گذار، به دلیل 
همان ترس کاهش قیمت ها داد و ستد انجام نمی شود بنابراین حباب 
هم کاهش نمی یابد البته در حال حاضر حباب نســبت به زمانی که 
به 7 میلیون تومان رسیده بود کاهش خوبی پیدا کرده است اما این 
کاهش می تواند بیشتر شود.وی درباره اجرت خرید طلا نیز گفت: در 
بازار طلا یک حداثل و حداکثر اجرت با توجه به نوع کار وجود دارد در 
حال حاضر این نرخ بین 1۵0 هزار تومان تا ۵00 هزار تومان متغیر 
است.بذرافشــان در پیش بینی از قیمت ها در این هفته نیز گفت: به 
نظر نمی رسد در بازار نوسان خاصی داشته باشیم با توجه به شرایط 
نوســان یک تا 3 درصدی در طول هفته پیش بینی می شــود.رییس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران در رابطه با ثبت معاملات در ســامانه 
جامع تجارت هم اظهار کرد: طبق قانون معاملات باید در ســامانه 
جامع تجارت ثبت شود اما آماری از اینکه چه مقدار از مبادلات طلا 
و سکه در این سامانه ثبت می شود نداریم. کلاس های آموزشی برای 
اعضای اتحادیه برگزار شده است اما این سامانه در حوزه صنف طلا 
مشــکلاتی دارد چون تولید و توزیع طلا فرایند خاصی دارد و باید 
اصلاحات قانونی در سامانه انجام گیرد که هنوز اتفاق نیفتاده است.
وی افزود: یک مورد از مشــکلات سامانه ثبت سرمایه اولیه فعالان 
بازار است مورد دیگر نگرانی مردم از ثبت مشخصات در این سامانه 
و مســائل مالیاتی که ممکن اســت برای آنها پیش بیاید، است. باید 
این شرایط فراهم شود و اطلاعات بیشتری در رسانه ها به مردم داده 
شود که بدانند ثبت معاملات در این سامانه آیا مشکلی دارد یا خیر.

گندمکاران همچنان طلبکار

چندی پیش عطالله هاشمی - رئیس بنیاد ملی گندمکاران - اعلام 
کرد که در تبصره 2 قانون خرید تضمینی صراحتاً آمده که دولت 24 
ساعت بعد از تحویل گرفتن گندم از کشاورزان موظف است بهای 
گندم را به آنها پرداخت کند. همچنین در تبصره 3 این قانون نیز آمده 
است که اگر خلل و تاخیری در پرداخت انجام شد باید بر پایه سود 
میان مدت اعلام شده از طرف بانک مرکزی جریمه پرداخت شود.
وی در ادامــه افــزود که تاکنون از 1۵۵ همت بهای گندم خریداری 
شده توسط دولت 110 همت پرداخت شده و در حال حاضر کشاورزان 
4۵ همت طلبکار هستند.بنابر گفته رئیس بنیاد ملی گندمکاران در 
آخرین جلسه ای که با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیر 
اقتصاد در شورای قیمت گذاری برگزار شد، قول دادند حداکثر تا پایان 
شهریورماه تسویه حساب کلی انجام شود.صحبت های رئیس بنیاد 
ملی گندمکاران در حالیست که با وجود گذشت ۹ روز از مهرماه هنوز 
خبری از پرداخت مطالبات باقی مانده گندمکاران نیست.البته داود 
منظور - رئیس سازمان برنامه و بودجه - در جلسه ۵ مهرماه هیات 
دولت درباره چرایی این تأخیر به خبرنگاران توضیح داد و گفت که 
قول داده بودیم تا آخر شهریور تسویه کنیم، ولی مجوزهایی برای 
جابه جایی منابع و بودجه گرفتیم تا منابع را جابه جا شود بنابراین تا 
آخر مهرماه تمام مطالبات پرداخت خواهد شد. برای تأخیر در تحقق 
وعــده هم از گندمکاران عذرخواهی می کنیم.همچنین محمدباقر 
قالیباف - رئیس مجلس شورای اسلامی - نیز در جلسه علنی مجلس 
در ۸ مهرماه اعلام کرد که بر اساس پیگیری های انجام شده حداکثر 
ظرف 10 روز آینده کل بدهی دولت به گندم کاران پرداخت خواهد 
شد.حال باید دید وعده مسئولان مربوطه در موعد مقرر عملیاتی و 
تمام مطالبات گندمکاران پرداخت می شود تا کشاورزان با تأمین به 

موقع نقدینگی بتوانند خود را برای سال زراعی آینده آماده کنند؟

پیش بینی قیمت طلا و سکه
چرا طلا خریدار ندارد؟
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در یک کشور، 
4 شاخص 
عمده را بررسی 
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آزادی 
اقتصادی 
 ایران 
در محاق

چرا آزادی اقتصادی مهم است؟

گروه اقتصادی: گزارشات موسسه فریزر و هریتیج، 
هــردو بیانگر وضعیت وخیم آزادی اقتصادی در 
ایران هســتند؛ اما آزادی اقتصادی چیست، چه 
اهمیتی دارد، و ارتباط آن با ســایر شاخص های 
اقتصادی جامعه چیســت. چرا جایگاه ایران این 
قدر پایین است؟ وضعیت آزادی اقتصادی ایران 

در طی زمان چگونه بوده اســت؟
آزادی اقتصادی چیست؟ ��

در ایــن  مطلــب، به بررســی گــزارش آزادی 
اقتصادی که از ســوی موسســه هریتیج منتشر 
شــده می پردازیم. به طور کلی، آزادی اقتصادی 
در یک کشور، 4 شاخص عمده را بررسی می کند. 
حکمرانی قانون که در آن، احترام به حق مالکیت، 
صداقت دولت )شــاخصی مبتنی بر اندازه گیری 
فساد( و کارا بودن نظام قضایی بررسی می شود. 
اندازه دولت، که میزان مخارج دولت، بار مالیاتی، 
و ســلامت مالی را محاســبه می کند. کارا بودن 
نظــام قانون گذاری که آزادی کســب و کارها، 
آزادی نیروی کار، و آزادی پولی )شاخصی مبتنی 
بــر کنترل نــرخ تورم بدون مداخلات قیمتی( را 
برســی می کند و در نهایت، باز بودن بازارها، که 
در آن آزادی تجارت، آزادی ســرمایه گذاری، و 

آزادی مالی بررسی می شود.
تحقیقات مختلف نشــان داده اســت که آزادی 
اقتصادی، ارتباط بالایی با شــاخص هایی مانند 
فســاد، قدرت خرید، درآمد ملی، توسعه انسانی، 
بهداشــت، امیــد به زندگی، آموزش، شــرایط 
زندگی، رفاه، و حتی محیط زیست دارد. ابتدا به 
ایــن موضوع پرداخته که چرا ایران امتیاز پایینی 
در شــاخص آزادی اقتصادی دارد. در ادامه، به 
بررســی ارتباط آزادی اقتصادی با شاخص های 

اقتصادی مختلف می پردازیم.
چرا ایران وضعیت مناسبی از نظر شاخص  ��

آزادی اقتصادی ندارد؟
بــزرگ بودن دولت، یکــی از مهم ترین عوامل 
کاهش آزادی اقتصادی در ایران اســت. حجم 
بالای یارانه های پنهان، مخارج بالای کارمندان، 
مخارج بالای طرح ها و شرکت های دولتی، همه 
از عوامــل بزرگ بودن دولــت در اقتصاد ایران 
هســتند. البته باید در نظر داشــت بســیاری از 
موسسات بین المللی، تنها بودجه رسمی سالانه 
را بــه عنــوان مخارج دولت در نظر می گیرند که 

باعث انحراف در نتایج می شود.
در مــورد آزادی ســرمایه گذاری، ایران عملکرد 
مناســبی ندارد؛ به نحوی که با امتیاز ۵ از 100، 
رتبــه 173 را از بین 17۶ کشــور موجود در این 
رتبه بندی دارد. طبق این شاخص، افراد باید آزاد 
باشند در زمینه مورد نظر خود، در داخل و خارج 
از کشــور بدون محدودیتی سرمایه گذاری کنند.

در این میان، هرچه محدودیت ها بیشتر باشد، این 
شاخص امتیاز پایین تری می گیرد. عدم شفافیت، 
بروکراســی ســنگین و نحوه اجرای آن، و ابهام 
در قوانیــن مربوط به ســرمایه گذاری، از جمله 
مواردی هســتند که باعث بدتر شــدن امتیاز در 

این شاخص می شوند.
در حوزه آزادی مالی نیز امتیاز ایران بسیار پایین 

اســت. ایران با امتیاز 10 از 100، رتبه 174 را از 
بین 17۶ کشــور موجود در این رتبه بندی دارد. 
این شــاخص به طور کلی میزان کارا بودن نظام 
بانکی را نشــان می دهــد. عواملی مانند دخالت 
دولــت در نظام بانکــی، مالکیت دولت در نظام 
بانکی، بیمه ها، و همچنین بازار ســرمایه، امتیاز 

این شاخص را کاهش می دهد.
در حوزه آزادی پولی، ایران با امتیاز 40.۶ از 100، 
رتبه 1۵+ را از بین 17۶ کشــور موجود در این 
رتبه بندی دارد. سطح نرخ تورم در کشور، یکی از 
اصلی ترین مولفه هایی اســت که بر این شاخص 
تأثیر می گذارد. همچنین مداخلات قیمتی، تأثیر 
قابل توجهی بر کاهش امتیاز این شاخص دارد.

ایــران نیز سال هاســت از روش های مختلفی 
عواملــی مانند نرخ بهــره، قیمت کالاها، و نرخ 
ارز را کنتــرل می کنــد. در عیــن حال، در حوزه 
آزادی کســب و کارها، ایــران با امتیاز 3۸.۹ از 
100، رتبه 170 را از بین 17۶ کشــور موجود در 
این رتبه بندی دارد. عواملی مانند ســخت بودن 
فرایند کســب مجوز، هزینه بر بودن آن ها، مدت 
زمان و هزینه موجود برای راه اندازی یک کسب 
و کار، از مواردی هســتند که امتیاز این شاخص 

را کاهش می دهند.
احترام به مالکیت خصوصی، یکی از شاخص های 
اندازه گیری آزادی اقتصادی است. ایران با امتیاز 
2۵ از 100، رتبه 1۵۹ را از بین 17۶ کشور موجود 
دارد. بایــد توجه داشــت عواملی مانند مصادره 
کســب و کارهــا، و قیمت گذاری دســتوری بر 
کالاهــا، جزو عوامل نقــض مالکیت خصوصی 

به شمار می رود.
در حــوزه آزادی تجــارت، ایران با امتیاز ۵۵.۸ از 
100، رتبه 1۵۸ را از بین 17۶ کشور موجود دارد. 
عواملی مانند تحریم های گســترده، و همچنین 
تعرفه هــای بالای واردات، باعث کاهش آزادی 
در تجارت می شــود. باید توجه داشــت ایران در 
بین 1۵ کشور از نظر بالاترین تعرفه های واردات 

در دنیا قرار دارد.
آزادی اقتصادی در گذر زمان ��

از سال 2014 و با بهبود فضای تجارت در کشور، 
امتیاز ایران در شــاخص آزادی اقتصادی بالاتر 
رفته اســت. ا این وجود، با وضع مجدد و شــدت 
گرفتن تحریم ها از ســال های 201۸ و 201۹، 
شرایط آزادی اقتصادی در ایران بدتر شده است. 
بســیاری از تصمیمات دولتــی مانند تعرفه ها و 
ممنوعیت هــای واردات، کنترل دســتوری نرخ 
بهره، کنترل دســتوری نرخ ارز به وســیله ارز 
ترجیحی، بالا بودن ســطح یارانه های آشــکار 
و پنهــان و نیز قیمت گــذاری بر روی کالاهای 
مختلف، عواملی هستند که در این سال ها باعث 
کاهش امتیاز ایران در آزادی اقتصادی بوده اند.

آزادی اقتصادی و قدرت خرید ��
داده های موسسه هریتیج و بانک جهانی، نشان 
می دهد کشورهایی که در آن ها آزادی اقتصادی 
بیشــتر اســت، از قدرت خرید بالاتری برخوردار 
هستند. در کشورهایی که آزادی اقتصادی بسیار 
بالاســت، اختلاف قابل توجهی در قدرت خرید 

با ســایر کشــورها دارد. در این نمودار، از تولید 
ناخالص داخلی ســرانه، بر حسب برابری قدرت 
خرید استفاده شــده است.چرا آزادی اقتصادی 
مهم اســت؟/ وضعیت وخیم آزادی اقتصادی در 
ایران بــه طور واضح، در کشــورهایی که آزادی 
اقتصادی بالاتر است، یعنی کسب و کارها شرایط 
آسان تری برای فعالیت ندارند، نظام مجوزگیری 
آسان است، تجارت آزاد است و دولت در اقتصاد 
دخالت کمتری دارد، تولید و در نتیجه آن قدرت 
خرید بالاتر اســت. همچنین در کشورهایی که 
آزادی اقتصادی بالاتر بوده، درآمد ملی ســرانه 

نیز بالاتر می باشد. 
فساد ��

طبق داده های موسسه هریتیج و سازمان شفافیت 
بین الملل، در کشــورهایی که آزادی اقتصادی 
بالاتری وجود دارد، مردم و کسب و کارها فساد 
کمتری را احســاس می کنند. همچنین مشاهده 
می شــود در کشــورهایی کــه ازادی اقتصادی 
بالایی دارند، فســاد بــا اختلاف قابل توجهی از 
سایر کشورها کمتر است.به طور منطقی، زمانی 
که دولت در اقتصاد دخالت کمتری دارد، مجوزها 
به آســانی دریافت می شوند، بازارها آزاد هستند، 
در اقتصاد قیمت گذاری دستوری و امکان توزیع 
رانت برای گروهی محدود وجود ندارد )اگر رانتی 
توزیع می شود در اختیار عموم قرار میگیرد. باید 
توجه داشــت رانت اقتصادی به تنهایی معنای 
بدی ندارد و تنها زمانی منجر به فســاد می شود، 
که بین عده ای محدود و جدا از ســاز و کار بازار 
توزیع شود(، احتمال پایین تری برای وقوع فساد 

وجود دارد.
شاخص توسعه انسانی ��

طبق داده های موسســه هریتیج و دفتر گزارش 
توســعه انســانی ســازمان ملل، هرچه آزادی 
اقتصادی در کشــورها بیشــتر باشــد، شاخص 
توســعه انســانی در آن ها وضعیت بهتری دارد. 
همچنین مشــاهده می شــود در کشورهایی که 
آزادی اقتصادی بالا، و بسیار بالایی وجود دارد، 
شاخص توسعه انسانی با اختلاف وضعیت بهتری 
را نشان می دهد. شاخص توسعه انسانی، خود سه 
عنصر مهم سلامت، آموزش، و شرایط اقتصادی 

را نمایش می دهد.
بهداشت ��

داده های موسســه لگاتوم و موسســه هریتیج 
نشان می دهد در کشورهایی که آزادی اقتصادی 
بالاتری وجود دارد، شــرایط بهداشتی بهتری نیز 
بر جامعه حاکم است. این شاخص، سطح سلامت 
افراد، دسترســی لازم به خدمات بهداشتی برای 
حفــظ ســلامتی، میزان بیمــاری و مخاطرات 
مربــوط بــه آن، و همچنین نــرخ مرگ و میر را 
بررسی می کند. مشاهده می شود در کشورهایی 
که ســطح آزادی اقتصــادی بالایی وجود دارد، 
شــاخص بهداشــت با اختلاف از شرایط بهتری 
نسبت به سایر کشورها برخوردار است.چرا آزادی 
اقتصــادی مهم اســت؟/ وضعیت وخیم آزادی 
اقتصادی در ایران همچنین با توجه به شــرایط 
بهتر بهداشتی و اقتصادی، کشورهایی که آزادی 

اقتصادی بالاتری دارند، امید به زندگی در آن ها 
بیشــتر اســت و افراد به طور میانگین سال های 
بیشــتری عمر می کنند. شاخص امید به زندگی، 
توسط سازمان بهداشتی جهانی منتشر می شود. 
به طور مشابه با شاخص های قبلی، کشورهایی 
که در آن ها آزادی اقتصادی بالاســت، امید به 
زندگی با اختلاف سطح بالاتری نسبت به سایر 

کشورها دارد. 
Picture7 شرایط زندگی  ��

شــاخص شــرایط زندگی، امــکان تجربه یک 
زندگی معقول برای همه، ســطح دسترســی به 
ســرپناه، خدمات اساســی، و ارتباطات را در نظر 
می گیــرد. طبــق داده های موسســه هریتیج و 
لگاتوم، کشــورهایی که سطح آزادی اقتصادی 
بالاتری دارند، شرایط زندگی در آن ها بهتر است. 
همچنین در کشــورهایی کــه آزادی اقتصادی 
بالاســت، شــرایط زندگی با اختلاف وضعیت 

بهتری نســبت به سایر کشورها دارد. 
آموزش ��

در این شــاخص، کیفیت، و میزان دسترســی به 
آموزش در چهار ســطح پیش دبستانی، ابتدایی، 
متوســطه و عالــی، و همچنین ســطح مهارت 
بزرگســالان اندازه گیری می شود. کشورهایی 
کــه آزادی اقتصادی بالاتــری دارند، وضعیت 
آموزش در آن ها بهتر اســت. همچنین مشــابه 
تمامی شــاخص های قبلی، شــرایط آموزش در 
کشــورهایی که آزادی اقتصادی بالایی دارند، 
وضعیت بســیار بهتری نسبت به سایر کشورها 

حکمفرماست.
رفاه ��

شــخص رفاه، هر ساله توســط موسسه لگاتوم 
اندازه گیری می شود. در این شاخص، از 12 نماگر 
برای نشــان دادن وضعیت اجتماعی، اقتصادی 
و شرایط زندگی در یک جامعه استفاده می شود. 
طبق داده ها، در کشورهایی که آزادی اقتصادی 
بالاتری وجود دارد، رفاه بیشــتری هم بر جامعه 
حکمفرما اســت. همچنین کشورهایی با سطح 
آزادی اقتصــادی بالا، با اختلاف زیاد شــرایط 

رفاهی بهتری نســبت به سایر کشورها دارند. 
محیط زیست ��

طبق شاخص رفاه لگاتوم، توجه به محیط زیست 
نیز در کشــورهایی که آزادی اقتصادی بالاتری 
دارند بیشتر است. شاخص های زیست محیطی، 
ارتباط مستقیمی با شرایط رفاهی فعلی، و شرایط 

رفاهی آیندگان دارند.
به طور کلی، مشــاهده شــد که بالا بودن آزادی 
اقتصادی باعث می شــود که کشــورها وضعیت 
بهتری در شــاخص های اقتصــادی، اجتماعی 
و بهداشــتی داشته باشــند. همچنین اختلاف 
قابــل توجهی در وضعیت این شــاخص ها، در 
کشــورهایی که سطح بالایی از آزادی اقتصادی 
را تجربه می کنند نســبت به سایر کشورها وجود 
دارد.در حال حاضر نیز مقالات بسیاری در مورد 
آزادی اقتصادی و متغیرهای ذکر شده وجود دارد 
که سیاست گذار را به بهبود شاخص های مربوط 

به آزادی اقتصادی توصیه می کنند.

در دیدار رییس ســازمان شــیلات ایران با رییس آژانس فدرال ماهیگیری 
روســیه، بر گســترش همکاری های شیلاتی بین دو کشور تاکید و از طرف 
روسی برای حضور در نمایشگاه تهران دعوت شد. سیدحسین حسینی معاون 
وزیر جهاد کشاورزی در دیدار با شستاکوف رئیس آژانس فدرال ماهیگیری 
روســیه، با تاکید بر گســترش همکاری های شیلاتی بین ایران و روسیه، از 
طرف روســی برای حضور در نمایشگاه بین المللی شیلات در تهران دعوت 
کرد و گفت: در صورت حضور مقامات شیلات و تجار و شرکت های روسی 
همزمان با نمایشــگاه تهران، راهکارهای عملیاتی شــدن توافقات در زمینه 
لجستیک، سلامت آبزیان، نقل و انتقال پول و ... بررسی و عملیاتی خواهد 
شد.وی به سوابق همکاری ایران و روسیه از دیرباز و وضعیت تجارت شیلاتی 

بین دو کشور اشاره کرد و گفت: کمیسیون مشترک شیلاتی ایران و روسیه در 
اردیبهشت ماه در آستاراخان روسیه برگزار شد و همکاری های تجاری، علمی 
- تحقیقاتی، بازســازی ذخایر، ماهیگیری و سرمایه گذاری جزو زمینه های 
همکاری با روســیه است.حســینی با اشــاره به جلسه کمیسیون حفاظت و 
بهره برداری بهینه از منابع زنده آبزی دریای خزر، از مدیریت خوب روســیه 
در این اجلاس تشکر کرد.رییس سازمان شیلات ایران همچنین برگزاری 
نمایشگاه بین المللی شیلات سنت پترزبورگ را خوب ارزیابی کرد و از طرف 
روسی دعوت کرد که از نمایشگاه بین المللی شیلات در تهران بازدید کنند.

شستاکوف رییس آژانس فدرال ماهیگیری روسیه نیز در این دیدار، به سوابق 
همکاری دو کشور در زمینه تجارت، تحقیقاتی، آبزی پروری، سرمایه گذاری در 

ایران اشاره کرد و خواستار گسترش روابط با ایران شد.بنابر این گزارش، رییس 
سازمان شیلات ایران همچنین در این سفر و در حاشیه نمایشگاه بین المللی 
شیلات در سنت پطرزبورگ، با وزیر ماهیگیری و اقتصاد دریایی جمهوری 
گینه دیدار کرد، در این دیدار طرف گینه ای خواستار گسترش همکاری های 
شیلاتی و استفاده از پتانسیل های آبزی پروری ایران شد.حسینی در این دیدار 
با بیان این که سیاست ایران گسترش همکاری با آفریقا است، گفت: ایران 
توانمندی های بسیاری در زمینه آبزی پروری دارد، برای انتقال آن، در مرحله 
اول لازم است مطالعات جامعی از پتانسیل های آبزی پروری گینه انجام شود 
تا قابلیت های آبزیان پرورشی مشخص شود بنابر این لازم است کارشناسان 

گینه ای به ایران آمده و آموزش های لازم را فرا گیرند.

همکاری های شیلاتی ایران و روسیه گسترش می یابد

امیررضا محمدی
روزنامه نگار

مهدی جهانشاهلوراد
روزنامه نگار

بازتاب
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 در رابطه 
با آیفون 

استدلالی که 
وجود دارد، 

این است که 
برند آمریکایی 
لوکس است. 
اما چرا من با 

واردات آیفون 
موافق هستم، 

دلیل آن این 
است که وقتی 
آیفون را از بازار 
خارج می کنیم، 

عملاً یک 
انحصاری برای 

گوشی های 
هم تراز آیفون 

ایجاد می کنیم 
و اجاره این 

انحصار را به 
آن ها می دهیم

خبرآنلاین: علیرضا پیمان پاک در پاسخ به این سؤال که آیا واردات گوشت 
قرمــز می توانــد بازار داخل را تنظیم کند؟ گفت: تأمین گوشــت قرمز به 
عنوان یکی از محورهای فعالیت وزارت جهاد کشــاورزی در چند مســیر 
دنبال می شود. یکی از این مسیرها که بر روی آن نیز تمرکز داریم بحث 
تقویت تولید داخل و تأمین به موقع نهاده ها است که در این راستا در تأمین 
ذرت، کنجاله سویا و همچنین ترمیم زنجیره های تولید یعنی واردات دام 
پایه پرواری اقدامات خوبی از هفته های گذشــته انجام شــده و همچنان 
ادامه دارد.وی با بیان اینکه ســال گذشــته به واســطه تغییرات نرخ ارز و 
حذف ارز ترجیحی زنجیره حوزه دام و طیور کمی آسیب دید، اظهار کرد: 
تولید قراردادی و افزایش ظرفیت تولید گوشت قرمز به عنوان محورهای 
اصلی در حوزه کاری وزارت جهاد دنبال می شــود که تقریباً ســه الی چهار 
هفته آینده هم اولین نتایج این فرآیند مشــخص می شــود.قائم مقام وزیر 
جهادکشاورزی اضافه کرد: در کنار این موضوع به عنوان یک راهکار موقت، 
برای اینکه بتوانیم تنظیم بازار را هم دنبال کنیم واردات مقداری گوشت 
گرم و منجمد نیز انجام می شود.به گفته وی سالانه به طور میانگین 100 
هزار تن گوشت منجمد وارد کشور می کردیم، اما طی ماه های پایانی سال 
گذشته و ماه های ابتدایی امسال به علت مشکلات و چالش های ارزی که 
بیــن وزارت جهــاد و بانک مرکزی به وجود آمد این واردات کند و متوقف 
شــد. اما این فرآیند مجدداً به جریان افتاده اســت.پیمان پاک که در یک 
برنامه رادیویی صحبت می کرد، تصریح کرد: کمبود عرضه گوشت منجمد 
برای حوزه صنف و صنعت منجر به این شد که تقاضای صنایع به سمت 
گوشت گرم حرکت کند و بازار از تعادل خارج شود. اما در حال حاضر این 
تقاضا با واردات تأمین شده است.وی عنوان کرد: واردات نهاده های دامی 
را افزایش دادیم. طی سه چهار ماه گذشته حجم واردات ذرت، هم کنجاله 
سویا و هم در حوزه واردات گوشت گرم افزایش یافت و تا چندماه آینده تا 
زمانی که در تولید گوشــت قرمز داخلی به پایداری برســیم این روند ادامه 
دارد. به محض اینکه زنجیره های تولید داخل ترمیم شود واردات را کند یا 
متوقف می کنیم.وی افزود: هدف این اســت که بتوانیم یک توازنی میان 
تولید و تنظیم بازار ایجاد کنیم تا هم معیشت مردم به نوعی آسیب نبیند 
و هم کالا به وفور در دسترس باشد. همچنین تولید نیز تقویت شود.قائم 
مقام وزیر جهادکشــاورزی در ادامه گفت: ســال های گذشته این مشکل 
را داشــتیم که برخی از کشــتی هایمان ماه ها معطل پرداخت ارز بودند که 
هم کیفیت نهاده ها کاهش می یافت و هم دموراژهای سنگین می خورد. 
امــا بــا هماهنگــی که بین بانک مرکزی و وزارت جهاد به وجود آمده این 
زمان بسیار کوتاه شده است. همچنین مطالبات واردکننده ها نیز پرداخت 
شد. منابع جدیدی که آزاد شده هم در حوزه کالاهای اساسی خواهد بود. 
این موضوع به ما امید می دهد که پایداری در تأمین ارز طی ماه های آتی 
خواهیم داشت و این پایداری در تأمین ارز یعنی استمرار واردات نهاده ها و 
واردات کالای با کیفیت و مهم تر از همه ترخیص به موقع و عدم ماندگاری 

و رسوب کالاها در گمرکات و لنگرگاه ها.

راند دوم بازی دلار و قیمت شروع شد؟

تجارت نیوز: قیمت دلار طی هفته گذشــته در بیشــتر روزها کاهشی بود. 
این افت قیمت را معامله گران متأثر از ســیگنال های سیاســی که روانه 
بازار شد می دانستند. اما افزایش 400 تومانی روز پنج شنبه بازدهی دلار 
را مثبت کرد. با شــروع دومین هفته مهر وضوح قیمت اســکناس دلار 
بیشتر می شود؟در هفته اخیر دلار همواره در روند کاهشی قیمت، نوسان 
داشت. این اسکناس در پله های ابتدایی کانال 4۹ هزار تومانی معامله شد. 
سیگنال های سیاسی معامله گران بازار ارز را دست به عصا کرد و بزرگان 
این بازار ترجیح دادند تا حصول نتیجه مذاکرات رئیس ســازمان انرژی 
اتمی، منتظر بمانند. فرســتاده ایران به وین برای شــرکت در کنفرانس 
عمومی آژانس بین المللی انرژی اتمی سفر کرد و این موضوع طی هفته 
اخیر در صدر توجه معامله گران بازار ارز بود. وی روز دوشــنبه در حاشــیه 
برگزاری این اجلاس، با رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دیدار کرد.با اینکه دستاورهای این سفر به طور مشخص رسانه ای 
نشده است اما تحلیلگران اقتصادی معتقدند برخی سیگنال های سیاسی و 
اخبار تأیید نشده حکایت از توافق موقت میان ایران و آمریکا دارد. علاوه 
بر آن در هفته نخست مهر صحبت های سخنگوی وزیر خارجه قطر که 
گفته بود احتمال رسیدن به تفاهم جدید بین ایران و آمریکا افزایش یافته و 
همچنین سفر فرزین، رئیس کل بانک مرکزی به دوحه در کاهش قیمت 
دلار بی تأثیر نبود.در هفته ای که گذشت بازارها درگیر سیگنال های منفی 
نیز بودند. روز گذشته اخبار مربوط به تحریم های جدید آمریکا در ارتباط 
با ایران، روند بازار ارز را به نفع افزایشــی های این بازار چرخاند. وزارت 
خزانه داری آمریکا روز چهارشــنبه تحریم های جدیدی را به بهانه های 
حمایت از برنامه پهپادی ایران وضع کرد.بر اســاس اعلام وبگاه وزارت 
خزانــه. داری آمریکا، دفتر کنترل دارایی های وزارت خزانه داری آمریکا 
)OFAC( با صدور بیانیه ای اعلام کرد: آمریکا پنج نهاد و دو شــخص 
مســتقر در ایران، جمهوری خلق چیــن )PRC(، هنگ کنگ، ترکیه و 
امارات متحده عربی را تحریم کرد.به اعتقاد کارشناســان اقتصادی در 
هفته دوم مهر، این سیگنال ها می تواند افزایشی های بازار را در موقعیت 
خریــد قــرار دهد. آن ها معتقدند در ۶ ماهه دوم ســال روند قیمت دلار 
وضوح بیشــتری می گیرد و معامله گرانی که در هفته های گذشته قصد 
خرید داشــتند وارد گود می شــوند.به این ترتیب قیمت دلار در نخستین 
هفته مهر میان سیگنال های مثبت و منفی سرگردان بود؛ با این وجود 
به نظر می رســد فعلًا زور اخبار مثبت بر عملکرد منفی دولت چربیده و 
هنوز اثر تصمیم های خطرناک ارزی به بازار نرســیده است.کارشناسان 
اقتصادی برای هفته پیش رو به جهت سیاست های کنترلی بانک مرکزی 
روزهای آرامی را برای بازارهای مالی پیش بینی می کنند. به اعتقاد آنها 
در صورتی که اخبار منفی یا مثبتی مخابره نشــود قیمت دلار در هفته 
دوم مهر در محدوده 4۹ هزار تومان نوســان خواهد داشت.گفتنی است 
تحلیلگران بازار ارز کف فعلی قیمت اسکناس آمریکایی را منطقه 4۹ تا 
4۸ هزار و 300 تومانی و ســقف ۵0 تا ۵0 هزار و ۶00 تومانی می دانند 
آنها می گویند اخبار، تعیین کننده روند بعدی قیمت دلار است و قیمت از 

هر طرف که خارج شود می تواند به بازار ارز روند دهد.

مقام وزارت جهاد کشاورزی: 

سه هفته گوشت نخرید

دریچه
شنبه

15مهرماه 1402 
سال هفتم
شماره 331

گزارش

در اوج فعالیت موسسات غیرمجاز مالی، یکی از روزنامه نگاران تحریریه 
آفتاب نیوز گزارشی در مورد یکی از این موسسات منتشر نمود که در آن 
بدون کوچکترین اشــاره ای به نام موسســه، تنها سوالاتی در خصوص 
ارقام و صورت های مالی این نهاد مطرح نمود، مدیران موسسه که بعدها 
بازداشت شدند، زیر سوال بردن کار موسسه را توهین به نام مقدس اسلامی 
خواندند که بر روی موسسه گذاشته بودند )اکر موسسات غیرمجاز مالی 

از نام های مذهبی استفاده می کردند(.
به نظر می رســد کلمه دانش بنیان نیز در ادبیات رســمی دیوانســالاران 
حاکمیتــی به نامی مقدس تبدیل شــده که تحــت لوای آن می توان از 
انواع رانت و تســهیلات برخوردار شــد، بدون آنکه کسی انتظار خروجی 

مشخصی از شما داشته باشد.
انســیه خزعلی معاون رئیس جمهور در توجیه ســفر فرزندش به کانادا و 
ادعای فعالیت او در یک شــرکت تولیدکننده فیلترشــکن، اظهار کرد که 

فرزندش جهت یک سفر دانش بنیانی به این کشور سفر کرده است.
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی معاون علمی رئیس جمهور در اولین اقدام 
خــود نــام طولانی این معاونت را به معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری تغییر داد. کمتر مسئولی نیز در کشور وجود 
دارد که تلاش نکرده باشد، فعالیت نهاد تحت مسئولیتش را به زیست بوم 

دانش بنیانی کشور ربط ندهد.
با وجود آنکه مسئولین دولت سیزدهم در ابتدا از آنچه که »رشد بی رویه 
کمی و نه کیفی شرکت های دانش بنیان در دولت قبل می خواندند« انتقاد 
می کردند، اما نشــانه ها حاکی از این واقعیت اســت که در دولت جدید و 
به ویژه در یک ســال اخیر، شــرکت های که مجوز دانش بنیانی دریافت 

کرده و از انواع رانت و تســهیلات برخوردار شــده اند، با شدتی بی سابقه و 
قارچ گونه رشد یافته اند.

فیروزآبادی معاون علمی ریاســت جمهوری در واپســین روزهای سال 
1401 اعلام کرد که نزدیک به هزار و ۶00 شــرکت در ســال جاری به 
عنوان دانش بنیان ثبت شدند درحالی که در سال گذشته، این تعداد بین 

700 تا ۸00 شرکت بود.
طبق آمارهای منتشره، تنها در بازه زمانی ۶ ماهه اول سال 1402 نیز بیش 

از 1000 شرکت جدید مجوز دانش بنیانی دریافت کرده اند.
بر اساس توافق ستاد فرهنگ سازی اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع 
نرم و خلاق و مرکز موسسات و شرکت های دانش بنیان )دو نهاد متعلق 
به معاونت علمی( 1۸00 شرکت خلاق نیز از مجوز دانش بنیانی برخوردار 
شــدند. شــرکت های خلاق در حوزه های مانند عروسک سازی، حقوق، 
معماری، تولید محتوا، طب ســنتی،؛ و به صورت کلی حوزه فرهنگی و 

علوم انسانی فعالیت دارند.
شرکت های دانش بنیان طب سنتی و حوزوی ��

براســاس توافق معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و سازمان 
تبلیغات اسلامی، حوزه علمیه قم و همچنین نهاد نمایندگی رهبری در 
دانشگاه ها، برخی شرکت خلاق وابسته به طلاب و حوزویان نیز که در 
اموری مانند ارائه آنلاین احادیث و کتب مذهبی فعالیت دارند به عنوان 

شرکت دانش بنیان شناخته شدند.
شرکت های دانش بنیان بسیاری نیز در حوزه طب سنتی فعال هستند که 
اســاس فعالیت آن ها از ســوی جامعه پزشکی مورد نقد علمی جدی قرار 
گرفته است، فعالیت برخی از آن ها در تولید داروهای سنتی و تولید انواع 

دمنوش اســت، در این راســتا معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
ســتادی را تحت عنوان ســتاد طب ســنتی در زعفرانیه _ خیابان شهید 
فلاحی، تاســیس کرده اســت که به شرکت های دانش بنیان حوزه طب 

سنتی تسهیلات ارائه می نمایید.
وظیفه حمایت از شرکت های دانش بنیان حوزوی و فرهنگی نیز بر عهده 

ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم این معاونت قرار دارد.
در حال حاضر کمتر موسسه، شرکت یا نهاد بزرگی در کشور وجود دارد 
که از معاونت علمی مجوز تاســیس، شرکت دانش بنیان، مرکز نوآوری، 
شتابدهنده، کارخانه نوآوری، خانه خلاق، مرکز رشد و ... دریافت نکرده 
باشد. از آنجمله می توان به خانه نوآوری اشراق در دفتر سازمان تبلیغات 

حوزه علمیه قم یا خانه نوآوری حوزه علمیه فارس، اشاره کرد.
رسانه هایی مانند مهر، فارس، همشهری و دنیای اقتصاد نیز مجوز تاسیس 
خانــه خلاق یا مرکــز نوآوری دریافت کرده اند، با این همه خروجی این 
تسهیلات و امتیازات چندان شفاف نیست و معاونت علمی هیچگاه در 
این باره گزارش مســتندی منتشــر نکرده است.بر اساس قانون مجلس، 
نیــم درصــد از کل بودجه عمومی نیز به صندوق نوآوری و شــکوفایی 
تخصیص می یابد که رقم آن برای ســال 1402 قریب 10 هزار میلیارد 
تومان اســت، این عدد به غیر از بودجه اختصاصی خود معاونت علمی و 

بنیاد نخبگان می باشد.
انبوهی از شرکت های دانش بنیان، فناور، خلاق و استارتاپ ها از تسهیلات 
و انواع امتیازات از جمله دفتر کار رایگان برخوردار می شوند و این جذابیتی 
ایجاد کرده تا هر مســئول و شــخص ذینفوذی درصدد تاسیس شرکت 

دانش بنیان باشد.

۱۰۰۰ شرکت در ۶ ماه!
رشد قارچی شرکت های دانش بنیان

داوود منظور درخصوص این که آیا سازمان برنامه و بودجه از گزارش کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم کشور راضی بود یا خیر، گفت: کمیسیون تلفیق مصوباتی 
را داد کــه کلیاتــش مورد تائید ما نبود. ما مراتب نگرانی های خودمان را هم در 
صحــن مجلــس اعلام کردیم و هــم این که به صورت مکتوب خدمت رئیس 
مجلس شورای اسلامی گزارش دادیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه خاطرنشان 
کرد: البته با توافقاتی که شده است درحال حاضر اصلاحات و ویرایش لازم را 
با همکاری نمایندگان، هیات رئیسه و کمیسیون تلفیق انجام می دهیم.وی در 
خصوص این که نمایندگان مجلس رسیدن به رشد ۸ درصدی که در برنامه هفتم 
توسعه مطرح شده است را سخت و حتی رؤیایی قلمداد کردند، آیا برنامه هفتم 
این قابلیت را دارد که به رشد ۸ در اقتصاد دست پیدا کند، گفت: رشد ۸ درصدی 

که در لایحه برنامه هفتم پیش بینی کرده ایم جزو سیاســت های کلی ابلاغی 
برنامه هفتم است، بنابراین لازم الجرا است؛ یعنی باید تمام ظرفیت کشور را به 
کار بگیریم که رشد ۸ درصد را محقق کنیم.منظور بیان کرد: اما این که آیا رشد 
۸ درصد قابل دســتیابی اســت یا خیر؟ این بستگی دارد ما ظرفیت های نیروی 
انسانی، منابع طبیعی، سرمایه و ماشین آلات کشور و همچنین رشد بهره وری 
را چگونه انجام دهیم و چه پیشــرانی در اقتصاد داشــته باشــیم. این خبر خوش 
را من باید بگویم که در 3 ماه اول سال جاری در فصل بهار بر اساس گزارش 
حســاب های ملی مرکز آمار ایران رشــدی که ما محقق کرده ایم، ۸/7 درصد 
بوده است بنابراین این امر نشان می دهد ما می توانیم به رشد ۸ درصد نزدیک 
شویم.وی ادامه داد: البته تدوام این رشد که در 3 ماه اول اتفاق افتاده است نیاز 

به تلاش و جدیت همه دستگاه های اجرایی از جمله بخش خصوصی و نهادهای 
عمومی غیردولتی دارد.رئیس ســازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: مقوله رشــد 
اقتصادی صرفاً به کارکرد دولت بازنمی گردد بلکه حاصل کارکرد تمام فعالان 
اقتصادی است، حاصل کارکرد تمام شرکت ها، اشخاص حقیقی و حقوقی است 
که ما فکر می کنیم با تلاش هرچه بتوانیم بیشتر به این هدف نزدیک شویم.وی 
همچنین درباره احکام برنامه هفتم درباره همسان سازی حقوق بازنشستگان 
و صندوق های بازنشســتگی گفت: در ارتباط با همسان سازی بخش عمده ای 
از آنچه که تکلیف بود در 2 سال گذشته به ویژه سال ۹۹ و 1400 انجام گرفته 
است اگر بنا باشد همسان سازی مجددی انجام گیرد باید منتظر باشیم و ببینیم 

چه حکمی در برنامه هفتم تصویب خواهد شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:کلیات گزارش کمیسیون تلفیق مورد تائید ما نبود

 بـرد مافیا 
از 
ممنوعیت ها

چه کسانی از ممنوعیت رجیستر 
آیفون ۱۴ و ۱۵ نفع می برند؟

گــروه اقتصادی: از زمــان رونمایی از پرچم دار جدید 
شرکت اپل، دوباره داستان چرایی ممنوعیت آیفون 

14 و مدل های پس از آن داغ شده است.
گزارش هــا حاکــی از آن اســت که در حال حاضر 
گوشی های آیفون 1۵ در بازار ایران )رجیستر نشده( 
در دســترس است و نســخه آیفون 1۵ پرومکس 
ظرفیت 2۵۶ گیگابایت در بازار حدود 100 میلیون 

تومان قیمت دارد.
آن طــور که محمدرضا عالیان، دبیر کنگره موبایل 
ایــران، گفته، با توجه به تصمیمات دولت مبنی بر 
ممنوعیت واردات گوشی های بالای ۶00 دلار چه 
به صورت گمرکی و چه به شــکل مسافری و عدم 
امکان رجیستر پرچم دار جدید اپل، امکان واردات 

رسمی این گوشی ها به ایران وجود ندارد.
بــا این حال، ابهاماتی دربــاره ممنوعیت واردات 
آیفــون 14 و مدل هــای پس از آن مطرح اســت. 
در ابتدا مســوولان این طور می گفتند که به دلیل 
این که درگیر جنگ اقتصادی و با کمبود منابع ارزی 
روبه رو هســتیم و در عین حال، در تأمین ارز مورد 
نیاز کالاهای اساسی و دارو با مشکلاتی مواجهیم، 
بنابراین منطقی نیســت که برای واردات کالاها از 
جمله گوشی های لوکس، ارز نیمایی مصرف شود.

در کنار آن، گاها شنیده می شد که احتمال اتصال به 
اینترنت ماهواره ای یکی از دلایل دیگر ممنوعیت 
واردات آیفون است. استدلالی که البته کارشناسان 
آن را تأییــد نکردنــد و معتقدند بودند این موضوع 
واقعیت ندارد و قابلیتی که این گوشــی همراه دارد 
این اســت در شــرایط اضطراری آن هم نه در همه 

کشورها مانند آمریکا کاربران می توانند پیام کمک 
به شــماره های اضطراری ارســال کنند تا با یافتن 
موقعیت به کمک فرد بروند و در همین حد است؛ 
بنابرایــن اتصال بــه اینترنت ماهواره ای به عنوان 
دلیل مطرح شــده برای ممنوعیت واردات آیفون 

14 به کشور صحت ندارد.
چند سؤال درباره ممنوعیت واردات آیفون ��

در همیــن رابطه، جلال رشــیدی کوچی، نماینده 
مجلــس در کافه خبر خبرگزاری خبرآنلاین درباره 
واردات آیفون اظهار داشت: من یه سوالی را چندی 
پیــش مطرح کــردم و دارم پیگیری می کنم.وی 
افزود: در رابطه با آیفون اســتدلالی که وجود دارد، 
این اســت که برند آمریکایی لوکس است. اما چرا 
من با واردات آیفون موافق هســتم، دلیل آن این 
اســت که وقتی آیفون را از بــازار خارج می کنیم، 
عمــلًا یک انحصاری برای گوشــی های هم تراز 
آیفــون ایجاد می کنیم و اجــاره این انحصار را به 
آن هــا می دهیم.این نماینده مجلس تصریح کرد: 
در واقع فردی که از آیفون اســتفاده می کند، اگر 
آیفون را در دســترس نداشــته باشد، به سراغ چه 
گوشی ای می رود؟ مثلًا سامسونگ خرید می کند.

رشــیدی کوچی عنوان کرد: نگاه من این بود که با 
خــارج کردن آیفون از بــازار، یک انحصاری را به 
نفع یک عده از واردکنندگان ایجاد می کنیم و یک 
رقابتــی را از بین می بریم.وی ادامه داد: همچنین 
یک ســوالی را هم مطرح کردم و دنبال جواب آن 
هســتم و حتماً جواب آن را پیدا خواهم کرد. ببینید 
هر کسی که گوشی به کشور وارد می کند، مشخص 

است که چه تعداد گوشی و چه برندی آورده است. 
من این را از وزیر ارتباطات ســؤال پرســیدم که به 
ما لیســت کســانی که آیفون 13 را چند برابر حالت 
نرمال در دو هفته قبل از این که ممنوع شود، وارد 
کردند، به ما بدهند. این که چه کســانی با علم به 
این که آیفون 14 ممنوع می شود، چند برابر گذشته 
آیفون 13 آوردند.این نماینده مجلس متذکر شــد: 
همان طور که می دانید، وقتی که آیفون 14 ممنوع 

شد، قیمت آیفون 13 دو برابر شد.
رشــیدی کوچی یادآور شــد: اصلًا این که آیفون را 
ممنوع کردیم، اشــکال ندارد، امــا چرا زمانی که 
واردکنندگان ما آیفون 14 و اکسســوری هایش را 
آوردند، ممنوع کردیم؟! ایم آسیب جدی به گروهی 
زد که هزینه کرده بودند و گوشی آورده بودند. سرمایه 
این گروه از بین رفت.وی متذکر شد: استدلال هایی 
که می گویند به اینترنت ماهواره ای وصل می شود، 
استدلال های خیلی ضعیفی است. حال سؤال این 
اســت که اگر سامســونگ به این امکانات وصل 
شــود، می خواهید سامسونگ را هم ممنوع کنید؟ 
تکنولوژی پیشــرفت می کند.این نماینده مجلس 
در واکنش به این اســتدلال ها که آیفون، کالای 
لوکس آمریکایی اســت و نباید به آن ارز بدهیم، 
گفت: برای واردات آیفون که ارز دولتی تخصیص 
داده نمی شود.رشــیدی کوچی عنــوان کرد: پس 
این اتفاق حتماً به انحصار و شــکل گیری مافیای 
جدید در بازار منجر خواهد شــد.وی همچنین در 
گفت وگویــی عنوان کرده بود: ممنوعیت آیفون از 
جمله تصمیماتی اســت که متاســفانه اصل دولت 

آقای رئیسی را تحت الشعاع قرار می دهد.
ارزبری بالای آیفون 1۴ و 1۵؟ ��

در همیــن حال، چندی پیش مهدی عبقری، دبیر 
انجمن واردکنندگان تلفن همراه نیز در گفت وگویی 
با اشاره به برگزاری چندین جلسه مشترک و ارائه 
راهکارهایی از جمله افزایش تعرفه واردات آیفون 
به مسئولان مختلف، عنوان کرد: در ماه های اخیر 
انتشار اخبار ضد و نقیض در این رابطه باعث تهییج 
بازار شده بود. اما در نهایت پاسخ کلی که به انجمن 
واردکنندگان موبایل داده شــد این بود که ارزبری 
آیفون 14 و 1۵ زیاد بوده اســت.عبقری در پاســخ 
به این سؤال که چه تفاوتی بین ارزبری آیفون 13 
با مدل های بعدی وجود دارد، گفت: اکثر کســانی 
که به دنبال خرید آیفون 12 و 13 بودند، محصول 
مــورد نیاز خود را تهیــه کرده اند و تقاضای آن ها 
کمتر از مدل های جدید آیفون اســت.بنا به گفته 
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، اســتدلال 
دیگری که از ســوی مســئولان درباره ممنوعیت 
واردات مطرح می شــود، اعمال تحریم ها و عمل 
متقابل نســبت به آن اســت: در اصــل تمام این 
اظهارات حاصل شــنیده های ما از مسئولان است.
عبقری همچنین با اشاره به اینکه واردات تجاری 
و مســافری آیفون هــای 13 و ماقبل همچنان پا 
برجاســت، متذکر شد: واردات این دسته نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل کاهش چشم گیری داشته 
و واردات تجــاری از طریــق رویه واردات از محل 
صادرات خود، عمدتاً توســط افرادی که در حوزه 

صادرات فعالیت دارند انجام می شود.

مریم فکری
روزنامه نگار
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بروز حق شــناس کارشناس اقتصادی درخصوص بازار رهن و 
اجاره مسکن در تهران و افزایش نجومی قیمت اجاره بها گفت: 
یک نسبتی در علم اقتصاد داریم به نام ROA یعنی بازده دارایی، 
به این معنا که اگر قیمت مسکن افزایش یابد باید انتظار افزایش 
اجاره بها را نیز داشته باشیم،چرا که مالکان مسکن را به عنوان 
سرمایه گذاری در نظر گرفته اند در نتیجه انتظار دارد که دارایی 

خود به همان اندازه بازدهی داشته باشد.
وی در گفت و گو با »تدبیرتازه« در ادامه تاکید کرد: متاســفانه 
در ســال های اخیر در کشــور یکی از عجیب ترین تورم ها را در 
بخش مسکن داشتیم و سیاستگذاران با تعیین قوانین جدید از 
جمله 2۵ درصد افزایش اجاره بها،مالیات بر خانه های خالی  و 
افزایش اجاره بها مطابق با هر منطقه سعی در کنترل قیمت ها 
در بخش مســکن داشتند اما قیمت مسکن در کلان شهرها به 

ویژه در تهران به شدت افزایش داشته است.
این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: بدیهی اســت که شیب 
تورم تندتر شــده و آمارهای بی سابقه ای از افزایش هزینه های 
زندگی در ســفره های معیشــتی مردم دیده می شود که منجر 
به ایجاد ناهنجاری های اجتماعی از جمله اجاره مســکن های 
اشــتراکی و یا اجاره کانتینر توســط زوج های جوان شده است 
و بعضــا بــه خانه پدر و مادر خود باز می گردند.از ســویی دیگر 
دســتمزدها نیز جوابگوی زندگی مردم نیســت و شاهد افزایش 

چشمگیر مشاغل کاذب هستیم، چرا که سود بیشتری دارد.
حق شــناس با بیان اینکه رشــد نقدینگی و هدایت آن به سمت 
بازار مسکن و خودرو منجر به ایجاد آسیب های اجتماعی شده 
است،یادآور شد:به نظر می رسد،سیاستگذاری های غلط دولت 
و مسئولان از سال ۹۹ نقدینگی را به سمت بازار مسکن هدایت 
کرد که در حال حاضر شاهد تورم و افزایش قیمت آن هستیم،با 
توجه به اینکه در تمام دنیا و اقتصاد مدرن سیاستگذاران سعی 
دارندتا نقدینگی را به ســمت بازارهایی هدایت کنند که آسیب 
کمتری داشــته باشــد و با درنظر گرفتن سیاست های حمایتی 
رشــد نقدینگی را به ســمت  استوک مارکت ها و بازار کریپتو یا 

همان بازار سهام سوق می دهند.
ایشان با اشاره به سرازیر شدن بخش قابل توجهی از سرمایه های 
بــه اصطلاح ســرگردان، به بــازار های کالا و مصرفی از جمله 
خودرو،ادامــه داد: بی تردید رشــد نقدینگــی و هدایت آن به 
ســمت بازار مســکن، خودرو، طلا و ارز آســیب بیشتری برای 
بازار اقتصادی در کشــور به همراه دارد، در صورتی که با جذب 
نقدینگی در بازار سرمایه از افزایش این ضرر و زیان پیشگیری 

می شود.
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: در برخی مناطق تهران 
قیمــت آپارتمــان ها  با قیمت ها در منهتن نیویورک برابری می 
کنــد، بــه عنوان مثال؛  قیمت یک خانه در منهتن نیویورک 20 
هزار دلار به ازای هر متر مربع اســت، اما با یک نگاه اجمالی 
در می یابیم که قیمت مســکن در ســایت های ایالات متحده با 
میانگین قیمت هر متر مربع مســکن در شــهر تهران حدود ۵۵ 
میلیون تومان یعنی تقریبا معادل هزار دلار آمریکا اســت.که 
نشــان دهنده سیاستگذاری غلط مسئولان و متولیان ذی ربط 
اســت که نقدینگی ویرانگر را به ســمت بازار مسکن و خودرو 

هدایت کردند.
وی در ادامه افزود: بی تردید افزایش قیمت ها در  بازار مسکن و 
اجاره بها جدا از افزایش قیمت دیگر اقلام خوراکی و غیرخوراکی 
نیست چرا که افزایش قیمت اجاره بها ارتباط مستقیمی با نرخ 
تورم دارد که منجر به بروز آســیب های اجتماعی به خصوص 
بــرای دهک های آســیب پذیر و قشــر پاییــن جامعه خواهد 
شــد.این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه  کمبود عرضه در 
بازار مسکن و افزایش تقاضا منجر به ایجاد تورم می شود،تاکید 
کرد: دولت  با سیاســت های حمایتی در بازار مســکن از جمله 
افزایش عرضه،معافیت های مالیاتی، اختصاص زمین ارزان به 
انبوه ســازان و تســهیلات با بهره کمتر می تواند تولید  مسکن 
را افزایــش داده و بــا مداخله در قیمت مســکن  تورم را کنترل 
کندتا ســرمایه ها به ســمت و سوی ساخت و ساز هدایت شود.

حق شناس در پایان خاطر نشان کرد:بدیهی است که مهم ترین 
مســئله برای بهبود شرایط اقتصادی کشور تعادل میان عرضه 
و تقاضا است.از سویی دیگر با افزایش نقدینگی تقاضا نیز بالا 
مــی رود،البتــه باید عرضه  کالا و خدمات نیز به همین نســبت 
افزایش یابد و بخش عرضه تنها با تولید در کشــور تقویت می 
شــود،با توجه به اینکه در حال حاضر دولت منابع آنچنانی در 
اختیار ندارد اما می تواند با مشارکت بخش خصوصی عرضه را 

در بخش مسکن بهبود بخشد.

 یک کارشناس اقتصادی در 
گفت و گو با »تدبیر تازه « عنوان کرد:

 لزوم هدایت نقدینگی 
به سمت  استوک مارکت ها و  بازار کریپتو

گپ
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یکپارچه خودرو 
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طــی هفتــه های اخیر اخبار ضــد و نقیض پیرامون 
حذف یا ماندگاری سامانه یکپارچه خودرو به صورت 
مرتب به گوش می رســد و گویا مســئولین هنوز به 
یک تصمیم واحد در رابطه با این ســامانه نرســیده 
اند.ســامانه یکپارچه خودرو از همان مرحله نخست 
عرضه محصولات خودروســازان با حواشــی همراه 
بود. از اختلال در ســایت تا تأخیر در اعلام نتایج. یا 
عدم عرضه محصولات برخی خودروسازان بزرگ و 
موعد طولانی تحویل برخی خودروها. این روزها اما 
موجودیت آن زیر سؤال رفته است و ابهاماتی در مورد 

تداوم این روش عرضه خودرو وجود دارد.
سامانه یکپارچه خودرو حذف می شود؟ ��

دولت تا کنون دو مرحله فروش را در سامانه یکپارچه 
خودرو برگزار کرده است. این روزها اخبار متفاوتی در 
مورد ادامه عرضه خودرو از طریق این سامانه منتشر 
می شود. روز جمعه 7 مهر، دو خبر متناقض در همین 
مورد رســانه ای شــد. ابتدا رسانه ها به نقل از منوچهر 
منطقــی، معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت از 
حذف ســامانه یکپارچه خودرو خبر دادند. او در یک 
برنامه تلویزیونی گفته بود که مرحله ســوم فروش از 

طریق این سامانه برگزار نمی شود.
او بــرای توضیح چرایی حذف این روش، به افزایش 

عرضه و واردات خودرو اســتناد کرده و گفته بود که 
بازار به تعادل رسیده است. در نتیجه، در آینده فروش 
خودرو به صورت مستقیم و از در کارخانه خواهد بود.
منطقی حتی تاریخ مشــخصی را نیز برای آغاز این 

روش جدید اعلام کرده بود؛ ۸ مهر.
این اما پایان ماجرا نبود. به فاصله چند ساعت از انتشار 
این خبر، هم خود او حذف سامانه یکپارچه خودرو را 

تکذیب کرد و هم شورای رقابت.
برداشت اشتباه از سخنان »منطقی«؟ ��

منطقی، معاون وزارت صمت پس از رسانه ای شدن 
گسترده ســخنانش در رسانه ها گفتگوی دیگری را 
انجام داد و گفت که از حرف هایی که زده است، اشتباه 

برداشت کرده اند.
او در گفتگو یا ایسنا مدعی شده است، »خودروها به 
صورت مستقیم و مستقل توسط خودروسازان عرضه 
می شــود، اما عرضه در قالب سامانه یکپارچه خواهد 
بود.« به گفته این مقام مسئول، برخی شیطنت های 
رســانه ای منجر به این خبر شــد که سامانه یکپارچه 

به کلی حذف می شود.
در ادامه نیز، ســپهر دادجوی توکلی مدیرکل روابط 
عمومی مرکز ملی رقابت به مهر گفت که از سخنان 
معاون وزیر برداشــت غلطی شد و حذف این سامانه 

را تکذیب کرد.
مرحله سوم فروش در سامانه برگزار می شود ��

او همچنین در ســخنان او تاکید کرد: »به زودی و با 
عملیاتی شدن نوبت سوم طرح، چند خودروی جدید 
در بازار عرضه می شود و تمام این فرایند همچنان در 

قالب سامانه یکپارچه صورت می گیرد.«
توکلی به مصرف کنندگان وعده داده است که نگران 

نباشند و هیچ حقی از ایشان تضییع نمی شود.
ایســنا هم در گزارشــی زمان آغاز مرحله سوم طرح 
یکپارچه را »نزدیک« دانسته است. این گزارش البته 
به این موضوع پرداخته که روش عرضه در ســامانه 

تغییر می کند.
فروش مســتقیم خودروســازان در ســامانه  ��

یکپارچه
بر اســاس تغییرات جدید، خودروســازان به صورت 
مســتقیم و مســتقل، محصولات خود را در سامانه 
یکپارچه خودرو ثبت و بخشنامه فروش را اطلاع رسانی 
می کنند.پــس از انتخاب خودرو توســط متقاضی، 
مشــتری به درگاه پرداخت خودروســاز هدایت شده 
و دیگر خبری از نوبت دهی و قرعه کشــی نوبت دهی 
نیســت.آنگونه که ایسنا گزارش داده است، احتمالًا 
ابتدا چند خودروی مونتاژی به این روش عرضه شده و 

سپس دیگر خودروها نیز به این شیوه عرضه می شوند.
عرض جدید در سامانه یکپارچه خودرو؛ 8 مهر؟ ��

هم در ســخنان منطقی و هم در گزارش ایســنا، به 
تاریــخ ۸ مهــر برای برگزاری مرحله ســوم فروش 
اشــاره شده. البته این خبرگزاری در این مورد نوشته 
اســت: »شنیده ها حاکی است که اولین عرضه نیز از  

امروز)شنبه ۸ مهرماه( انجام خواهد شد.«
البته بررســی صفحه نخست سامانه عرضه یکپارچه 
خودرو نشــان می دهد که هیچ خبر یا اطلاعیه ای در 
این مورد روی ســایت درج نشده است. آخرین مورد 
مربوط به »اطلاعیه شماره پنج« است که بر اساس آن 
»متقاضیان محصولات تمامی شــرکت های حاضر 
در طرح )اول و دوم( که موعد زمانی تحویل آنها در 
سال 1403 تعیین شده است، می توانند نسبت به تغییر 
خودروی اعلام شده قبلی به محصولات عرضه شده 
توســط شرکت های کرمان موتور و مدیران خودرو و 
تکمیل وجه آن اقدام نمایند.«البته تاریخ اجرای این 
طرح نیز 20 تا 23 شــهریور بوده و به پایان رســیده 
اســت. بر این اساس مشــخص نیست که آیا روش 
جدید عرضه در ســامانه یکپارچــه خودرو، از امروز 
آغاز می شــود یا خیر و باید منتظر اطلاعیه جدید در 

این مورد بود.

گزارش

به صورت واضح افزایش هزینه های تولید )در مورد مسکن می توان به افزایش 
هزینه مصالح ساختمانی، کارگر و ... اشاره کرد( منجر به افزایش قیمت محصول 
)مســکن( می شــود. اما این افزایش قیمت در سال های اخیر به چه میزان بوده و 
چه تأثیری بر بازار مسکن گذاشته است؟با توجه به این که مسکن نسبت به سایر 
گروه های خوراک و آشــامیدنی، حمل و نقل و بهداشــت و غیره بیشــترین سهم 
را در ســبد هزینه خانوار دارد، هر گونه تغییر و تحولی در قیمت آن، تأثیر بالایی 
بر کل اقتصاد خواهد گذاشــت. همچنین دسترســی به سرپناه، یکی از مهم ترین 
نیازهای اساســی یک خانوار می باشــد. قیمت مسکن تحت تأثیر عواملی مانند، 
نرخ جمعیت، نقدینگی، تورم انتظاری، شهرنشینی، میزان اجاره بها، درآمد سرانه، 
و هزینه ســاخت قرار گرفته و روندهای صعودی و نزولی و یا ثبات در بازار را در 
پیش می گیرد. نهاده های ســاختمانی یکی از اجزای اصلی در ســاخت مسکن به 
حســاب می آیند و افزایش یا کاهش قیمت هر یک از آن ها موجب افزایش و یا 

کاهش قیمت مسکن خواهد شد.
همزمان با افزایش قیمت مصالح ساختمانی در کشور، قیمت مسکن شتاب بیشتری 
داشته است. در سال ۹1، تورم 41 درصدی مصالح ساختمانی با رشد ۵1 درصدی 
قیمت مســکن همراه بوده اســت. بعد از آن بازار مســکن روندی تقریباً نزولی را 
طی کرد تا این که در ســال ۹7، همزمان با شــروع تحریم ها علیه کشــور و وقوع 
بحران ارزی، جهشی جدید در قیمت مسکن در کشور رخ داد که از جهش سال 
۹1 شدیدتر بود. نرخ تورم ۶0 درصدی مصالح ساختمانی در سال ۹7، نرخ رشد 
۸1 درصدی قیمت مســکن را به وجود آورد. جهش بعدی قیمت مســکن، با نرخ 
رشد بیش از 100 درصدی در سال ۹۹، همزمان با اعمال تحریم های بیشتر علیه 
کشور، شیوع کرونا و شوک ارزی حاصل شد و تورم ۹7 درصدی مصالح ساختمانی 
در آن سال یکی از دلایل مهم ایجاد این شوک بزرگ قیمتی در بازار مسکن بود.

البته باید توجه داشت نقدینگی نقش اصلی را در رشد قیمت ها ایفا می کند. بررسی 
تغییر و تحولات بازار مسکن، و آمار ساخت و سازها و خرید و فروش واحدهای 
مسکونی، رد پای نقدینگی در افزایش قیمت ها به وضوح دیده می شود. در حالی 
که در پایان سال ۹۹، نقدینگی با رشد 40.۶ درصدی از 34۶7 هزار میلیارد تومان 
عبور کرده بود و در همان ســال شــوک ارزی و شــوک قیمتی در بازار مســکن و 
نهاده های ساختمانی ایجاد شده بود. در پایان سال ۹7 نیز، نقدینگی رشدی 23.1 

درصدی را تجربه کرد. 
رشد 21۴6 درصدی قیمت کل مصالح ساختمانی در 11 سال گذشته ��

طبق گزارش مرکز آمار ایران، شاخص قیمت گروه سیمان، بتن، شن و ماسه از 
عدد ۹۵.01 در بهار سال 13۹1، به عدد 23۶۸.۹ در بهار سال 1402 رسیده که 
بیانگر رشــد 23۹3 درصدی اســت. شاخص قیمت گروه گچ و گچ کاری، از عدد 
100.۶ در بهار سال 13۹1، به عدد 17۶0.۵ در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر 
رشد 1۶۵0 درصدی است. شاخص قیمت گروه انواع بلوک سفالی و آجر، از عدد 
۹7.7 در بهار سال 13۹1، به عدد 17۵1.۹ در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر 
رشد 1۶۹2 درصدی است.شاخص قیمت گروه موزاییک کاشی سرامیک، از عدد 
۹۵.1 در بهار سال 13۹1، به عدد 1۸۸2.۹ در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر 
رشد 1۸۸0 درصدی است. شاخص قیمت گروه سنگ، از عدد ۹7.3 در بهار سال 
13۹1، به عدد 20۸0.2 در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر رشد 203۶ درصدی 
اســت. شــاخص قیمت گروه آهن آلات، میلگرد، پروفیل درب و پنجره و نرده، از 
عدد ۹۵.3 در بهار ســال 13۹1، به عدد 2371.3 در بهار ســال 1402 رســیده که 
بیانگر رشد 23۸7 درصدی است. شاخص قیمت گروه چوب، از عدد ۹4 در بهار 
ســال 13۹1، به عدد 2۶07.2 در بهار ســال 1402 رســیده که بیانگر رشد 2۶74 
درصدی اســت. شــاخص قیمت گروه ایزوگام و قیرگونی آسفالت، از عدد ۸۹.4 
در بهار ســال 13۹1، به عدد 2۶12.۹ در بهار ســال 1402 رسیده که بیانگر رشد 
2۸21 درصدی است. شاخص قیمت گروه شیرآلات بهداشتی، از عدد ۹۶.4 در 
بهار سال 13۹1، به عدد 2۸1۹.2 در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر رشد 2۸24 
درصدی اســت. شــاخص قیمت گروه تاسیسات مکانیکی و انواع عایق حرارتی، 
از عدد ۹3.۸ در بهار سال 13۹1، به عدد 3221.۸ در بهار سال 1402 رسیده که 
بیانگر رشد 3334 درصدی است. شاخص قیمت گروه یراق آلات درب و پنجره، 
از عدد ۹۶.2 در بهار سال 13۹1، به عدد 301۶.2 در بهار سال 1402 رسیده که 
بیانگر رشد 303۶ درصدی است. شاخص قیمت گروه نقاشی ساختمان، از عدد 
۹1.1 در بهار سال 13۹1، به عدد 2۸44.1 در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر 
رشد 3023 درصدی است. شاخص قیمت گروه تاسیسات برقی، از عدد ۹4.3 در 
بهار سال 13۹1، به عدد 3۵2۵.2 در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر رشد 3۶3۶ 
درصدی است.شاخص قیمت گروه شیشه، از عدد ۹۸.۸ در بهار سال 13۹1، به 
عدد 2۶73.۹ در بهار ســال 1402 رســیده که بیانگر رشد 2۶0۵ درصدی است.
شاخص قیمت گروه خدمات، از عدد ۹7.4 در بهار سال 13۹1، به عدد 1374.۵ 
در بهار سال 1402 رسیده که بیانگر رشد 1310 درصدی است. و در انتها، قیمت 
شاخص کل نهاده های ساختمانی، از عدد ۹۶ در بهار سال 13۹1، به عدد 21۵۶.7 

در بهار ســال 1402 رســیده که بیانگر رشد 214۶ درصدی است. با بررسی روند 
قیمتی هر یک از گروه های مختلف نهاده های ساختمانی در طی 11 سال گذشته 
می توان مشاهده کرد که در بین این گروه ها، گروه های تاسیسات برقی، تاسیسات 
مکانیکی و انواع عایق حرارتی، یراق آلات درب و پنجره بیشترین نرخ رشدها را 
تجربــه کرده انــد. از طرف دیگر، گروه های خدمات، گچ و گچ کاری و انواع بلوک 

سفالی و آجر به نسبت گروه های دیگر رشد کمتری داشته اند.
کابوس اقتصاد دستوری برای مصالح ساختمانی ��

اخیراً خبری منتشــر شــده مبنی براین که قرار اســت ســیمان و فولاد به منظور 
کاهش قیمت مسکن، از بورس کالا خارج شوند. این در حالی است که با عرضه و 
معامله سیمان و فولاد در بورس کالا، مافیا و دلالان دست شان از این نهاده های 
ساختمانی کوتاه می شود و انگیزه تولیدکننده نیز جهت افزایش عرضه بالا می رود. 
تصمیم دولت، در خروج این مصالح ساختمانی از بورس کالا به سمت قیمت گذاری 
دســتوری اســت. در واقع، با خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا که از نهاده های 
پرکاربرد در ســاخت مســکن به شمار می روند، می توان شاهد چند قیمتی شدن 
آن ها در بازار، کاهش عرضه و ایجاد رانت های گسترده برای دلالان بود که خود 

به افزایش قیمت ها دامن می زند.
چه کسی ضرر می کند؟ ��

بخش مهمی از هزینه های خانوار صرف ســاخت و خرید یک واحد مســکونی 
می شــود. در نوســانات قیمتی مصالح ســاختمانی و به دنبال آن قیمت مسکن، 
تنها مصرف کننده با مشــکل روبرو خواهد شــد. در ادامه افزایش قیمت مصالح، 
تولیدکنندگان و سازندگان حرفه ای مسکن تولید و عرضه مسکن را کاهش خواهند 
داد. با کاهش عرضه مســکن در مقابــل تقاضای مصرف کنندگان، گرانی های 

مسکن به وجود خواهد آمد.
راهکار چیست؟ ��

 برای کاهش تورم مصالح ساختمانی و کاهش قیمت مسکن، دولت می بایست با 
اقدام به اتخاذ سیاست های مناسب، میزان نقدینگی در بازار را کاهش دهد. کاهش 
نقدینگی، تورم مصالح ساختمانی و قیمت بالای مسکن را کاهش می دهد. از طرف 
دیگر، اتخاذ سیاســت هایی در ســاخت مسکن مانند، کوچک سازی و انبوه سازی 
و کاهش دوره ســاخت می تواند منجر به کاهش قیمت تمام شــده مسکن گردد. 
خروج دولت از قیمت گذاری در مواد اولیه نیز یکی از اقدامات ضروری است که 

باعث افزایش عرضه خواهد شد.

ندا مؤمن رشد ۲۱۴۶ درصدی قیمت کل مصالح   ساختمانی
روزنامه نگار

بررسی قیمت مسکن طی ۱۱ سال گذشته نشان  می دهد

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار
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اتفاقی که در نیمه نخست 1402 در بازار خودرو رخ داد، این بود که در دو ماهه 
ابتدایــی ســال با افزایش نرخ دلار، انتظــارات تورمی نیز بالا رفت. طوری که 
ســرمایه گذاران، نرخ دلار را تا 7۵ هزار تومان نیز پیش بینی می کردند که در 
نتیجه، اعداد و ارقام خودروها در بازار آزاد با دلار 7۵ هزار تومان محاسبه می شد. 
)بــرای مثــال، خودروی 10 هزار دلاری با قیمت 700 الی 7۵0 میلیون تومان 
خرید و فروش شد.(پس از آن، دولت برخی سیاست های پیشگیرانه را در مورد 
دلار اتخاذ کرد که باعث تثبیت آن در کانال ۵0 هزار تومان شده و تثبیت نرخ 
دلار، با اعتماد بازار خودرو به آن، موجب افت قیمت خودرو شد.در واقع به دلیل 
اینکه قیمت خودرو زیادی بالا رفته بود، این پایین آمدن قیمت ها چشــم گیر 
بوده و احســاس ســقوط آزاد در بازار شکل گرفت؛ درحالی که این افت قیمت، 
اتفاق عجیب و غریبی نبود. البته باید توجه داشت که منظور از تغییرات قیمت 
خودرو، محصولات داخلی و مونتاژی اســت.افت قیمتی که صورت گرفت، 
موجب رکود در بازار شده و قیمت ها را در بازار به ثبات رساند. افت و خیز جزئی 

قیمت ها تا به امروز نیز ادامه دار است؛ اما در این میان، رشد بازار سرمایه در بازه 
ابتدایی شهریور ماه روی بازار خودرو نیز تأثیرگذار بود.بحث واردات خودروی نو 
و کارکرده که امسال توسط مقامات بسیاری به آن پرداخته می شود، باعث افت 
قیمت خودروهای وارداتی در یکی دو ماهه پایانی شد؛ البته تأکید می کنم که 
منظور از پایین آمدن قیمت ها چیست. برای مثال، قیمت یک خودروی وارداتی 
در بازار باید حدود هفت میلیارد تومان باشــد؛ اما به دلیل ممنوعیت واردات، با 
نرخ 10 میلیارد تومانی معامله می شد که حال پس از افت قیمت، با ۹ میلیارد 
تومان خرید و فروش می شود که باز هم بالاست.اتفاقی که به تدریج در سامانه 
فروش یکپارچه نیز قابل مشاهده است، اینکه خرید از خودروساز، خصوصاً از 
مونتاژکارانی مثل مدیران خودرو و کرمان موتور دیگر آن سود و رانت قبلی را 
ندارد و عملًا بسیاری از خریداران اقدام به تکمیل وجه نمی کنند.آن طور که به 
نظر می رسد، سیاست دولت این است که حداقل تا انتخابات امسال، اجازه بالا 
رفتن نرخ دلار را ندهد. بنابراین خرید و فروش خودرو ســودآور نخواهد بود و 

بازار، بشدت راکد می ماند. البته در همین حین، اتفاق دیگری که رخ می دهد، 
افزایش تولید خودروسازان داخلی است که باعث می شود تولیدات آن ها روی 
دستشــان باقی بماند.از ســوی دیگر باید توجه داشت که خودروسازان توانایی 
کاهش قیمت محصولات خود را نخواهند داشــت و بنابراین، بازار خودرو با 
یک شکست سنگین روبه رو خواهد شد.دولت باید مقداری از حساسیت خود 
روی نرخ فروش خودروســازان داخلی را کاهش دهد، چرا که نرخ فروش این 
شرکت ها خصوصاً محصولات ایران خودرو، بسیار عقب بوده و درصورتی که 
این امر عملی شود و قیمت کارخانه خودروهای ایرانی نزدیک به قیمت بازار 
شــود، رکود ســنگین بر بازار خودرو حکم فرما خواهد شد.بنابراین به طور کلی 
درصورتی که سیاست دولت به همین شکل ادامه دار باشد )یعنی بتواند نرخ دلار 
را ثابت نگه دارد( با یک بازار شکست خورده در شش ماهه دوم طرف خواهیم 
بود. ضمناً احتمال کاهش نرخ دلار نیز بســیار بعید اســت؛ زیرا برای مثال اگر 
نرخ دلار تا 4۵ هزار تومان پایین آید، ضربه بزرگی به اقتصاد و دولت خواهد زد.

دلیل رکود بازار خودرو

امیرحسن کاکایی
کارشناس صنعت 

خودرو

یادداشت
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مجید گودرزی کارشــناس بــازار مالی و 
اقتصادی در گفت وگو با روزنامه تدبیرتازه، 
با اشاره به دستکاری نرخ ارز در بازار گفت: 
ما آگاهانه از لفظ دستکاری استفاده کردیم 
زیرا در دولت قبل به بهانه تحریم و قاچاق 
ارز قیمت هــا را تاجایی که توانســتند بالا 

بردند. 
وی ادامه داد: در یک برهه ای کشــورهای 
عربــی ارز ایــران را با هر قیمتی از طریق 
هرات و سلمانیه می خریدند که این بهانه 
خوبی برای کاسبی از نرخ های صوری ارز 
شــد.این کارشناس بازار مالی و اقتصادی 
بــا تأکید بر این که در این اواخر بزرگترین 
رانت هــای تاریخ ایران به خصوص با ارز 
4200 تومانی توزیع شــد، بیان داشت: در 

این ماجرا، درآمــد هنگفت و بادآورده ای 
برای دولت ها مهیا شد و در این میان تنها 

مردم بودند که به شدت آسیب دیدند.
گودرزی تصریح کرد: صادر کنندگان بدون 
یک ریال ارزش افزوده بیشتر به درآمدهای 
نجومی دست یافتند که از طرفداران پر و پا 
قرص افزایش بیش از پیش نرخ ارز هستند.
به گفته ی وی، تصور کنید هر کیلو پسته 
در بازارهای جهانی 10 دلار باشــد اگر هر 
دلار 3۹00 تومان باشد هر کیلو پسته درآمد 
ریالی 3۹000 تومانی نصیب صادر کننده 
می کنــد، حال اگر دلار به ۵0 هزار تومان 
برسد، درآمد ریالی صادرات هر کیلو پسته 
می شود ۵00 هزار تومان؛ با همان 10 دلار 

و بدون ارزش افزوده بیشتر.

این کارشناس بازار مالی و اقتصادی، افزود: 
این حاشــیه ســود عمومأ در صورت های 
مالــی، به خصوص صورت ســود و زیان 
شرکت ها، انعکاس پیدا نکرد و در این بین 
سر سهامداران بی کلاه ماند و تقریبا همه 
متضرر شدند یا این که سود ناچیزی کمتر از 
تورم بدست آوردند.گودرزی در ادامه تأکید 
کرد: این دستکاری عمدی، نرخ تورم تا ۵0 
درصد را به اقتصاد ایران تحمیل کرد و مردم 
از خرید حتی مایحتاج ضروری عاجز شدند 
چرا که صادرات، صرفه اقتصادی بیشتری 
داشت و عرضه کالا به بازار داخلی صرفه 
اقتصادی نداشــت، بنابراین طبقه متوسط 
جامعه کاملا نابود شــد.وی گفت: به علت 
ضعف های ســاختاری و قانونی، این فشار 

کمرشــکن به قدرت خریــد مردم هرگز 
جبران نشــد و یارانه هم آن قدر ناچیز بود 
که قابل اعتنا واقع نشــد. این کارشــناس 
بــازار مالی و اقتصادی خاطرنشــان کرد: 
از ســوی دیگر نیز صادر کنندگان و تولید 
کننــدگان صادرات محــور، مدام بر طبل 
توخالی رهاســازی قیمت گذاری کوبیدند 
و به شــدت هم بر قیمت گذاری دستوری 
معتــرض بودند، چرا که آن ها خواســتار 
خــوراک ریالی و درآمد دلاری هســتند 
و حتــی با مردم هــم می خواهند دلاری 
معامله کنند اما از دســتمزد دلاری طفره 
رفتــه و از حداقــل مزدهای 200 دلاری 
که در جهان سال هاســت منسوخ شده، به 
شــدت حمایت می کنند.گودرزی در ادامه 

افزود: با این دستکاری صادرات همه چیز 
صرفه اقتصادی پیدا کرده و قاچاق به شدت 
افزایش یافته اســت و صادرات تبدیل به 
غارت شده است و صادرکنندگان به دلیل 
کاهــش ارزش پول ملی، قــادر به ایجاد 
دامپینــگ تقریبا در اکثر بازارها هســتند، 
بــدون آن که متضرر شــوند.وی با بیان 
این که برخی ها ناآگاهانه به این بازار هجوم 
می آورند، گفت: آن ها یا از طرف ذی نفعان 
مجبور به این اقدام احمقانه هستند یا واقعا 
نمی دانند که اگر ارز خود را 100 درصد هم 
بیشتر بفروشند هرگز سود نخواهند کرد چرا 
که آن ها تنها در یک کالا سود می کنند و 
به زودی هزاران قلم کالا و خدمت را باید 

با صد درصد افزایش بخرند.

مجیــد گودرزی کارشــناس بازار مالی 
و اقتصــادی در گفت وگــو بــا روزنامه 
»تدبیرتــازه«، با بیــان این که ما اکنون 
موضــوع تجدید ارزیابی را با دو صورت 
زشــت و زیبا شاهد هستیم، گفت: روی 
زشــت تجدید ارزیابی، توسط بانک ها 
صــورت می گیرد و تنها با ارزیابی مجدد 
املاک و دارایی های خود، هم بدهی های 
کلان و هــم زیان انباشــته خود را صفر 

می کنند.
وی افزود: از ســوی دیگر هم بانک ها با 
تجدید ارزیابی و احیاناً قیمت سازی های 

کاذب، وثایق لازم را برای اخذ وام هایی 
بیشتر و دمیدن بر بحران بزرگ نقدینگی 

کشور، مهیا می کنند.
این کارشناس بازار مالی و اقتصادی بیان 
داشــت: عدم تجدید ارزیابی دارایی های 
شرکت های بورسی موضوعی است که 
ابر بحــران و یکی از چالش های اصلی 

اقتصاد ایران شده است.
گــودرزی تأکید کرد: تــورم دو رقمی و 
عدم الزام به تجدید ارزیابی، ضمن آن که 
تمامی آمارهای بورسی را غیر واقعی کرده 
است، باعث کاهش ارزش سرمایه های 

مردم نیز به اندازه نرخ تورم شده است.
وی بــورس ایران را کوره پول ســوزی 
توصیف کرد و خاطرنشــان کرد: ســود 
تقسیمی، کاهش ارزش سرمایه گذاری 
را جبــران نمی کنــد، بنابراین در نهایت 
بازدهی ســرمایه گذاری در بورس منفی 

می شود.
این کارشــناس بــازار مالی و اقتصادی 
تصریح کرد: مردم و ســرمایه گذاران به 
بازارهــای موازی مثل طلا و ارز هجوم 
آوردنــد و در نتیجــه صدها میلیارد دلار 
سرمایه کشور در این بازارها رسوب شد، 

تنها دلیل ســرمایه گذاری در این بازارها 
که بحران ارزش افزوده صفر را به اقتصاد 
ما تحمیــل کرده اند، تجدیــد ارزیابی 

لحظه ای است.
گودرزی گفت: با قانونی و الزامی شــدن 
تجدید ارزیابی پیش بینی می شود تا بیش 
از ۶00 هزار میلیارد تومان سرمایه جذب 
بورس شــود.به گفته این کارشناس بازار 
مالی و اقتصادی، برخی از کارشناســان 
معتقدنــد به علت عدم تجدید ارزیابی به 
مدت طولانی، قیمت کنونی سهام کمتر 
از ۸ درصد قیمت واقعی سهام را پوشش 

می دهد.
وی بــا بیان این که اکنون ارزش بورس 
ایــران حدود 1۸3 میلیارد دلار اســت، 
خاطرنشــان کرد: پیش بینی می شود با 
تجدید ارزیابی کل شرکت های بورسی، 
ارزش بــورس ایران به بــالای 1۸00 
میلیــارد دلار برســد و دومیــن بورس 

منطقه شود.
این کارشــناس بــازار مالی و اقتصادی 
تجدیــد ارزیابی را نقطه شــروع جهش 
بورس و اقتصاد ایران دانســت و گفت: 
تجدید ارزیابی حق سهامداران و تکلیف 

کاسبی از نرخ های صوری ارز

تجدید  ارزیابی نقطه شروع جهش بورس و اقتصاد ایران
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با توجه به مولفه های اقتصادی اثر گذار به بازار سهام می توان گفت  فضای 
این بازار در شرایطی است که دولت سعی می کند با استفاده از ابزار خود  یعنی 
کنترل نرخ بهره، سیاســت کنترل نرخ دلار و کاهش تورم را در راهبرد خود 
داشته باشد. فعلا قصد دولت بر این اساس است اما اینکه تا چه زمانی این ابزار 

را داشته باشد و بتواند این سیاست را ادامه دهد، مشخص نیست.
از ســوی دیگر شــرکت ها همگام با تورم و دلار رشد می کنند چرا که در حال 
حاضر به قدری اوضاع شــرکت ها و رونق تولید آن ها خراب اســت که تولید و 
فروش با افت مواجه شــده اســت. لذا ما حجم فروش شــرکت ها را در شرایط 
بالا نداریم و هرچه تا کنون ایجاد شده، بابت تورم بوده به این معنی که نرخ 
فروش شــرکت افزایش یافته اســت.از الان به بعد نیز دو موتور محرک بازار 
یعنی دلار و تورم قرار نیســت تاثیر خاصی در بازار داشــته باشد. بنابراین بازار 
وارد چالش می شود. اما استراتژی درست در مقطع فعلی چیست؟سهامداران 
باید ســراغ شــرکت هایی بروند که طبق ظرفیت اسمی خود تولید می کنند به 
این معنی که تولید خوبی دارند و قیمت های جهانی روی آن تاثیر می گذارد. به 
این معنا که این سهام بر وزن مولفه های جهانی رشد می کنند. قیمت جهانی 
کالاهایی از قبیل نفت، اوره و … طی ماه های گذشته در شرایط خوبی قرار 
داشتند. اگر این ها شرایط صعودی داشته باشند، می توانند تاثیر مثبت بر بازار 
بگذارند.از طرفی سو فضا و روند بازار طوری شده که پول ها به سمت سهامی 
می رود که جریان پول بالایی دارند. در حال حاضر پول توجه زیادی به ارزش 
ذاتی نماد، گزارش های خوب شرکت ها و یا اخبار مثبتی چون مذاکرات ایران 
و آمریکا نمی کند. فضا بیشــتر به ســمت سهامی می رود که پول های بزرگ 
آن ها را حرکت می دهد.بازار نیز به دلیل ناامنی و نااطمینانی که از تصمیمات 
خلق الساعه در صنایع مختلفی مثل صنعت پتروشیمی، خودرو، سیمان و فولاد 
همراه با حواشــی تائید و تکذیب، موافقت و مخالفت های متعدد ایجاد شــده، 
دچار نوسانات متعدد شده است. از سویی ارزش معاملات از افزایش نقدینگی 
و افزایش تقاضا نشــات می گیرد. هنگامی که نقدینگی با ترس مواجه شــود، 
کاهش می یابد و به تبع آن ارزش معاملات پویایی خود را از دســت می دهد.
بنابراین بازار در شرایطی است که سهامداران باید نگاه واقع بینانه داشته باشند 
چرا که بازار با چالش های متعدد مواجه است. ما منتظر گزارش های ۶ ماهه 
هســتیم؛ احتمالا گزارش های ۶ ماهه شــرایط خوبی داشته باشد. چرا که آثار 
برخی از خبرها را که صرفا در حد خبر بوده، عملیاتی می کند و ما تاثیرش را 
در گزارش ها می بینیم. از سوی دیگر برخی مشکلاتی که در نیمه اول سال 
ایجاد شــده، در خود هضم می کند. بنابراین فضای نیمه دوم ســال می تواند 
نســبت به نیمه اول ســال کمی بهبود یابد.اما مشکل اساسی اقتصاد کشور، 
کسری بودجه است. اگر مباحثی که در حال اتفاق افتادن است نظیر توافقاتی 
که ایران با چین، عربستان و آمریکا داشته، پول های بلوکه شده ای که آزاد شد 
و مواردی از این دست، شرایط کسری بودجه را کنترل کند، نقدینگی می تواند 
آرام آرام بــه بــازار بازگردد. بنابراین در حال حاضر بازار نیاز به محرک تازه ای 
دارد. شــایان ذکر است که اصلی ترین محرک اعتمادسازی مجدد است!یک 
احتمال دیگر نیز وجود دارد که با گذشت زمان به سمت پایان سال، نزدیک 
شــدن به انتخابات مجلس و ســنت افزایش ارزش دلار، شاید تاثیر مثبتی بر 
بازار بگذارد. با این حال این نوع از تاثیرات، همه کوتاه مدت اســت. از ســوی 
دیگر ارزش معاملات، باید حداقل بالاتر از 10 هزار میلیارد تومان قرار گیرد 
تا بازار جان تازه ای بگیرد.همچنین باید در نظر گرفت برخی تک سهم ها در 
بازار وجود دارند که هم شرایط خوبی دارند و هم بدون توجه به شرایط کلی 
بــازار، حرکــت خــود را در پیش گرفته اند. به طــور مثال در صنایع زراعی و یا 
فلزات اساســی که جزو کم ریســک ترین صنایع بازار هستند، تک سهم های 
خوبی قرار دارند. صنایع معیشــتی مثل دارویی ها، قندی ها و غذایی ها برای 

کوتاه مدت مناسب هستند.

نجات اقتصاد کشور با مولد سازی

با تقویت بازار ســرمایه، ســرمایه های مردم به ســمت این بازار جذب شده و 
شرکت های بزرگ برای تسهیل و بهبود شرایط کسب و کار خود سعی می کنند 
از ظرفیت بازار سرمایه بیشترین بهره را ببرند.به طور کلی بازار سرمایه یکی از 
منابع تأمین مالی پروژه ها است و این موضوع در سایر کشورهای توسعه یافته 
از ســال های بســیار دور وجود داشته است.رشد بی رویه نقدینگی، باعث رشد 
ســریع تقاضا برای کالاها و خدمات شــده و چون در کوتاه مدت عرضه کالا و 
خدمات محدود است؛ این امر منجر به ایجاد تورم در اقتصاد می شود. بنابراین، 
کنترل حجم نقدینگی هدف نهایی برای رســیدن به اهداف کلان اقتصادی 
چون ایجاد رشد در تولیدات و همچنین کنترل تورم است.بازارهای غیرمولد 
بیشترین تورم را ایجاد می کننداگر خواهان نجات اقتصاد کشور هستیم، باید 
سرمایه های سرگردان به سمت مولدسازی و تولید پیش برود که این کار نیاز 
به وضع قوانین و اصلاح آنها دارد تا سرمایه گذار به جای بازارهای غیرمولد به 
سمت بازار مولد هدایت شود و بهترین مسیر برای تحقق این هدف، تقویت 
بازار سرمایه است.آینده اقتصاد کشور برای مردم و مسئولان آن بسیار مهم و 
حیاتی استبه نظر می رسد با تقویت بازار سرمایه، سرمایه های مردم به سمت 
این بازار جذب شده و شرکت های بزرگی برای تسهیل و بهبود شرایط اقتصادی 
خود سعی می کنند از ظرفیت بازار سرمایه بیشترین بهره را ببرند.اعتمادسازی 
یکی از راهکارهایی اســت که مردم ســرمایه های خود را به سمت بازارهای 
سوداگرانه سوق ندهند. اگر بتوانیم برای تأمین مالی پروژه ها و تولید، انگیزه و 
ثبات ایجاد کنیم سرمایه ها به بخش مولد کشور هدایت خواهد شد.همچنین 
در احکام برنامه هفتم توسعه و قانون بودجه سعی شده با توسعه روش هایی 
نظیر تأمین مالی از بازار سرمایه، منابع خرد و منابع بخش غیر دولتی به سرمایه 
تبدیل شــود.امیدواریم اعتماد مردم به بازار ســرمایه روز به روز بیشــتر شده و 
سرمایه های مردم به صورت چشمگیر وارد بازار شود تا ضمن رونق تولید، آینده 
اقتصاد کشور تضمین و شعار سال یعنی رشد تولید و کاهش تورم محقق شود.

استراتژی  صحیح بازار سرمایه

 دولت سیزدهم 
باید برای اجرای 

برجام بیشتر 
تلاش کند چرا 
که هزینه عدم 

توافق برجام 
را مردم باید 

پرداخت کنند، 
در توافقنامه 

موقتی که 
با بایدن به 

امضاء رسیده 
مقرر شد، تا 

این توافقنامه 
در کنگره 

مطرح شود تا 
ترامپ در دور 
جدید ریاست 
جمهوری رأی 

نیاورد.

دخالت های 
دستوری 
عامل عدم 
ثبات نرخ ارز

 دکتر جعفرزاده در گفت و گو با
» تدبیر تازه  « مطرح کرد:

نماینده مجلس دهم گفت: به نظر می رســد مجلس 
نقــش نظارتــی خود را در مورد طــرح و برنامه های 
دولت را فراموش کرده اســت، به نظر می رسد برنامه 
و بودجه های ســالانه، مردم را تحت فشار قرار داده و 
جای سؤال اینجاست که کدام یک از وعده های دولت 

سیزدهم محقق شده است.
دکتر غلامرضا جعفرزاده ایمن آبادی نماینده اســبق 
مجلس شورای اسلامی در گفت گو با »تدبیرتازه« در 
مورد افزایش نرخ تورم در کشور، گفت: به نظر می رسد 
در مورد این موضوع چند برنامه باید در دستور کار قرار 
گیرد، در واقع دولت سیزدهم باید واقع بین باشد، چرا 
که روحیات آقای رئیسی به گونه ای است که توان و 

تحمل شنیدن هیچ گونه اخبار منفی را ندارد.
نماینده مردم رشــت در مجلس دهم در ادامه با بیان 
اینکه قرار بر این بود که تمام اقتصاددانان طبق دستور 
رئیس جمهور بر خط شوند، تاکید کرد: بر اساس گزارش 
مرکز آمار کماکان تورم در کشور رو به رشد فزاینده ای 
است، اما متاسفانه آراء مرکز آمار را تغییر می دهند، در 
واقع دولت باید اشکالات و اشتباهات خود را بپذیرد تا 

بتواند مشکلات را برطرف کند.

ایشــان با بیــان اینکه تیم دولت آقای رئیســی تیم 
اقتصادی و تخصصی نیست، تاکید کرد: اصلاح نظام 
بودجه از جمله مواردی اســت که بیشترین تأثیر را بر 
تــورم و دخــل و خرج در آمــد دولت دارد که در قالب 

بودجه سنواتی و سالیانه به نمایش گذاشته می شود.
وی با اشاره به عدم برنامه ریزی مدون در کشور تصریح 
کرد: از سال 1401 افرادی که با الفبای بودجه غریبه 
بودند بر مسند کار آمدند و بدون توجه به فرمان رهبری 
مبنی بر اصلاح نظام بودجه شروع به کار کردند. دولت 
اصلاح نظام بودجه، اصلاح نظام بانکی، اصلاح نظام 
مالیاتی، اصلاح نظام گمرکی و اصلاح نظام ســاختار 
اداری را باید در دستور کار خود قرار دهد، اما متاسفانه 
نه تنها این اصلاحات صورت نگرفته بلکه نظام های 

برنامه ریزی نیز برنامه مدونی ارائه نکرده اند.
نماینــده مردم در مجلس دهم بــا بیان اینکه حذف 
یارانه ارزی نشان دهنده عدم برنامه ریزی دولت است،

یادآور شد: در بحث نظام بانکی دولت از بانک ها قرض 
می گیرد و بانک ها از بانک مرکزی، که این سیاســت 
تورم زا است و نرخ پول را افزایش خواهد داد. متاسفانه 
دخالت های دستوری دولت منجر به عدم ثبات در نرخ 

ارز و تک نرخی بودن آن و همچنین حذف یارانه ارزی 
نشان دهنده عدم برنامه ریزی دولت است.

دکتر جعفرزاده بی برنامگی دولت را عامل فقر، گرانی، 
تورم، فســاد و بیکاری همچنین عدم وجود اشــتغال 
دانســت و افزود: متاســفانه گزارش های خلاف واقع 
دولت که به عنوان مثال می گوید ما ۵000 کارخانه را 
احیا و یا یک میلیون اشتغال در کشور ایجاد کرده ایم 
نتیجــه مطلوبی در افکار عمومی در کشــور نخواهد 
داشت.وی با انتقاد از دستاورد دولت از سفر به نیویورک 
تاکید کرد: دولت سیزدهم از سفر به نیویورک دستاورد 
چشمگیری نداشت و دست نوشته های هخامنشی که 
پنجمین محموله در راه ایران بود به عنوان دستاورد سفر 
ایشان مطرح شد. از سویی دیگر نشان دادن قرآن چاپ 
عربستان بازتاب مطلوبی در بر نداشت. بنده معتقدم که 
عملکرد دولت سیزدهم ضعیف است و تاوان مماشات 
یــا رفتارهای افراط گرایانه را مردم پرداخت می کنند، 
البته مقرر شــده بود که ســه قوه با یکدیگر هماهنگ 
باشند اما این دلیلی بر فرار آنان از مسئولیت های ذاتی 

خود بر اساس قانون اساسی نمی باشد.
ایشــان با اشــاره به عدم نظارت مجلس بر طرح و 

برنامه های دولت، اظهار داشــت: متاســفانه مجلس 
نقــش نظارتــی خود را در مورد طــرح و برنامه های 
دولت را فراموش کرده اســت، به نظر می رسد برنامه 
و بودجه های ســالانه، مردم را تحت فشار قرار داده و 
جای سؤال اینجاست که کدام یک از وعده های دولت 

سیزدهم محقق شده است!
وی در پاسخ به این سؤال که پیش بینی شما از آینده 
بر اساس زمزمه های احیای برجام چیست؟ تاکید کرد: 
دولت ســیزدهم باید برای اجرای برجام بیشتر تلاش 
کنــد چــرا که هزینه عدم توافق برجــام را مردم باید 
پرداخت کنند، در توافقنامه موقتی که با بایدن به امضاء 
رسیده مقرر شد، تا این توافقنامه در کنگره مطرح شود 
تا ترامپ در دور جدید ریاســت جمهوری رأی نیاورد.
دکتر جعفرزاده در پایان ضمن اشاره به عملکرد ضعیف 
وزارت امور خارجه، خاطر نشان کرد: بدیهی است که 
عملکرد وزارت امور خارجه ما ضعیف است و بی تردید 
این سطح از نارضایتی مردم از دولت سیزدهم نسبت به 
دولت های قبل بی سابقه بوده است، در حالیکه امسال 
انتخابات را پیش رو داریم اما متأسفانه دولت به انحاء 

مختلف باعث نارضایتی مردم می شود.

 کارشناس  اقتصادی در گفت و گو با  »تدبیر تازه « مطرح کرد

یک کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با »تدبیر تازه « مطرح کرد

اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

مصطفی طاهری
عضو کمیسیون صنایع 

و معادن مجلس

هلن عصمت پناه 
کارشناس بازار سهام 

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

شنبه
15مهرماه 1402 

سال هفتم
شماره 331

پیش بینی بورس در حال حاضر بحثی است که به راحتی 
نمی توان اتفاقات تاثیرگذار بر آن را از قبل، حدس زد. بورس 
وابستگی زیادی به دلار و دیگر بازارها دارد. در حال حاضر 
سیاســت گذار اقتصــادی و در راس آن بانک مرکزی، به 

صراحت می گویند بازارها باید کنترل شوند.
نهاد های سیاســت گذار از لحاظ تورم، دغدغه های خود را 
دارند. آن ها می گویند قیمت ها که خروجی تورم است باید 
کنترل شــود. آقای فرزین نیز در مصاحبه هفته گذشــته 
خود، به صراحت گفت با ثبات بخشــی و کنترل بازارها از 
اردیبهشت ماه، ما توانسته ایم در کنترل تورم موفق باشیم. 
این که سیاســت جدید تا چه زمانی ادامه دارد باید گفت 

در این زمینه دســت سیاســت گذار فعلا باز است. یعنی تا 
زمانــی که اتفاقاتی مثل تبــادل زندانیان و نزدیک بودن 
مواضع کشــورها بر فضای دیپلماتیک حاکم است، دست 
سیاست گذار باز است. حال در نیمه دوم سال، مسائل کلان 
اقتصادی کشــور برخلاف گفته آقای فرزین، گویای این 
اســت که اقتصاد به ســمت فشردگی فنر بازارها، در حال 
حرکت اســت. اگر کوچکترین مسئله ای در حوزه سیاست 
خارجــی برخــلاف روند مثبت فعلی پیش آید، دلار و بقیه 
بازارها از جمله بازار ســرمایه، به تبع آن حرکت می کنند.
اینکه قیمت را کنترل کنیم، مهار تورم نیست. ریشه عمده 
تورم، سیاســت های پولی است و این سیاست ها همچنان 

ادامه دارد. با وجود اینکه مسئولان بیان می کنند، شتاب رشد 
نقدینگی کاهش یافته است، اما موضوع افزایش بدهکاری 
دولت ها به بانک ها، حرف دیگری می زند. در حالی که آمار 
اجزای پولی منتشــر نمی شــود و درحالی که در مهرماه به 
سر می بریم، به تازگی آمار و ارقام فروردین ماه منتشر شده 
است، نشان می دهد، ناگفته هایی در این میان وجود دارد.

بنابراین شــرایط بازار وابســته به این موضوع است. حال 
اگر من به عنوان تحلیلگر در عین حال که سیاســت گذار 
پولــی معتقد به مهار قیمت ها اســت، با قطعیت بگویم با 
توجه به شــرایط کلان اقتصادی، بازارها باید رشــد کنند، 

موضوعیت ندارد.

ریشه عمده تورم

برزو حق شناس
کارشناس بازار 

سرمایه 

یادداشت
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Anti-Lag در درایور Adrenalin کارت گرافیک ســری رادئون 
AMD 7000 باعث فعال شدن فناوری ضدتقلب بازی ها می شود. 
ویژگــی Anti-Lag+ در کارت گرافیک AMD به منظور افزایش 
واکنش پذیــری بازی ها و بهبود تجربه ی کاربری طراحی شــده 
اســت؛ بااین حال، پیاده ســازی آن باعث فعال شدن فناوری های 
ضدتقلب در چندین بازی آنلاین می شود که استفاده از این قابلیت 

را غیرممکن می کند.
به نظر می رسد که فعال سازی قابلیت Anti-Lag+ منجر به فعال 
 Call of Duty Modern در بازی های Anti-Cheat شدن ویژگی
 Apex Legends و Call of Duty Warzone، 2 Warfare
یا بروز خطا در این بازی ها شده است. در آزمایش انجام گرفته در 
روز های اخیر مشخص شد که Anti-Lag+ با فعال  کردن ویژگی 
ضدتقلب در بازی Counter-Strike 2 موجب بن شدن همیشگی 
)VAC( گیمر شد. به  همین علت، AMD مجبور شد درایور جدید 

Adrenalin خود را حذف کند.
فناوری هــای Anti-Lag+ شــرکت AMD و Reflex کارت 
گرافیک انویدیا، برای کاهش تأخیر در اجرای دستورات از طریق 
بهینه سازی کنترل بازی و رندر گرافیک طراحی شده اند. بااین حال، 
عملکرد آن ها متفاوت اســت.Reflex کتابخانه ای جداگانه است 
کــه بــه بازی افزوده می شــود و با موتور بــازی تعامل دارد؛ اما در 
مقابل آن Anti-Lag+ ای ام دی قرار دارد که فعلًا توسط کارت  
گرافیک ســری Radeon RX 7000 پشتیبانی می شود و نیاز به 
ویژگــی اضافــه ای در درایورهــا و اصلاح موتور بازی دارد که این 
امر باعث فعال شدن محافظت در برابر تقلب می شود.در حقیقت 
 +Anti-Lag قادر است فناوری AMD مشــخص نیســت که آیا
خود را به گونه ای پیاده سازی کند که نیازی به تغییر در موتور بازی 
نداشته باشد یا آیا توسعه دهندگان بازی می توانند موارد اصلاح شده 
را تأیید و فناوری ضدتقلب خود را متناسب با آن تنظیم کنند یا خیر. 
تا زمانی که این مسئله روشن نشده، به گیمرها توصیه می شود از 
ویژگی Anti-Lag+ شــرکت AMD در بازی های آنلاین رقابتی 

استفاده نکنند تا از بروز ممنوعیت های احتمالی جلوگیری شود.

منابع آگاه: آیپدهای جدید اپل
 رونمایی می شوند

انتظــار مــی رود اپــل در هفته ی جاری از آیپد ایر، آیپد مینی و آیپد 
اقتصــادی جدید خود رونمایی کند.براســاس اعلام منابع خبری 
نزدیــک بــه اپل، این شــرکت قصد دارد طی روزهــای آینده از 
مدل هــای به روز آیپد رونمایی کنــد. غول فناوری اهل کوپرتینو 
درحال برنامه ریزی جلســات توجیهی با رسانه های منتخب است 
کــه اواخــر هفته ی جاری برگزار خواهد شــد و به طور خاص روی 
آیپــد تمرکز دارد.اپل جدیدترین نســل تبلت های خود یعنی آیپد 
پرو M2 و آیپد 10 اســتاندارد را در اکتبر 2022 معرفی کرد. انتظار 
داریــم محصولات جدید این شــرکت در هفته ی جاری شــامل 
مــدل بــه روز آیپــد ایر، آیپد مینی و آیپد پایه باشــند.طبق ادعای 
SuperChargedNews، اطلاعیه ی مربوط به معرفی آیپدهای 
جدید اپل احتمالًا در سه شــنبه ی هفته ی جاری )2۵ مهر 1402( 
منتشر خواهد شد.مدل به روز آیپدهای اپل با مشخصات ارتقایافته 
و تراشه های سریع تر معرفی خواهند شد. انتظار می رود این شرکت 
آیپد ایر جدید را با تراشه ی M2 عرضه کند که درمقایسه با پردازنده 
M1 در نسل کنونی محصول مذکور، جذاب به نظر می رسد. از طرف 
دیگر آیپد مینی درحال حاضر از تراشــه ی Bionic A1۶ اســتفاده 
می کند و طبق برخی شایعات اخیر نسل جدید این محصول مشکل 
اسکرول ژله ای را رفع خواهد کرد. البته نمی دانیم قیمت آپید جدید 
اپل چقدر خواهد بود.معرفی آیپدهای جدید اپل در وب ســایت و 
همچنین کانال رسمی یوتیوب این شرکت انجام خواهد شد. البته 
این مراسم مثل سایر رویدادهای اپل، بزرگ و پر سروصدا نخواهد 
بود. ســازنده ی آیفون قبــلًا محصولاتی مثل آیپد پرو M2، مک 
بوک پرو M2 و مک بوک پرو Max M2 و مک مینی را با انتشــار 

بیانیه ی مطبوعاتی در سایت خود معرفی کرده است.

هواوی گوشی میا ن رده با تراشه ۷ نانومتری و قابلیت 
ارتباط ماهواره ای می سازد

هواوی می خواهد به زودی گوشــی های ســری نوا 12 را به عنوان 
محصولات میان رده ی مجهز به ارتباط ماهواره ای رونمایی کند.بر 
اساس ادعای یک افشاگر در شبکه ی اجتماعی ویبو، هواوی درحال 
آماده ســازی برای معرفی اعضای جدیدی از ســری گوشی های 
میان رده ی نوا برای بازار چین است. هر دو گوشی هواوی نوا 12 و 
هــواوی نوا 12 پرو به ویژگی های رده بالایی چون صفحه نمایش 
120 هرتز، شارژ سریع و پیام رسانی دو طرفه ی ماهواره ای مجهز 
خواهند شد.به لطف تصویری که افشاگری با نام موریش اسکای 
منتشــر کرده، جزئیات کلیدی هر دو گوشــی جدید مشخص شده 
اســت؛ در زیر بدنه ی نوا 12 پرو، تراشــه ی کرین ۹000S هواوی 
جای گرفته، همان تراشــه ای که پیش از این در هواوی میت ۶0 
پرو، تاشــدنی میت X۵ و تبلت میت پد پرو 13٫2 اســتفاده شــده 
بود. در همین حین، نســخه ی عادی نوا 12 باید با پردازنده میان 
رده ی جدید کرین ۸30 سر کند.در بخش جلویی، هر دو گوشی به 
نمایشگرهایی با نرخ نوسازی 120 هرتز مجهز شده اند که شیشه ی 
محافظ Kunlun هواوی از آن ها محافظت می کند. خوشــبختانه 
ســاخته های جدید هواوی در زمینه ی باتری و ســرعت شارژ نیز 
چیزی کم ندارند؛ نوا 12 به باتری 4۸00 میلی آمپرساعتی با سرعت 
شارژ ۸۸ وات و نوا 12 پرو به باتری 4۹00 میلی آمپرساعتی با شارژ 

سریع 100 واتی مجهز شده است.

گیمرها مراقب باشند؛ این قابلیت را فعال کنید، در 
بازی ها بن می شوید!
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سرپرست معاونت سرآمدان و نخبگان 
بنیاد ملی نخبگان، از تشکیل هسته های 
اســتاد محور به عنــوان واحد تحقیق و 
توســعه در شرکت های دانش بنیان و با 
رویکرد توسعه محصول خبر داد. یاسین 
کیخا؛ در گفتگو با مهر، در تشــریح این 
طرح، گفت: شــرکت های دانش بنیان، 
نهادهای دانشی هستند که برای تحقیق 
و توســعه نیازمند جذب نیرو و استخدام 
افرادی هستند که برای توسعه محصول 
نقش ایفا کنند. شرکت های دانش بنیان 
معمــولًا توان پرداخــت حقوق به این 
افراد را نداشــته و یا زمان مناسب برای 
پرداختن بــه این موضوع و جذب نیرو 
را ندارنــد و اغلــب حول بازار محصول 
خودشان متمرکز هستند و فعالیت دارند.

اساتید دانشــگاه برای تحقیق  ��
و توســعه دانش بنیان  ها مشارکت 

می کنند
سرپرست معاونت سرآمدان و نخبگان 
بنیــاد ملی نخبگان، افزود: به همین 
منظــور طرحی در دســتور کار داریم 
که بر این اســاس، اساتید دانشگاه ها 
در کنار شــرکت های دانش بنیان کار 
تحقیــق و توســعه را برعهده بگیرند 
کــه این طرح چند ویژگی خوب دارد؛ 
به طــور مثال موضوعات دانشــی در 
دانشــگاه ها با مأموریت شرکت های 
دانش بنیــان تطبیق و همپوشــانی 
زیادی دارند. شــاید نتوان دانشــگاه 
را به درســتی بــه صنعت متصل کرد 
چون ســطح موضوع صنعت معمولًا 
با ســطح موضوعاتی که در دانشگاه 
دنبال می شود، تفاوت دارد اما فاصله 
بین دانشگاه و فعالیت دانش بنیانی کم 
اســت یعنی موضوعات شرکت های 
دانش بنیان معمولًا موضوعاتی را در بر 

می گیرد که دانشگاه ها نیز به آن رغبت 
دارند. وی در ادامه به ویژگی دوم این 
طرح اشــاره کرد و گفت: هسته های 
استاد محور براساس نیاز واقعی شکل 
می گیرند؛ یعنــی موضوعی تعریف 
نمی شــود که بهره برداری برای آن 
وجود نــدارد و در اینجا بهره برداران 

همان دانش بنیان  ها هستند.
امکان جذب پژوهشــگران در  ��

شرکت های دانش بنیان
کیخا؛ خاطرنشــان کرد: ویژگی سوم 
طرح این اســت که هسته های استاد 
محور وقتی حول مسائل دانش بنیان 
تشــکیل می شود، دانشــجویان یا 
پژوهشــگرانی که در تیم یک استاد 
در راســتای نیاز شرکت پروژه انجام 
می دهنــد در ادامه کار امکان جذب 
آن ها در همان شرکت وجود دارد؛ یعنی 
ما توانستیم جذب در دانش بنیان  ها را 
از هســته هایی انجام دهیم که به طور 
مثال یکســال در حــوزه مأموریتی 

شرکت فعالیت کرده اند.
استادمحور می تواند  �� هسته های 

به شرکت نوپا تبدیل شود
سرپرست معاونت سرآمدان و نخبگان 
بنیاد ملــی نخبگان، از دیگر مزایای 
این طرح را تبدیل هســته های استاد 
محور به شرکت های دانش بنیان نوپا 
برشــمرد و افزود: هســته های استاد 
محــور که حول مســئله واقعی یک 
شرکت و در راستای نیاز آن ها فعالیت 
می کننــد، اگر به محصول برســند با 
حمایــت معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
ایــن امکان وجــود دارد که تبدیل به 
شرکت نوپا شوند و شرکت مادر جزء 
سهامداران و پشتیبان این شرکت نوپا 

خواهد شــد. مضاف بر اینکه شرکت 
مــادر بــازار محصول شــرکت نوپا 
می شــود و یا می تواند از محصول آن 
شــرکت برای فروش در بازار حمایت 
کند. وی ادامه داد: شــرکت های نوپا 
از آنجا که معمولًا بازار پایداری ندارند 
ممکن است حیاتشان به خطر بیفتد، 
بنابرایــن آن هــا می توانند از تجربه، 
تــوان و بازار شــرکت های مادر خود 
اســتفاده کنند و ادامه حیات دهند که 
اجرایی شــدن این موضوع، مستلزم 
حمایت و همکاری فشــرده بین بنیاد 
ملی نخبگان و معاونت علمی اســت. 
خوشــبختانه این همکاری به خوبی 
آغــاز شــده تا ســازوکار ها به خوبی 

برنامه ریزی و اجرایی شود.
شــرکت  ��  1۰۰ در  اســاتید 

دانش بنیان جذب می شوند
کیخــا؛ با بیان ایــن مطلب که برای 
شروع کار قرار است هسته های استاد 
محــور در 100 شــرکت دانش بنیان 
فعال شــود، تصریــح کرد: در همین 
زمینــه از معاونت علمی درخواســت 
کردیــم شــرکت هایی کــه از نظر 
محصول و توانایی اقتصادی پیشــرو 
هســتند را بــه ما معرفــی کنند و ما 
در حال حاضر اســامی شــرکت ها را 
گرفته ایم و بخشــی از این شرکت ها 
در حوزه های جدید محصولات کشور 
از جملــه حوزه دارو فعالیت دارند که 

راهبردی و مرز دانشی هستند.
بنیاد ملی نخبگان نهاد واســط  ��

اساتید با دانش بنیان ها
این مقام مســئول بنیاد ملی نخبگان، 
ضمن اشاره به اینکه تمرکز ما انتخاب 
اســتادیاران جوان برای مشارکت در 
این طرح اســت، بیان کرد: استادیاران 

جوان از آنجا که جدیدالورود به دانشگاه 
هستند، شبکه تعاملات قوی برای اخذ 
پروژه از صنایع و دســتگاه ها ندارند و 
مــا به آن ها کمــک خواهیم کرد که 
به عنوان یک نهاد واســط، آن ها را به 
شرکت های دانش بنیان متصل کنیم.

تنظیم شیوه نامه در دستور کار ��
وی در ادامــه، تأکیــد کرد که برای 
حضــور ســایر اســاتید محدودیتی 
وجــود ندارد اما اســاتید جــوان به 
دلیــل اینکه انگیزه بیشــتری برای 
ارتقا شــغلی، جایگاهــی و مرتبه ای 
دارند، فرصت نقش آفرینی بیشــتری 
داشــته و می توانند دانشجویان خود 
را حول مســئله خاص دانش بنیان  ها 
ســازماندهی کنند. کیخــا؛ با اعلام 
اینکه در حال تنظیم شــیوه نامه این 
طرح هستیم، عنوان کرد: با نهادهای 
متولی مثل معاونت علمی و صندوق 
پژوهشــگران در حــال رایزنــی و 
مقدمه سازی برای اجرای کار هستیم 

و هنوز زمان اجرا مشخص نیست.
چگونگی پرداخت حق الزحمه به  ��

استادان

سرپرست معاونت سرآمدان و نخبگان 
بنیــاد ملی نخبگان، درباره نحوه کار 
این اســاتید با شرکت ها و چگونگی 
پرداخــت حق الزحمــه، گفت: مدل 
تعاملی اساتید و شرکت ها پروژه محور 
است که انتظار ما این است که شرکت 
پروژه توســعه محصول برای اساتید 
تعریــف کنــد و پرداخت حق الزحمه 
ما به ازای پیشــرفت به اســتاد و تیم 
وی انجــام می شــود. وی در ادامه، 
تصریــح کــرد: در بحث تأمین منابع 
پیشنهاد ما این است که برای پرداخت 
حق الزحمه به اســاتید، ۵0 درصد را 
شــرکت متقبل شــود و ۵0 درصد از 
منابع بنیــاد ملی نخبگان یا معاونت 
علمی تأمین شــود. در تصمیم سازی 
همچنیــن به دنبال این هســتیم که 
ســازوکاری تعریف شــود، سهم ۵0 
درصدی شرکت های دانش بنیان در 
قالب معافیت های مالیاتی به شرکت 
برگردد اما قطعی بودن سهم مشارکت 
شرکت های دانش بنیان در این طرح 
اســت ولی ممکن است سهم شرکت 

متغیر باشد.

واگذاری R&D شرکت های دانش بنیان به دانشگاه ها! 

یکــی از برنامه هــای بین المللی توســعه صنعت 
ماهواره در کشــور مذاکره با کشــور روسیه و مهیا 
کردن الزامات فنی برای نمونه های بعدی ماهواره 
خیام است. به گزارش مهر، یکی از برنامه های حوزه 
فضایی کشور در سال جاری در زمینه بومی سازی 
صنعت ماهواره تکمیل پروژه های ماهواره ظفر2، 
ماهواره پارس1، ماهواره ناهید2، ماهواره ناوک1، 
ریزماهواره های تحقیقاتی و انعقاد قرارداد طراحی 
و ســاخت ماهواره های »پارس 2« و »ناهید 3« و 
آغاز طراحی و ســاخت ماهواره پارس3 و ماهواره 
سار 30 متری است. براساس اعلام سازمان فضایی 
ایران، همچنین طراحی و ساخت 10 ریز ماهواره با 
پیلود IOT تحت عنوان »منظومه ماهواره ای شهید 
سلیمانی« به بخش خصوصی سپرده شده است و 
عقد قرارداد برای خرید تصاویر ماهواره های بومی 
با دقت شش متر و چهار متر در دستور کار قرار دارد.

برنامه های بین المللی فضایی ایران ��
در بخش بین الملل نیز می توان به مذاکرات با کشور 

روســیه و مهیاسازی الزامات فنی برای نمونه های 
بعدی ماهــواره »خیام«، مذاکره با طرف خارجی 
برای طراحی و ســاخت ماهواره سنجشی )انتقال 
دانش( و ماهواره مینی ژئو )انتقال دانش( و تأمین 
ماهواره مخابراتی )ppp( اشاره کرد. بخش دیگری 
از برنامه هــای صنعت فضایی کشــور مربوط به 
توســعه صنعت پرتاب و مدارگذاری است. در این 
بخش نیز در دو حوزه بومی و بین المللی گام هایی 

برداشته شده است.
برنامه فضایی در بخش بومی ســازی صنعت  ��

فضا
در بخش بومی صنعت پرتاب، ایجاد یک LSP با 
 B استفاده ظرفیت بخش خصوصی، قرارداد سریر
و پرتاب مطابق قراردادهای منعقده ماهواره برهای 
سیمرغ، سیمرغ بهینه، ذوالجناح، قاصد )2 فروند(، 
قائــم )یــک فروند(، پرتاب زیرمداری کپســول 
زیستی جزء برنامه های اصلی فضایی کشور است
. همچنیــن در حوزه بین الملــل صنعت پرتاب و 

مدارگــذاری، برنامه قرارداد هــزار کیلوگرمی با 
طرف خارجی در دســتور کار اســت. برنامه های 
حوزه فضایی کشــور در بخش توســعه کاربرد ها 
و خدمــات فضایی شــامل اجــرای تفاهم نامه با 
سازمان نقشه برداری به منظور تولید و به روزرسانی 
نقشــه های پوششی کشــور، اجرای تفاهم نامه با 
وزارت جهاد کشاورزی در پایش گندم، جو، برنج، 
گوجــه، عــدس، پیاز و پنبه و اجــرای تفاهم نامه 
بــا ســازمان فناوری اطلاعات برای اســتفاده از 
تصاویــر ماهواره »خیام« در پنجره واحد زمین و 
 توســعه سایر کاربرد ها و سامانه های ارزش افزوده

 می شود.
همچنین توسعه علوم و اکتشافات فضایی بخش 
دیگر برنامه های سازمان فضایی است که در بخش 
بین المللی برنامه های اکتشــافات فضایی )ماه( و 
در بخش بومی تکمیل و پرتاب کپسول زیستی و 
آغاز طراحی و ســاخت کپسول با قابلت GNC در 

دست پیگیری است.

تکمیل پد پرتاب و سوله مونتاژ پایگاه پرتاب  ��
فضایی ملی

ســازمان فضایــی ایــران، در بخــش توســعه 
زیرساخت های کشور، سامانه رصد فضایی، توسعه 
آزمایشــگاه های تســت و تجمیع ماهواره کلاس 
۵00 کیلوگرم، توســعه فیزیکی آزمایشگاه تأمین 
تجهیزات تســت و آزمایش، ایستگاه های زمینی 
سلماس و چناران را در دستور کار دارد و همچنین 
در پایگاه پرتاب، تکمیل پد پرتاب و ســوله مونتاژ 
پایگاه پرتاب فضایی ملی، پیشــرفت فیزیکی فاز 
اول و آغــاز عملیــات عمرانی فاز دوم این پایگاه را 
در دست اقدام دارد. از سوی دیگر هر ساله از چهار 
تا 10 اکتبر به نام هفته جهانی فضا نام گذاری شده 
اســت و امســال نیز برنامه های متعددی در هفته 
جهانی فضا برگزار می شود و بدین ترتیب از 12 تا 
1۸ مهرماه اســامی مختلفی برای روزهای هفته 
جهانی فضا در نظر گرفته شــده اســت و برنامه ها 
متعددی در دانشگاه های مختلف برگزار می شود.

تأمین 
ماهواره 
مخابراتی 
به صورت 
 PPP

سازمان فضایی اعلام کرد

 قرارگاه مبارزه با قاچاق کالا و ارز، در ابلاغیه ای از برخورد با عرضه 
آیفون14 و بالاتر و دانگل های آیکاس خبر داده و گفته اســت؛ 
بــا توجــه به عدم واردات قانونی این موبایل  ها در تمام رویه های 
تجاری و مســافری و پســتی با عرضه کنندگان این کالا برخورد 
می شود. به گزارش تسنیم، در نامه ای که با فوریت آنی و سطح 

مهم از ســوی مصطفی پورکاظم؛ رئیس قرارگاه مرکزی مقابله 
با قاچاق کالا و ارز، به دبیر کمیســیون برنامه ریزی هماهنگی 
و نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز اســتان تهران ابلاغ شــده، 
آمده است: پیرو سیاست های متخذه در ستاد مرکزی و جلسات 
هماهنگی به عمل آمده قبلی مقتضی اســت با فوریت نســبت به 

هماهنگــی اقدام برای برخورد با عرضه تلفن همراه آیفون14 و 
بالاتر از نشــان تجاری اپل و دانگلهای آیکاس در ســطح عرضه 
و محل های عمده دپو در نقاط شناســایی شــده توســط کمیته 
اطلاعات و شناسایی قرارگاه و هماهنگی فراجا و صمت استان 

اقدام نمایید و نتایج به قرارگاه مرکزی منعکس گردد.

عرضه و فروش آیفون 14 و 15 ممنوع شد
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پس از تقریبا یک ســال و نیم مخفی کاری، چهارمین شــرکت 
بزرگ تولیدکننده نفت در روسیه یعنی شرکت »گازپروم نفِت« 
صورت های مالی مربوط به عملکردش طی شش ماه نخست 
سال جاری را منتشر کرده است. این اسناد نشان می دهد که با 
وجود کاهش درآمدها، عملکرد این شرکت بسیار فراتر از انتظار 

تحلیلگران بوده است. 
در حالی که تهاجم ارتش روسیه به خاک اوکراین نوزدهمین ماه 
خود را پشت سرمی گذارد هیچ نشانه ای که حاکی از توقف این 
عملیات نظامی باشد مشاهده نمی شود. به همین دلیل مقامات 
غربی عملکرد و توان شرکت های نفتی تحریم شده روسیه را در 
زمینه سودآوری و حفظ حجم تولید تحت فشار محدودیت های 

وضع شده به دقت تعقیب می کنند. 
در ماه دسامبر ایالات متحده آمریکا و اتحادیه اروپا سقف قیمت 
۶0 دلار به ازای هر بشکه نفت خام را برای خرید محموله های 
دریایی نفت روسیه وضع کردند و در شش ماه نخست سال جاری 
نیز بهای پرمعامله ترین گونه نفت این کشور یعنی نفت سنگین 

اورال هرگز از این سقف تعیین شده تجاوز نکرد. 
شرکت گازپروم نفت در بیانیه مختصری که منتشر کرده است 
تأیید کرده که درآمد ناخالص این شرکت در نیمه نخست سال 
جاری با کاهش 1۵ درصدی نســبت به دوره مشــابه در ســال 
گذشته به 1.۵۵ تریلیون روبل معادل 1۵.۵ میلیارد دلار رسیده 
اســت. نرخ نزول ســود خالص شدت بیشتری داشته است و با 
کاهش 40 درصدی نسبت به سال گذشته، 304 میلیارد روبل 

اعلام شده است. 
کارگزاری BKS مســتقر در مســکو اعلام کرده اســت که 
صورت هــای مالــی گازپروم نفت از آنچه این مؤسســه انتظار 
داشــت بهتر بوده و نام آن همچنان در فهرســت توصیه های 
خرید سهام این نهاد باقی خواهد ماند. علاوه بر این درآمدهای 
گزارش شده از نظر این کارگزاری به اندازه ای هست که امکان 
دارد گازوپروم نفت در ادامه ســال مالی خود خبر تقســیم سود 

میان دوره را منتشر سازد. 
بخش اعظم این ســود تقســیمی نصیب شــرکت مادر این 
تولیدکننده نفت یعنی غول گازی روســیه گازپروم می شود که 
مالک ۹۶ درصد از سهام گازوپروم نفت است. سال پیش گازپروم 
سه چهارم از بازار خود در اروپا را به دنبال متوقف کردن صادرات 
گاز بــه ایــن قاره و عدم پایبندی به تعهدات قراردادی بلندمدت 
از دســت داد. در قالب بازه های ســه ماهه اگر به صورت های 
مالی گازپروم نفت بنگریم می بینیم که این شــرکت در ســه ماه 
نخست سال جاری درآمد ۸22 میلیارد روبلی و در سه ماه بعدی 
درآمدی 731 میلیارد روبلی کســب کرده است. اما سود خالص 
آن در سه ماه نخست نیز با رقم 1۶4 میلیارد روبل بیشتر از سود 
140 میلیارد روبلی ســه ماه دوم بوده است. همچنین نقدینگی 
این شــرکت تولیدکننده نفت و وجوه معادل آن نسبت به پایان 
ماه دسامبر به نصف کاهش یافته و در پایان ماه ژوئن رقم 21۶ 

میلیارد روبلی را نشان می دهد. 
شــرکت گازپروم نفت از علنی کردن گزارش های ناظر بر آمار 
نفــت و گاز تولیــد خود طفره رفته و در گزارش مالی خود اعلام 
کرده است که این اطلاعات را به علت امکان استفاده علیه خود 
و مشتریانش مخفی نگه می دارد. باید گفت مجلس روسیه به 
منظور مقابله با تحریم های غرب قانونی به تصویب رسانده است 
که این اجازه را به شــرکت گازپروم نفت می دهد. این شــرکت 
اظهار کرده اســت که در شــش ماه منتهی به 30 ژوئن 2023 

محیط کسب وکار آن دچار تحول قابل توجهی نشده است.
اخیرا خبر رسیده بود که دولت روسیه به منظور کسب مالیات های 
بیشتر فشار را بر شرکت های تولیدکننده نفت افزایش داده است. 
حدود یک ســوم از بودجه روســیه اکنون صرف مخارج نظامی 
می شــود. در ســال 2021 پیش از وقوع جنگ اوکراین شرکت 
گازپروم نفت خبر از رشد ۶ درصدی تولید نفت و گاز به سطحی 
معادل ۶۹1 میلیون بشکه داده بود که بخش بزرگ آن از ناحیه 

افزایش تولید گاز بود. 
اگرچه روســیه اســناد رسمی مرتبط با آمار و جزییات تولید نفت 
را در طبقه بندی محرمانه قرار داده است، کمیته آمار دولتی این 
کشــور »روس اســتات« اخیرا اعلام کرد که مجموع تولید گاز 
همراه با نفت این کشور با جهش ۵ درصدی بین ماه های ژانویه 
و جولای نسبت به مدت مشابه در سال قبل به ۶1.۵ میلیارد متر 
مکعب رسیده است. این خبر را می توان شاهدی بر عدم کاهش 
تولید نفت خام روســیه نیز قلمداد کرد چرا که گازهای همراه 
نفت که در واقع همراه با نفت اســتخراجی گردآوری می شوند، 
همبستگی مستقیم با تولید نفت دارند و میزان تولید واقعی نفت 

را نشان می دهند.
�� Upstream Online :منبع

» تدبیر تازه« گزارش می دهد

غول نفتی روسیه مقاوم در برابر تحریم  ها

گزارش

کاخ سفید 
اخیراً از اعضای 

اوپک پلاس 
بارها خواسته 

است که با 
افزایش تولید 

به کاهش 
بهای نفت و 
تخفیف تورم 

کمک کنند اما 
درباره سیاست 
کاهش عرضه 
توسط اعضای 

این نهاد 
تاکنون سکوت 

اختیار کرده 
است.

دست بسته 
آمریکا برای 
افزایش عرضه 
نفت در بازار

»تدبیر تازه«گزارش می دهد

به دنبال کاهش عرضه از ســوی برخی تولیدکنندگان 
نفت خام سنگین در بازار، بهای نفت خام به 100 دلار 
به ازای هر بشکه رسیده است. این رویداد موجب شده 
اســت که برخی کارشناسان تضعیف تقاضا در آینده را 
کاملًا محتمل بدانند. طیق باور این کارشناسان کاملًا 
محتمل اســت که منافع و عواید ناشــی از جهش بهای 

نفت عمری کوتاه داشته باشد.
»سوشــانت گوپتا« مدیر پژوهش بخش پالایش آسیا 
در وودمکنزی معتقد است که تداوم قیمت 100 دلاری 
برای نفت خام طی سه ماه پایانی سال جاری میلادی 
دور از انتظار نیست. اما او در عین حال هشدار می دهد 
که شکنندگی وضعیت اقتصادی جهان و در پیش بودن 
فصل کاهش تقاضا در ابتدای سال جدید میلادی موجب 
خواهد شد که بهای فعلی نفت در بلندمدت پایدار نماند.
محــور تلاش هــا برای تقویت بهــای نفت مبتنی بر 
کاهــش داوطلبانــه و پیاپی عرضه نفت می باشــد که 
خــارج از چارچوب سیاســت های اوپک و متحدان آن 
در قالب اوپک پلاس تلقی می شود. ابتدا برخی اعضای 
اوپک پــلاس تصمیــم گرفتند که تولید نفت خود را به 
میزان 1.۶۶ میلیون بشــکه در روز تا پایان سال 2024 
کاهش دهند. سپس عربستان سعودی و روسیه متعهد 
شدند که تا پایان سال جاری به ترتیب روزانه یک میلیون 
و 300 هزار بشــکه دیگر از تولید نفت خود بکاهند. دو 
عامل دیگر یعنی بهبود تقاضا در چین و کاهش ذخایر 
راهبردی برخی کشورها را باید از دیگر عوامل افزایش 
بهای نفت دانست.برخی دلالان و پالایشگران نفتی که 
به علت تعهدات قراردادی نخواستند هویت شان فاش 
شــود به سی ان بی ســی گفته اند معتقدند که خریداران 
نفت در شــرایط فعلی می توانند با دســتکاری هزینه ها 
و نرخ فروش فرآورده های پالایشــی نسبت به خوراک 
خریداری شــده، تا حدی از خود در برابر نوســانات بازار 
نفت محافظت کنند. بازار صادرات سوخت نیز به خاطر 

ســهمیه بندی میزان صادرات مجاز توسط دولت چین 
از یک ســو و خودداری اروپا از خرید ســوخت روسیه به 
خاطر تحریم هایی که علیه این کشور وضع کرده است 
از سوی دیگر تحت فشار و تنش قرار گرفته است و این 
وضعیت در ادامه می تواند به کمبود سوخت در بازار منجر 
شود. تحریم ها دسترسی کشورهای غربی به نفت خام 
روسیه را مسدود کرده است و کاهش تولید نفت توسط 
اوپک پلاس موجب کاسته شدن از میزان قابل دسترس 
نفت سنگین با درصد گوگرد بالا در بازار شده است. این 
نوع نفت برای تولید برخی ارقام ســوخت مورد استفاده 
در تجهیزات صنعتی و حمل ونقلی ضروری است.البته 
بهای فرآورده های پالایشــی هم اکنون نیز در وضعیت 
بسیار مطلوبی است طوری که باعث شده است برخی 
پالایشگران به منظور کسب سود بیشتر تعمیرات فصلی 
را به تأخیر بیندازند. از آنجا که جشن روز شکرگزاری و 
تعطیلات زمستانی در کشورهای غربی در پیش است 
انتظار می رود به علت بالا رفتن حجم مسافرت ها تقاضا 
بــرای فرآورده هــای نفتی همچنان بالا بماند. از طرف 
دیگر فصل طوفان ها نیز در پیش است که سابقه تاریخی 
در فلــج کــردن بخش تولید و پالایش نفت در آمریکا را 
داشته است.آژانس اطلاعت انرژی آمریکا در ماه ژوئن 
اعلام کرد که انتظار دارد وقوع یک طوفان شــدید در 
ســال جاری موجب شــود تا تولید نفت خام در آمریکا 
برای مدتی کوتاه تا 1.۵ میلیون بشــکه در روز کاهش 
پیدا کند. بنابراین به همین اندازه از تولید فرآورده های 
پالایشــی کاسته خواهد شد. چنین مواردی از تعطیلی 
بخش نفت در آمریکا می تواند بهای بنزین به ازای هر 
گالن را بین 2۵ تا 30 سنت افزایش دهد.در نظرسنجی 
سی ان بی سی درباره احتمال تداوم بهای سه رقمی برای 
نفت خام در بلندمدت، فعالان نفتی در اروپا این موضوع 
را بعید دانسته اند. آن ها معتقدند به دلیل افزایش بهای 
نفــت تقاضا کاهش پیــدا خواهد کرد و این موضوع به 

نوبه خود موجب تعدیل قیمت خواهد شــد. البته یکی 
از این فعالان نفتی معتقد اســت که تضعیف تقاضا در 
محدوده بهای 110 دلاری برای هر بشکه نفت خام رخ 
خواهد داد. وزیر انرژی هند »هاردیپ ســینک پوری« 
نیز در ماه اوت هشــدار داده بود که گاهی اوقات بهای 
بالای نفت خام موجب می شود که روند کاهش قیمت 
به دلیل تضعیف تقاضا اجتناب ناپذیر شود. کارشناسان 
UBS با پیش بینی بهای ۹0 تا 100 دلاری برای نفت 
خام طی ماه های آتی معتقدند که سیاست کاهش تولید 
توســط اوپک پلاس و به طور خاص کاهش داوطلبانه 
عرضه از ســوی عربســتان سعودی با کاستن از حجم 
ذخایر راهبردی و بالا بردن بهای نفت اکنون ثمر داده 
اســت.بهای بالای نفت برای مســکو نیز پرفایده بوده 
اســت. طبق تصمیمی که ســران هفت کشور صنعتی 
اتخاذ کردند، کشــورهای جهــان در معاملات نفتی با 
روســیه تنها در صورتی می توانند از مزایای کشتیرانی 
و بیمه گری این کشورها بهره مند شوند که بهای نفت 
خریداری شده از ۶0 دلار به ازای هر بشکه تجاوز نکند. 
اما مسکو نیز به استفاده از ناوگان در سایه خود رو آورده 
است و چنانکه معامله گران نفتی می گویند نفت سنگین 
اورال این کشــور هم اکنون با تخفیف ۸ تا 10 دلاری 
نسبت به بهای شاخص های مشابه نفتی در بازار خرید 
و فروش می شــود و این یعنی 2۵ دلار بالاتر از ســقفی 
که گروه هفت تعیین کرده اســت.اجلاس کمیته فنی 
اوپک پلاس برای نظارت بر رعایت سهمیه ها و بررسی 
بازار قرار اســت در چهارم ماه اکتبر برگزار شــود. کمیته 
نظارت مشــترک وزارتی می تواند در صورت نیاز برای 
تنظیم و تطبیق سیاســت این نهاد با تحولات روز بازار 
خواهان برگزاری نشست اضطراری وزرای عضو شود. 
ســه تن از نمایندگان حاضر در اوپک پلاس به شــرط 
فاش نشــدن هویت به دلیل حساســیت این مذاکرات 
به سی ان بی ســی گفته اند که بعید است در نشست آتی 

وزرای کشورهای عضو اوپک پلاس موضوع ضرورت 
تغییر سیاســت مطرح شــود.کاخ سفید اخیراً از اعضای 
اوپک پلاس بارها خواسته است که با افزایش تولید به 
کاهش بهای نفت و تخفیف تورم کمک کنند اما درباره 
سیاست کاهش عرضه توسط اعضای این نهاد تاکنون 
ســکوت اختیار کرده اســت. در ماه اکتبر سال گذشته 
ایالات متحده آمریکا، عربســتان سعودی را به تحمیل 
تصمیماتش بر ســایر اعضای اوپک پلاس متهم کرده 
بود. عربستان سعودی برای اجرای پروژه های جاه طلبانه 
اقتصادی خود به درآمدهای نفتی وابسته است.کاخ سفید 
در وضعیــت بغرنجی قــرار دارد زیرا در عمل به دنبال 
عادی ســازی روابط میان اسراییل و عربستان سعودی 
یعنی دو بازیگر مهم در تحولات خاورمیانه است. از طرف 
دیگر ریاض به دنبال احیای روابط دیپلماتیک با ایران با 
واسطه گری پکن، نشانه هایی از تمایلش برای نزدیکی 
به چین و روسیه ابراز کرده است. اعضای بریکس نیز از 
این کشور برای عضویت دعوت به عمل آورده اند. شتاب 
گرفتن روند افزایشــی بهای نفت خام نشــان می دهد 
کــه ایالات متحده ابــزار چندانی برای تغییر اوضاع در 
اختیار ندارد.آیا مذاکرات میان واشنگتن و ریاض موجب 
تحولاتی در بازار نفت خواهد شــد. تردیدی نیست که 
مقامات ســعودی به فروش نفت بیشــتر در بازار علاقه 
دارند چرا که واشــنگتن گزینه های قابل توجهی برای 
کاهش بهای نفت در اختیار ندارد. کاخ سفید پیش تر از 
حربه آزادسازی ذخایر راهبردی در بازار استفاده کرده و 
نتایج ملموســی کسب نکرده است. اما سؤال این است 
که آیا واشنگتن از این فراتر خواهد رفت. آن ها به تازگی 
توافقی با ایران داشته اند اما نفت ایران از پیش تر در بازار 
عرضه می شــده است. در نتیجه هنوز معلوم نیست که 
برنامه بعدی دولت بایدن برای افزایش عرضه نفت در 

بازار چه خواهد بود.
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قیمت نفت به برخی عواملی در بازار بین الملل از جمله عرضه و تقاضا و 
بورس بازی در بازارهای فروش مثل روتردام وآمستردام و دیگر بنادر، به 
میزان ذخایر استراتژیک برخی کشورها مثل امریکا، همچنین به برخی 
بحران هــای بین المللی مثل جنگ و فصول مختلف بســتگی دارد. به 
عبارت دیگر هرچه به سمت فصل سرما برویم به انرژی بیشتری در دنیا 
نیاز است و تقاضا برای منابع انرژی از جمله نفت و گاز بیشتر می شود و 
خواه ناخواه قیمت ها نیز رو به رشد خواهد رفت، در هر حال جمیع جهات 
باید مورد بررســی قرار گیرد.مســئله دیگر اینکه در دنیا بعد از کرونا یک 
دوران جهش اقتصادی شروع شده، هرچند در کشورهایی مثل آلمان و 
انگلستان حالت رکود اقتصادی وجود دارد اما در عین حال باید گفت تورم 
ممکن است ناشی از افزایش فعالیت اقتصادی در این کشورها به دلیل 
سرمایه گذاری های مختلف باشد، بنابراین اینها موجب می شود تاحدی 
به تورم دامن زده شــود. اما از ســوی دیگر صنعت توریســم بعد از کرونا 

شکوفایی بیشتری پیدا کرده در نتیجه به منابع بیشتر انرژی نیاز است و 
تقاضا بالا می رود و اگر عرضه به همین شکل از جانب کشورهایی که 
نفت را در بازار عرضه می کنند، ادامه داشته باشد و این می تواند قیمت ها 
را بالا ببرد. بنابراین باتوجه به این عوامل باید ببینیم کدامیک بیشترین 
تأثیــر را دارد.بایــد بدانیم آیا در حال حاضر عرضه به اندازه ای که تقاضا 
وجود دارد نیســت و این موجب رشــد قیمت می شود و یا اینکه به فصل 
سرما نزدیک می شویم و تقاضا برای منابع انرژی بیشتر می شود و یا اینکه 
فعالیت های اقتصادی در کشورها رشد می کند و به تقاضای بیشتر منجر 
می شود؟ این ها را باید طی پروسه زمانی بررسی کرد. در هر حال امکان 
اینکه نفت تا 100 دلار بالا برود وجود دارد و این افت و خیزها را در رابطه 
با منابع انرژی خصوصاً نفت در طول زمان مسبوق به سابقه بوده است. 
اما اینکه افزایش قیمت نفت تا چه اندازه به ســود ایران اســت باید گفت  
این گرانی در صورتی به نفع ایران اســت که دســتمان برای صادرات به 

هر نقطه ای باز باشد و مشمول تحریم نباشیم، یعنی بتوانیم نفت خود را 
به میزانی که می توانیم تولید و به بازار تزریق کنیم در این صورت شکی 
نیست که درآمدها افزایش پیدا خواهد کرد. بنابراین افزایش درآمد ایران 
از مســیر صادرات نفت مشــروط به این اســت که بتوانیم به منابع مالی 
خود دسترسی پیدا کنیم.اگر ایران بتواند مازاد تولید نفت خود را به بازار 
تزریق و بفروشد و منابع مالی که از این طریق بدست می آید را براحتی 
در دسترس داشته که بتواند به واردات مورد نیاز پرداخته و یا اینکه ذخایر 
ارزی را ارتقا دهد، آنگاه می توان گفت که ما نیز از نفت با قیمت بالا بهره 
برده ایم. اما در عین حال باید گفت باتوجه به اینکه هنوز اقتصاد ایران به 
صادرات نفت وابسته است بخشی مهمی از درآمد خود را از نفت بدست 
می آورد؛ هرگونه افزایش قیمت نفت به ســود ایران اســت به شرطی که 
درآمد خود را به مصرف بهینه رسانده، سرمایه گذاری درازمدت داشته و 

نوسازی کارخانجات و ماشین آلات را انجام دهیم.

 اقتصاد ایران 
و نفت 100 دلاری

علی اصغر زرگر 
کارشناس حوزه انرژی 

یادداشت

گزارش

شرکت سعودی آرامکو پیشتاز صنعت نفت و گاز در جهان به تازگی با اعلام خبر 
خرید سهام اقلیتی در شرکت آمریکایی میداوشن انرژی به حوزه سرمایه گذاری 
خود وســعت بخشــیده است. میداوشــن انرژی به شرکت EIG تعلق دارد که از 
سرمایه گذاران مهم در بخش زیرساخت و انرژی است. با توجه به این که آرامکو 
از لحــاظ تاریخــی همواره روی نفت خام متمرکز بوده اســت اقدام اخیر موجب 
شگفت زده شدن بسیاری از کارشناسان شده است. این در حالی است که آرامکو 
ذخایر قابل توجهی از گاز طبیعی در خود عربســتان دارد. آرامکو همیشــه تلاش 
داشــته اســت که خود را یک شــرکت نفت ملی در مقیاس جهانی معرفی کند و 
حوزه فعالیت خود را در بخش بالادستی و پایین دستی بخش نفت گسترش دهد.

تملک ســهام میداوشــن انرژی ۵00 میلیون دلار برای آرامکو آب خورده است. 
این سهام اقلیتی است اما درصد دقیق آن هنوز اعلام نشده است. در حال حاضر 
میداوشن انرژی در چهار پروژه ال ان جی در کشور استرالیا فعالیت دارد و احتمال 
دارد حوزه فعالیت خود را از این نیز بیشتر گسترش دهد. با توجه به این که شرکت 
EIG مالک میداوشــن انرژی هم اکنون بالغ بر 4۵.1 میلیارد دلار در 400 پروژه 
و شــرکت مختلف مســتقر در 42 کشور جهان و شش قاره جهان سرمایه گذاری 
کرده اســت، پیگیری طرح های توســعه بیشتر به هیچ وجه دور از انتظار نیست. 
حامیان مالی اصلی EIG صندوق های ســرمایه گذاری، بانک های بین المللی و 

صندوق های بازنشستگی هستند.
این نخستین مورد از همکاری ها میان آرامکو و EIG نمی باشد چرا که هر دو عضو 
کنسرسیومی هستند که سال 2021 سهام 4۹ درصدی در شرکت خطوط لوله 
نفت آرامکو را خریداری کرد. این ســرمایه گذاری در صنعت فرامرزی ال ان جی 

نشان دهنده عزم آرامکو برای ورود به بخش غیرنفتی و تنوع بخشیدن به سبد 
محصولات خود است. علاوه بر این آرامکو اختیار آتی افزایش مالکیت سهام در 

میداوشن انرژی را نیز اخذ کرده است.
مدیــر عامل آرامکــو »امین ناصر« ضمن تأکید بر اهمیت راهبردی این تملک 
سهام اظهار داشته است که با توجه به حرکت جهان به سوی گذار به انرژی های 
پاک ما انتظار داریم که تقاضای جهانی برای خرید ال ان جی روند صعودی خود 
را تقویت کند و گاز به سوختی ضروری و خوراک اصلی در صنایع مختلف تبدیل 
شــود. ما باور داریم که برای تأمین نیاز جهان به انرژی های پایدارتر و قابل اتکا 

در بلندمدت، گاز نقشی کلیدی در آینده جهان خواهد داشت.
همچنین مدیر بخش بالادست آرامکو »ناصر النعیمی« یادآوری کرده است که 
تملک سهام میداوشن انرژی تنها گامی آغازین در مسیر حضور پررنگ تر آرامکو 
در بخش جهانی ال ان جی می باشــد. این یعنی احتمال افزایش ســهام آرمکو در 
این شــرکت بالاســت و سایر فرصت های مشابه نیز در مقیاس جهانی از چشم 
آرامکو دور نخواهد ماند. مشارکت با EIG که از تجربه و جایگاه مستحکمی در 
صنعت جهانی ال ان جی برخوردار است و همکاری های گسترده ای با صندوق های 
ســرمایه گذاری عربی و شــرکت های ملی نفت داشته است، به خوبی قابل درک 

است.
مدیــر عامــل و رییس هیات مدیره EIG »بلر توماس« از تعهدشــان به گذار به 
سوی کاهش آلایندگی در بخش انرژی خبر داده است و معتقد است که صنعت 
ال ان جی به واسطه شرکت های تخصصی مانند میداوشن انرژی می تواند نقش 
شــایان توجهی در این مســیر داشته باشد. مدیر عامل میداوشن انرژی »دلا ری 

ونتر« نیز از حضور بلندمدت آرامکو و تمایل آن به گسترش حضوردر پروژه های 
نوآورانه و فرصت های تازه اظهار اطمینان کرده است.آرامکو در اقداماتی موازی 
مذاکرات برای ســرمایه گذاری چند میلیارد دلاری در بخش پالایشــی چین را 
آغاز کرده است. آرامکو به دنبال امضای چارچوب توافق نامه همکاری با شرکت 
جیانگ سو مذاکرات با این طرف چینی را آغاز کرده است. این توافق راه را برای 
آرامکو باز می کند تا ســهام راهبردی 10 درصدی در گروه صنعت پتروشــیمی 
جیانگ سو شنگدانگ را خریداری کند. این معامله به تصویب نهاد تنظیم مقررات 
در چین نیاز دارد. مجتمع پتروشــیمی شــنگدانگ به واسطه زیرمجموعه هایش 
مالک یک مجتمع یکپارچه پتروپالایشــی با ظرفیت 320 هزار بشــکه در روز، 
یک مجتمع تبدیل متانول به الفین و مشتقات و همچنین تأسیسات تولید اسید 
ترپتالیک خالص شده می باشد. آرامکو قصد دارد ضمن عقد قرارداد یادشده، نفت 
خام و سایر خوراک مورد نیز این مجتمع پتروشیمی را تأمین کند و زمینه را برای 

مشارکت در یک پروژه بزرگ توسعه ای نیز فراهم کند.
در حالی که آسیا و به طور خاص چین همچنان نقطه تمرکز آرامکو برای پیگیری 
طرح های توسعه ای خواهد ماند چنانکه شواهد و تداوم مذاکرات و تملک سهام 
میداوشن انرژی نشان می دهد این شرکت عزم خود را جزم کرده تا جای پای خود 
را در سایر نقاط جهان نیز محکم کند. بنابراین باید منتظر انتشار اخبار بیشتری 
درباره حضور آرامکو در بازارهای اروپایی و آفریقایی نیز باشــیم. مصر نیز جزو 
اهداف بعدی آرامکو اســت. ممکن اســت خبر ورود به پروژه ال ان جی مدیترانه 

شرقی در مصر به زودی از سوی آرامکو اعلام شود.
منبع: اویل پرایس ��

آرامکو به دنبال تقویت حضور در بخش ال ان جی
»تدبیر تازه«گزارش می دهد

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم
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سحرخیز ترین پرنده و دزدیدن اخلاق!

یادداشت

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

کاریکاتور
اجاره مسکن نصف حقوق کارگران را می بلعد

یادداشت

یادداشت

با آغاز ســال تحصیلی، بی مناســبت نیســت بدون هیچ مقدمه ای، چند 
پیشنهاد را با پدر و مادرها در میان بگذاریم:

1 - بهترین راه برای درس خوان و مهم تر از آن، کتاب خوان شدن فرزندان 
تان این است که خودتان هم کتاب بخوانید.

همه مطالعات روانشناســی و حتی تجربیات فردی نشــان می دهند که 
کودکان بیشــتر از رفتارهای شــما الگوبرداری می کنند تا از حرف ها و امر 

و نهی های شما.
حتــی اگــر اهل مطالعه نیســتید، می توانید کتابی را در دســت بگیرید و 
تظاهــر بــه مطالعــه کنید. این کار به ویژه برای کودکان پیش دبســتانی 

بسیار اثرگذار است.
2 - از باورهای قدیمی دســت بکشــید. زمانی تمام خوشبختی فرزندان در 
این تعریف می شــد که حتما به دانشــگاه بروند و ســپس با مدرکی که می 

گیرند، در یک جای خوب استخدام شوند.
اما امروز این الگو دیگر جواب نمی دهد. اولًا دانشــگاه رفتن بســیار آسان 

تر از قبل شده و ثانیاً دانشگاه تضمین کننده آینده نیست.
بسیاری از افراد موفق در ایران و جهان، یا دانشگاه نرفته اند، یا دانشگاه را 
رها کرده اند یا در شغلی غیرمرتبط با رشته تحصیلی شان فعالیت کرده اند.
در آینده نیز اهمیت دانشــگاه باز هم کمتر خواهد شــد؛ بســیار کمتر از آنی 
فکرش را بکنید. اســتخدام ها و کارآفرینی ها، نه بر پایه مدرک تحصیلی 
که بر اســاس مهارت های فردی خواهد بود کما این که هم اکنون نیز در 

بخش خصوصی، چنین روندی وجود دارد
با این الگوی فکری، دیگر به بچه هایتان برای کســب نمرات بالا فشــار 
نیاورید؛ آینده بچه هایتان الزاماً از میان نمره های بالا نمی گذرد. بگذارید 
آنهــا در حــد تــوان خود درس بخوانند و نمره بگیرنــد. در عوض آنها را با 

زندگی واقعی و مهارت های کاربردی بیشتر آشنا کنید.
3 - به جای فشار بر روی بچه ها برای کسب نمرات بهتر، آنها را به کوشش 
بیشــتر تشــویق کنید: "پسرم! دخترم! همین اندازه که می بینم تلاش می 
کنی برایم ارزشــمند اســت. تو تلاشت را بکن، بعد از آن دیگر مهم نیست 

چه نمره ای می گیری."
فرزند شما نباید احساس کند دوست داشته شدنش، تابعی از نمراتی است 

که در مدرسه می گیرد.
4 - اگــر فرزندتــان در امتحانی مثــلًا 12 )یا حتی نمره کمتر(گرفت، این 

ادبیات پیشنهاد می شود:
خــب! تــو در 12 بخش عملکرد خوبی داشــتی؛ آفرین. آن ۸ نمره ای که 
نگرفتی، دارند با تو حرف می زنند که نقطه ضعف کارت کجاســت. بهتر 
اســت، روی این بخش ها بیشــتر کار کنی؛ چه خوب شــد که 12 گرفتی و 
فهمیدیم گیر کار کجاست؟ من هم در دوران دانش آموزی گاهی نمرات 

پایین می گرفتم؛ اشکالی ندارد.
ضمناً اگر بعضی درس ها را دوست نداری، طبیعی است؛ قرار نیست همه 
ما همه درس ها را دوست داشته باشیم. پس اگر در بعضی درس ها نمره 

هایت پایین باشد اشکالی ندارد.
۵ - بچــه هــا را هرگــز و هرگز و هرگز با دیگران مقایســه نکنید. این کار 

تزریق سم در روح آنهاست.
بچه ها را با خودشــان مقایســه کنید: "تو نســبت به قبل، تلاش کمتری 

داشتی، یا بیشتر تلاش کردی."
۶ - هیچ اشــکالی ندارد در طول ســال، گاهی به بچه هایتان اجازه دهید 
مدرسه نروند؛ مثلًا یک بار صبحی که خیلی خسته اند و یک بار هم زمانی 
که امتحان کلاســی دارند و درس شــان را نخوانده اند. باور کنید آســیب 

اضطرابی که متحمل می شوند، بیشتر از نرفتن شان به مدرسه است؛ البته 
که قرار نیست این پیشنهاد به یک رویه دائمی تبدیل شود. نکته مهم این 
است که آنها باید با شما احساس راحتی کنند، حتی در نرفتن به مدرسه.

7 - در انجمن اولیا و مربیان مصوب کنید که از معلمان، به ویژه در مقطع 
ابتدایی خواسته شود تا حد امکان از دادن تکلیف شب خودداری کنند یا به 
حداقل بسنده کنند. همچنین برای روزهای تعطیل تکلیف ندهند. کودکان 
در ســاعات غیر مدرســه، باید بیشتر بازی کنند یا به ارتباطات خانوادگی و 

اجتماعی بپردازند تا تکرار آنچه در مدرسه آموخته اند.
۸ - کیف بچه ها را تا حد امکان ســبک کنید. حتی اگر لازم باشــد، کتاب 
های قطور را به دو یا سه قسمت تقسیم و جدا جدا سیمی کنید. به ستون 

فقرات بچه ها رحم کنید.
۹ - بچه ها به ویژه در فصل های مدرســه، بیشــتر تحت فشــار هســتند؛ 
بنابر این به همدلی و همراهی والدین نیاز بیشــتری دارند تا اســترس های 
مدرســه را تخلیه کنند. برایشــان وقت بگذارید، حرف بزنید، شوخی کنید و 
گاهی با هم بیرون بروید. بچه ها باید بدانند که شما پناهگاه شان هستید.

10 - و مهم از همه: کودکی و نوجوانی، شادترین دوران زندگی هر انسان 
اســت که دیگر تکرار نمی شــود؛ هر کاری که می کنید، ملاک تان این 
باشــد که شــادی کودکی و نوجوانی را تباه نکنید. این ســخن، به معنای 
ولنگاری تربیتی نیست؛ اتفاقاً تأکید بر تربیت اصولی کودکان و نوجوانان 
اســت زیرا تربیتی که شــادی را از دوران کودکی و نوجوانی بزداید، اساساً 

تربیت نیست، بلکه نابودی امروز و فردای آنهاست.
هیچ کس حق ندارد شــادی را از ســاحت کودکی و نوجوانی بزداید، حتی 
پدر و مادرها و معلمان ، حتی پدر و مادرها و معلمان، حتی پدر و مادرها و 
منبع: عصر ایران معلمان.  

موضــوع آب بســته بندی و معدنــی  دو مقوله جدا از هم هســتند آب 
بسته بندی می تواند آب نوشیدنی و یا  DRINKING WATRE باشد 
یعنی لزوما به این معنا نیست که منشا همه این آبها چشمه باشد است، 
بعبارت دیگر دو نوع آب داریم برخی معدنی هستند و برخی آب چشمه 
را برداشت و متعادل کرده یعنی سختی آب را کم و تبدیل به آب معدنی 

می کنند، بنابراین آب های بسته بندی منشاهای متفاوت دارند.
تولیدکنندگان آب بسته بندی حقابه ای را برداشت نمی کنند، کسانی که 
اقدام به احداث کارخانجات آب معدنی می کنند باید از شرکت های آب 
منطقه ای مجوز دریافت کنند، تولید آب معدنی از چشــمه  در حســاب 
و کتاب منابع آبی کشــور دیده نشــده بنابراین شــکل این قضیه تولید 

خصوصی اســت و کالای عمومی نیســت، اما شکل مبادله خصوصی 
اســت و تولیدکننده  هزینه می کند و هر بازاری که امکان داشــته باشد 
اقدام به صادرات می کند. در عین حال سیســتم آبی کشــور  همیشــه 
ادعا کرده که ۸ میلیارد متر مکعب آب شــرب در کشــور موجود است و 
به همه مردم می رســد آن چیزی که مردم از آب بســته بندی اســتفاده 
می کنند یک گروه لاکچری هســتند وگرنه در شــبکه لوله کشی؛ آب 

بسیار باکیفیت جاری می شود.
تمایل به استفاده از آب های غیر از جاری در شبکه آب کشور شاید به معنای 
بی کیفیت بودن این آب باشــد، حجم زیاد استفاده از تصفیه کننده های 
خانگی آب معضلی شده است زیرا تصفیه کننده آب برای هر یک لیتر 

باید ۶ لیتر آب را برداشت کند و املاح آن را جدا و در نهایت یک لیتر آب 
بدهد، یعنی مصرف کننده آب زیادی را مصرف و در عین حال پساب هم 
تولید می کند که به نظر می رسد کار منطقی نیست و اما شاهدیم کسی 
هم جلوی آن را نمی گیرد، به طوری که تولیدکنندگان دســتگاه های 
تصفیه خانگی آب هم اکنون در بازار می فروشــند و تبلیغات می کنند و 
این نشــان می دهد که در شــبکه آب تولیدی کشور مشکلی وجود دارد.

در دنیا آب بســته بندی جزء برنامه ریزی تامین آب شــرب دیده شده اما 
در ایران اینگونه نیســت بنابراین نگاه اینکه آب صادر می شــود تاثیری 
بد حجم منابع آبی در کشــور ما ندارد چون ادعای دولت این اســت که 

ما صددرصدراب را تامین می کنیم.

10 پیشنهاد به پدر و مادرهایی که فرزند دانش آموز دارند

 آب بسته بندی و منابع آبی کشور

جعفر محمدی  
روزنامه نگار

محمدابراهیم رئیسی 
کارشناس حوزه آب 

 چنــد وقــت پیــش در یــک کلاس آنلایــن مشــغول گــوش کــردن به 
صحبت های اســتاد بودم که یکی از دانش آموزان قدیمی مان زنگ زد و با 
حالتی نزار گفت: »همسرم در بیمارستان در حال وضع حمل است و پول کم 
آورده ام. اگر می توانید مبلغ ... هزار تومان به حسابم واریز کنید.« گاهی اوقات 
برای کمک به همنوع نیازی به اســتعلام و حســاب و کتاب جیب تان نیســت، 
حتی اگر آخر برج باشــد! اصرار داشــت که همین الان واریز کنم. از کلاس 
آنلاین خارج شــدم و مبلغ را که در این دوره زمانی مبلغ چندانی نیســت، واریز 
کردم. پیامک تشــکر آمیز فرســتاد و عنوان کرد امشــب یا فردا صبح این مبلغ 
را باز خواهد گرداند، بدون اینکه از من شــماره حســاب بخواهد!روز بعد هم با 
ماشــین از جلوی مغازه اش رد شــدم و دیدم خدا را شــکر از پیله نزاری در آمده 
اســت و با دوســتان به گپ و گفت و شــوخی مشغول است. خدا را شکر در این 
دوره زمانه که خیلی ها هشــت شــان گرو نه شــان است و قسطی می خندند، 
این بزرگوار، نقداً و با شور می خندید! شاید هم در حال خندیدن به ریش من و 
امثال من و مندلیف و علم الاشیاء و کلاس های دانشگاه و کلاس های آنلاین 
و دوره های موفقیت و ... بود! به هر حال وقتی در کلاس های وقت شناســی 
 و موقعیت شناســی به شــما یاد می دهند، »سحر خیزترین پرنده، صاحب کرم 
می شود« و در کلاس های درس و منابر وعظ به ما می دهند، اخلاق چیست و 
اخلاق مدار کیست، معلوم است یک عده باید ریش دیگران را وسیله مضحکه 
قرار دهند!یک ماه بعد برای اینکه به خودم ثابت کنم درباره این بنده خدا اشتباه 
کرده ام، از طریق پیامک شماره حساب فرستادم و از ایشان خواستم در صورتی 
که مشکلش حل شده مبلغ را برگرداند که پیامک برگشت خورد و گوشی اش 
نیز خاموش بود. به مغازه اش رفتم که دیدم مغازه اش را تعطیل کرده است. از 
همسایه مغازه خبرش را گرفتم که بنده خدا اطلاعی نداشت ولی خدا را شکر 
گوشش سالم بود و آثار از باندپیچی و جراحت روی گوشش دیده نمی شد! این 
ماجرا مرا یاد داستان کوتاه »دزدیدن جوانمردي« انداخت. اسب سواري، مرد 
مجروح و در راه مانده ای را سر راه خود دید که از او کمک خواست. مرد سوار 
دلش به حال او ســوخت از اســب پیاده شــد و او را از جا بلند کرد. و روي اســب 
گذاشت تا او را به مقصد برساند. مرد مجروح وقتي بر اسب سوار شد، دهنه ي 
اسب را کشید و گفت : ممنون از مهربانی تان و با اسب گریخت!اما پیش از آنکه 
دور شود صاحب اسب داد زد: تو، تنها اسب را نبردي، جوانمردي را هم بردي. 
اسب مال تو ؛ اما گوش کن ببین چه مي گویم. مرد شیاد اسب را نگه داشت. 
صاحب اســب گفت: هرگز به کســی نگو چگونه اسب را به دست آوردي؛ زیرا 
مي ترسم که دیگر »هیچ سواري« به پیاده اي رحم نکند!ای کاش این دانش 
آموز قدیمی ما هم برای کلاه گذاشتن سر دیگران در آینده پیش رو، دستکم از 
بیماری زن و بچه اش مایه نگذارد چرا که در این صورت دیگر کسی به هیچ 

درمانده ای در بیمارستان یاری نخواهد رساند! 

روایتی از یک غفلت تمام عیار!

در پس پرده اتفاقی که اخیراً در قوه مقننه رخ داد و گلایه نایب رئیس مجلس را 
به همراه داشت، حقیقت تلخی نهفته است که باید آن را پذیرفت و برای حل و 
فصلش قدم برداشت.وقتی ۹0 نفر از نمایندگان مجلس در جلسه بررسی لایحه 
برنامه هفتم توســعه، غیبت می کنند یعنی در ساختار این قوه، کژکارکردهایی 
جدی وجود دارد. هر چند که برخی رئیس مجلس را در سفر به آفریقا همراهی 
می کنند اما عذر و بهانه دیگر نمایندگانی که حضور نداشــتند، چیســت؟برخی 
افرادی که در قامت وکیل ملت راهی مجلس شــده هنوز نمی دانند – شــاید 
نخواهند بدانند – که در چه منصبی جلوس کرده و وظایفشان چیست. برای 
آنان اهمیت برنامه هفتم مشــخص نبوده و انگار از اثرات آن در تمامی شــئون 
زندگــی مــردم خبــر ندارند. انگار نه انگار از چند ماه قبل که دولت این لایحه را 
تقدیم مجلس کرد، برنامه هفتم و محتوای آن به نقطه کانونی و محل مناقشات 
بین کارشناسان و مسئولین تبدیل شد.گویا عده ای از مفادی که در این لایحه 
گنجانده شده و مستقیما به معیشت بازنشستگان مربوط است اطلاعی ندارند. 
آیا افراد غایب، خبر دارند که برنامه هفتم توسعه، آینده اقتصادی کشور را تعیین 
می کند؟ ارزیابی شان از اثرات اجتماعی این لایحه چیست؟ چرا نسبت به یکی 
از مهم ترین قوانین کشور تا این حد بی توجهی می شود؟ اگرچه نه تنها در این 
مجلس بلکه در ادوار مختلف مشاهده شد که در جریان دستورات کاری مهم 
قوه مقننه مثل جلسات رای اعتماد یا استیضاح وزرا و یا رای گیری بر سر تصویب 
قوانیــن، برخی نمایندگان یا در جلســه حاضــر نبودند و یا اصلا در رای گیری 
شــرکت نکردند و این معضلی ریشــه دار در مجلس اســت. وقتی نماینده ای با 
رای مردم وارد بهارســتان شــده و بدیهی ترین وظایف خود را انجام نمی دهد، 
بود و نبودش چه فرقی می کند؟ با این وضعیت می توان امیدی به گره گشایی 
مشکلات کشور توسط چنین نمایندگانی داشت؟حداقل یک دهه  است که از 
سوی نخبگان سیاسی نقدهای جدی و ریشه ای به عملکرد مجالس مختلف  
– با هر نوع گرایش سیاسی – و تنزل شأن این قوه وارد شده که علت این امر 
چیزی جز عملکرد برجای گذاشته مجالس بر سر کار آمده نیست. هر چند که 
برخی محدودیت های ساختاری من جمله مداخلات مجمع تشخیص مصلحت 
و حتی گستردگی اختیارات شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا در این امر 
موثر بوده اما با وجود تمامی این موانع، نمی توان از قصور و کوتاهی نمایندگان 
ادوار مختلف سخنی نگفت.وقتی در مباحث مهمی چون بررسی برنامه  هفتم 
توسعه حدود یک سوم نمایندگان حضور ندارند یعنی شأن مجلس رعایت نشده 
اســت که اگر این گونه بود، نمایندگانش در چنین جلســاتی مهمی شرکت و به 
آن بی توجهی نمی کردند.مجلسی که باید خانه ملت باشد و نمایندگانش برای 
بهبود اوضاع کشور و مردم شب و روز نداشته باشند و به دنبال مطالبات موکلین 
خود بدوند، حال و روز خوبی ندارد و این برای کشور فاجعه است. جایگاه والا 
و اهمیت مجلس در قانون اساســی و اظهارات امام )ره( و رهبر انقلاب عیان 
اســت اما فارغ از این، قوه مقننه ریل گذار حرکت دولت ها و ناظر بر چگونگی 
این حرکت اســت و اگر ریلی وجود نداشــته  و یا غلط بنا شــود، بی تردید دولت 

به بیراهه خواهد رفت.

سامان مهراد
روزنامه نگار


